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همین صفحه

یاد  د  اشت

 روابط ایــران و ســوریه از دیربــاز در ســطح عالی و 
استراتژیک برقرار بوده است. این روابط از زمان مرحوم 
حافظ اسد تاکنون ادامه داشته و اکنون ایران و سوریه در 
بسیاری از مسائل منطقه ای و بین المللی اشتراک نظر و 

اشتراک منافع دارند...

 تهران و ایستادگی در محور مقاومت

تصاویر مختلفــی از برخوردها و دعواها از شــبکه های 
اجتماعی منتشر می شود که هر چند مطلوب نیست اما 
واقعیت هایی از جامعه را نشان می دهد. البته هنوز وجه 
غالب رفتار مردم خشونت آمیز نیست و شاهدیم که اگر 

رفتار خارج از عرفی...

خشونت قابل پذیرش نیست
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صفحه 2    

  »آرمان ملی« به بررسی نوسانات قیمت
 گوشت سفید در هفته هاى اخیر می پردازد؛  

پشت پرده خیز قیمتی 
مرغ وتخم مرغ 

صفحه 3

صفحه 7

آرمان ملی:  با تشکیل دولت دهم شاهد بدعتی ناصواب از ســوی دولت وقت بودیم که بعدها مضرات و زیان های آن 
بسیار واضح و مشهود در جامعه و کشور بروز و ظهور کرد. بدعتی تحت عنوان ادغام وزارتخانه ها؛ چنانکه در این راستا 
وزارت صنایع و معادن با وزارت بازرگانی ادغام شد، وزارت راه و ترابری با مسکن و شهرسازی و وزارت رفاه، کار و امور 

اجتماعی و تعاون نیز ادغام شدند...
صفحه 6

 »آرمان ملی« به بررسی مشکلات بازنشستگان و بدهی دولت  
به صندوق ها می پردازد؛ 

ابرچالش صندوق های 
بازنشستگی

صفحه 9

صفحه 4

   اخیرا یک مدیر دولتی براى حل مشکل بازنشستگان از فروش جزایر گفته بود 
   کارشناس بازار کار: مشخص است که این وضعیت می تواند بحران بزرگی را در 
کشور ایجاد کند و به دلیل اینکه رقم ها سنگین است و امکان تامین آنها حتی از 
اعتبارات بانکی وجود ندارد به همین دلیل این نگرانی وجود دارد که اگر شرایط 

بخواهد به همین شکل پیش رود همه باید نگران باشیم 

سفر رئیس جمهوری اسلامی ایران به دمشق یک پیام راهبردی برای 
منطقه و جهان به همراه دارد و آن پایان بحران ۱۲ ساله سوریه و بازگشت 
این کشور به جایگاه معادلات منطقه ای و بین المللی است. سوریه از سال 
۲۰۱۱ درگیر یک بحران تحمیلی شد که به قربانی شدن ۷۰۰ هزار نفر 
و آواره شدن ۱۱میلیون نفر از مردم سوریه منجر شد در حالی که حجم 
خســارات مادی بیش از ۶۵۰ میلیارد دلار تخمین زده می شود. حضور 
بیش از ۱۵۰ هزار عنصر تروریستی در قالب ۱۷۰ گروهک از۸۰ کشور 
مختلف جهان در سوریه که از آموزش های جنگ میدانی بالایی برخوردار 
بودند موجب طولانی شدن بحران داخلی سوریه شد. هدف قدرت های 
منطقه ای و فرامنطقه ای از بحران ســازی در سوریه قطع ارتباط تهران، 
دمشق- بیروت و ضربه زدن به محور مقاومت به ویژه حزب ا... لبنان بود. در 
این مدت تنها جمهوری اسلامی ایران، روسیه و حزب ا... در کنار دولت و 
ملت سوریه قرار داشتند و سرانجام دولت سوریه و محور مقاومت توانستند 
گروهک های تروریستی را از خاک سوریه خارج کنند. رخدادهای اخیر 
منطقه به ویژه توافقنامه ایران و عربستان در پکن به خروج سریع سوریه از 
این بحران کمک کرد زیرا کشورهای عرب منطقه به این نتیجه رسیدند 
که باید با دولت بشار اســد تعاملی ســازنده و محترمانه داشته باشند. 
بازگشت سوریه به اتحادیه عرب و دعوت رسمی ملک سلمان بن عبدالعزیر، 
پادشاه عربستان از رئیس جمهوری سوریه برای شرکت در نشست سران 
کشورهای عربی در ریاض برآیند توافقنامه پکن تلقی می شود. اکنون با 
سفر رئیس جمهوری اسلامی ایران به دمشق و امضای چندین موافقتنامه 
همکاری تجاری و اقتصادی بین ایران و سوریه فصل جدیدی از ثبات و 
استقرار این کشور فرا رسیده است. ایران به عنوان عمق استراتژیک سوریه 
با امضای این توافقنامه ها خواهد توانست در بازسازی مناطق و شهرهای 
آسیب دیده ســوریه نقش مهمی ایفا کند زیرا ایران از تجربه بالایی در 
بازسازی شهرها برخوردار است. از سوی دیگر این سفر قطعا به تقویت 
محور مقاومت و شکل گیری یک جبهه گســترده منطقه ای برای مهار 
ماجراجویی های رژیم اسرائیل در تجاوز مکرر به سوریه و لبنان، کمک 
خواهد کرد. اسرائیل در طول ۱۲ سال بحران سوریه با استفاده از شرایط 
بحرانی این کشور، از هر فرصتی برای حمله به مراکز نظامی و تاسیسات 
دولتی سوریه برای تضعیف این کشور، استفاده کرد. بنابراین پایان بحران 
سوریه به مفهوم آغاز یک دوره ثبات و استقرار و همگرایی منطقه ای با 
محوریت ایران و سوریه خواهد بود که این امر به انزوای بیشتر اسرائیل در 

منطقه منجر خواهد شد. 

در تحقق حقابه ملت ایران از هیرمند جدی هستیم
حبیب ا... دهمرده، نماینده مردم زابل در مجلس روز دوشنبه با حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ملاقات و درباره مسائل حوزه انتخابیه 
از جمله افزایش روند مهاجرت و پیش بینی بروز فاجعه انسانی در استان 
سیســتان و بلوچســتان گفت وگو کرد. وزیر امور خارجه ضمن تشریح 
اقدامات ملموس و عینی صورت گرفته از ســوی دستگاه دیپلماسی در 
دولت سیزدهم، پیگیری حقابه را در مناسبات دوجانبه با همسایگان از 
جمله افغانســتان جزو اولویت ها و برنامه های اصلی وزارت امور خارجه 
دانست و افزود: ایران در تحقق حقابه ملت ایران از هیرمند جدی است و 
این مساله جزو موضوعات اصلی گفت وگوهای اینجانب، نماینده جمهوری 
اسلامی ایران در امور افغانستان و وزارت نیرو با افغانستان در نشست های 
دوجانبه و چندجانبه از جمله نشست اخیر کشورهای همسایه افغانستان 

در سمرقند بوده است.

حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین الملل

در مسیر تقویت محور مقاومت

بررسی پیشنهاد ادغام وزارت نفت با آموزش وپرورش در گفت وگوى »آرمان ملی« با جواد امام

 اظهارات غیرکارشناسى مسئولان
معدل فکری دولت و مجلس را  نشان مى دهد

پیشنهاد ادغام آموزش وپرورش و نفت خنده دار است
 ناکارآمدى دولت و مجلس به وضوح پیداست

خشونت قابل پذیرش نیست

تصاویر مختلفــی از برخوردهــا و دعواها از شــبکه های اجتماعی 
منتشر می شود که هر چند مطلوب نیســت اما واقعیت هایی از جامعه 
را نشان می دهد. البته هنوز وجه غالب رفتار مردم خشونت آمیز نیست 
و شــاهدیم که اگر رفتار خارج از عرفی صورت می گیرد کلیت جامعه 
آن رفتارخشونت آمیز را نفی می کند و این وجه بارز جامعه ایران است 
که با وجود اینکه به دلایل اقتصادی با چالش های مختلف و روزافزونی 
روبه روست اما افتادن در مسیر اشتباه را به رغم معترض بودن برنمی تابد. 
کمتر اتفاق می افتد که کلیت جامعه با یک رفتار به دور از انصاف و اخلاق 
و شرع، همراه شود. البته هستند افرادی که با چنین رفتارهایی همراهی 
دارند و تلاش می کنند فارغ از اینکه چه بلایی ممکن است با امتداد این 
رفتارها بر سر جامعه بیاید، از رفتارهای خشن علیه شهروندان جامعه 
حمایت می کنند. اخیرا شاهد هستیم که علیه برخی از روحانیون در 
شهرهای ایران اقدامات خشونت آمیز صورت می گیرد. واقعیت آن است 
که تمامی روحانیون که سیاستمدار نیستند و اگر هم باشند اشتباهی 
از آنها سر نزده اســت اما برخی در ایران به دلایلی از جمله فشارهای 
اقتصادی عامل شرایط کنونی را روحانیون می دانند و دست به اقداماتی 
خشونت آمیز علیه آنها می زنند. علت این حوادث را باید از بررسی های 
جامعه شناسانه و روانشناسی مورد بررســی قرار داد اما از نظر سیاسی 
می توان دلایلی مختلفی را برای این رفتار خشونت آمیز نام برد از جمله 
اینکه تصویر برخی از مردم این اســت که همه گرفتاری ها و مشکلات 
برعهده روحانیت است و فشار سختی را مردم تحمل می کنند، گاهی 
برخی افراد ناآگاه ممکن است دست به اقداماتی خشن علیه روحانیت 
بزنند. جالب این است که هیچ شناختی هم از روحانیون که مورد ضرب 
و شــتم قرار می گیرند، وجود ندارد اما به صرف اینکه یک فرد روحانی 
را مشــاهده می کنند گویا عامل گرانی و تورم را دیده اند. بارها بزرگان 
درخواســت کرده اند که دولتمردان به گونه ای رفتار نکنند که جایگاه 
روحانیت آسیب ببیند. راهی جز بهبود شرایط نیست زیرا مردم احساس 
می کنند امیدی که در آینده وضعیت اقتصادی کشور بهتر شود نیست 
در نهایت برخی اعتراض خود را به مخالفــت و مخالفت را توام با کینه 

می کنند و به صورت خشونت آمیز این کینه را نشان می دهند. 

حسن روحانی :
ما را گریزی از گفت وگوی انتقادی نیست

آرمان ملی: سایت حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی دیروز 
در جلسه وزیران و معاونان رئیس جمهور دولت های یازدهم و دوازدهم، 
به طور رسمی آغاز به کار کرد. رئیس جمهور سابق ایران در یادداشتی 
وب سایت رسمی خود را پایگاهی برای ارتباط و پاسخگویی و تعامل با 
افکار عمومی و روایت تکه ای از تاریخ ایران در دوره هشت  ساله دولت های 
یازدهم و دوازدهم عنوان کرده و نوشــت: نگاه این وب سایت صرفا به 
گذشته نخواهد بود؛ تجزیه و تحلیل مســائل امروز ایران و پیش بینی 
فضای فردا، نقد سازنده و دلسوزانه نسبت به حاکمان و ارائه پیشنهادهای 
مفید برای دستیابی به اهداف بلند ملی و ارائه راهکارها و برنامه ها برای 
رفع مشکلات مردم و پیشرفت و سربلندی کشور نیز از اهداف فعالیت 
این وب سایت خواهد بود. این وب سایت، دریچه اطلاع رسانی فعالیت ها، 
اعلام مواضع اکنون و مرور گذشته مرتبط با مسئولیت های بنده است 
و فراتر از این، میزبان آرا و روایت های همکارانم در دولت های یازدهم و 
دوازدهم نیز خواهد بود. عمیقا باور دارم که ما را گریزی از گفت وگوی 

انتقادی نیست.

مصطفی درایتی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

 سفر رئیس جمهورى اسلامی  ایران سفر رئیس جمهورى اسلامی  ایران
 به قلب محور مقاومت بعد از دوازده سال به قلب محور مقاومت بعد از دوازده سال

بهار روابط ایبهار روابط ایرران ان و عربستان و عربستان 
در سوریهدر سوریه

 خبرگزارى فرانسه: سفر رئیسی به سوریه خبرگزارى فرانسه: سفر رئیسی به سوریه
  بعد از بهبود روابط تهران و   بعد از بهبود روابط تهران و ریاض ریاض 

صورت گرفته استصورت گرفته است

فریدون صدیقی: 

 ارزش خبرنگار
 به قدری پایین است 
 که  از جلسه
 اخراج می شود اخراج می شود

 سازمان گزارشگران بدون مرز
  رده بندى آزادى رسانه ها در دنیا 
 را منتشر کرد

نظام دستورى قیمت گذارى در مرغ تبعات منفی خود 
را تاکنون در بازار نشان داده است و دولت فقط تاکید بر 
 قیمت گذارى دستورى دارد که در منطق تنظیم
 هیچ بازارى نمی گنجد

  احمد دستمالچیان
سفیر سابق ایران در بیروت

مصطفی درایتی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

نعمت ا... فاضلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 سواد انتقادی برای جامعه 

وجه رهایی بخش دارد
 باید از دل تاریخ و فرهنگ خود 

سواد انتقادى بیرون بیاوریم
 سواد انتقادى به معناى خلق 
شایستگی هاى سیاسی است

در ۴ دوره ای که در مجلس بودم، با طرح یا لوایحی که به مجلس می آمد و نگاه موقتی 
به صندوق ها داشت، مخالفت می کردم. به این معنی که چه لایحه از سوی دولت و چه 
طرح ازسوی نمایندگان بعضا برای خوشحال کردن عده ای از زیرمجموعه صندوق ها یا 
برای افزایش حقوق یا تصمیمات دیگر بود، مورد مخالفتم در صحن مجلس واقع می شد 
و استدلالم این بود اگر قرار باشد این طور با صندوق های بازنشستگی برخورد کنیم، در 
آینده یکی از معضلات مهم کشور خواهد شد و نگاه های پوپولیستی کار دست صندوق ها 
خواهد داد. حتی در آخرین دوره مجلس هشــتم، صندوق های بازنشستگی نیروهای 
مسلح حقوق شان را از بودجه عمومی دولتی می گیرند یعنی صندوقی که ۳۰ سال از 
کارمند حق بازنشستگی کسر کرده و باید حداقل تا ۳۰ سال پرداخت کنند، مشروط 
بر اینکه این صندوق ها مدیرانی لایق و توانمند می داشتند و به فکر افزودگی و زایش 
صندوق بودند، صندوق ها یکی پس از دیگری به حالت رکود درمی آمد و دولت ها هم 
مجبور بودند حقوق بازنشستگان را از بودجه عمومی بدهند. تا اینکه یک روزنه امیدی 
هنوز وجود داشت که صندوق تامین اجتماعی بود. طوری از صندوق تامین اجتماعی 
دفاع می کردم که برخی می گفتند نکند شما قبل از نمایندگی، کارمند تامین اجتماعی 
بودید؟! آن زمان می گفتم که ما یک وظیفه داریم و سرنوشــت اقتصادی و معیشتی 
بیش از ۴۰ میلیون نفر به آن صندوق بستگی دارد و نباید صندوق را تضعیف کنیم. پس 
یکی از اتفاقاتی که افتاده تصمیمات نابهنگام، غیرکارشناسی در رابطه با صندوق ها و 
دوم نداشتن مدیران توانمندی است که باید نگاه اقتصادی داشته باشند و بتوانند با آن 
کسور بازنشستگی سرمایه گذاری کنند و این سرمایه گذاری ها باعث رونق و توانمندی 
صندوق ها شود و موضوع سوم بحث شستاست. شستا شرکتی است که بیش از ۳۶۰ 

واحد و کارخانه دارد. وقتی مدیران ناتوان بر شســتا حاکم شدند، طبیعتا آنها نه درک 
این مسئله را دارند و نه توان اینکه این شرکت ها را راه بیندازند و اینها را از حالت رکود به 
حالت رونق درآورند. لذا این اتفاق به سراغ ما آمد و همین خطر بیخ گوش صندوق تامین 
اجتماعی است. باید از همه دولت های گذشته و به ویژه این دولت سوال شود که چرا از 
ظرفیت شستا درست استفاده نکردید که امروز این گرفتاری به دوش کشور افتاده؟ در 
دولت آقای احمدی نژاد یکی از انتقادات این بود که چرا این صندوق هایی که قارچ گونه از 
زمین برمی آیند تحت عنوان صندوق های تعاونی و غیره و ذالک بدون مجوز پول مردم را 
می گیرند و در آینده معضل درست می شود. تا اینکه در دولت روحانی مجبور شدند ۳۰ 
هزار میلیارد تومان طلب مردم را از بودجه عمومی کشور که به معنای جیب همه است، 
بپردازند. چرا مدیری که سبب این کار شده اســت را محاکمه و مواخذه نمی کنید که 
درس عبرتی برای مدیران نالایق شود تا کسی که توان ندارد، مسئولیت نپذیرد. شستا 
یک کارتل اقتصادی است که می تواند جامعه بازنشستگان تامین اجمتاعی را اداره کند 
ولی متاسفانه بعضی واحدهایش الان زیانده هستند یعنی نه تنها بهره ای ندارند بلکه 
باید از بودجه عمومی کشور زیان آن واحدها پرداخت شود. چرا از افراد شایسته ای که 
الان در بخش خصوصی هستند و نشــان دادند می توانند واحدهای مرده یا نیمه مرده 
را راه بیندازند، استفاده نمی کنید؟ شستا جای دوست بازی نیست بلکه جای تولید و 
کارآفرینی و اشتغال زایی و افزایش تولید است. متاسفانه پیش بینی مدیرکل بیمه های 
اجتماعی وزارت کار هرچند نامربوط و ناصحیح است ولی عده ای همین آرزو را دارند 
که ما به جای اینکه خود صندوق را از حالت رکود درآوریم و به یک صندوق توانمندی 
تبدیلش کنیم و ظرفیت های آن را احیا کنیم، به فکر این هســتیم که باز گوشه ای از 
کشور فروخته و در اختیار قرار گیرد یعنی به جای اینکه ماهیگیری یاد بگیرند دنبال 
این هستند که با یک ماهی گرســنگی افرادی را مرتفع کنند. به نظر می رسد این نگاه 
غیرکارشناسی، غیرواقعی و احساسی است و به مرگ می گیرند که به تب راضی شود. 
دولت و تصمیم گیران را به قشم و کیش و چابهار تهدید می کنند تا به کمتر از آن تن دهند 
در صورتی که این ناتوانی از خود وزارتخانه و دستگاه و خود صندوق شرکت شستاست. 

قالیباف:
حکمرانى صحیح نتیجۀ همراهىِ تصمیم سیاسى با تشخیص علمى است

قالیباف تنها گزینه فراکسیون انقلاب اسلامی براى ریاست
 نیکزاد، مصری و ذوالنور نامزد نایب رئیسى شدند

آرمان ملی: رئیس مجلس در نشست جمعی از اساتید جغرافیای دانشگاه تهران 
و دانشگاه های کشور با تأکید بر اینکه علم جغرافیا، علم کشورداری و حکمرانی است، 
اظهار داشت: اگر می گوییم می خواهیم کشوری مستقل بوده و مولد باشیم، بی شک 
باید تولید قدرت، ثروت، معرفت و منزلت داشته باشیم و در این راستا براساس تجربه ای 
که دارم معتقدم که علم جغرافیا در کنار نقشی که به عنوان تأثیرات انسان و مکان در 
بستر زمان دارد، با نگاه سایبرنتیکی و نه نگاه مکانیکی و داینامیکی، چه در حوزه فردی، 
چه محلی، چه منطقه ای و چه جهانی می تواند در تولید قدرت و ثروت اثرگذار باشد. 
محمدباقر قالیباف  اضافه کردن تحلیل علمی به تمام تصمیم ها و عملکردهای گذشته 
را یک ضرورت خواند و افزود: عمده مشــکلات ما زمانی بوده که به تشخیص علمی 
توجه نکرده ایم و یا تشخیص علمی داشته ایم اما تصمیم سیاسی خود را در آن دخیل 
نکرده ایم لذا برای حکمرانی باید این دو موضوع را توأمان داشــته باشیم و بدانیم که 
برآیند تشخیص علمی و تصمیم سیاسی در زمان درست است که ما را موفق می کند. 

وی در همین زمینه تصریح کرد: معتقدم حکمرانی صحیح زمانی شکل می گیرد که 
تشخیص علمی با تصمیم سیاسی همراه باشد. رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
با تاکید بر اینکه ما باید قدرت حل مسئله پیدا کرده و راهکار و راه حل برای مشکلات 
داشته باشیم، افزود: رهبر معظم انقلاب از سال 99 به موضوع تحول اشاره کرده اند و در 
بیانات ابتدای امسال خود نیز بر این موضوع خطاب به اساتید، نخبگان و دانشجویان 
تأکید کردند تا به حوزه تحول توجه شود. بر اساس این گزارش،  در این نشست اساتید 
و نخبگان جغرافیا نیز به بیان دغدغه های خود پرداختــه و تأکید کردند که با توجه 
بیشتر به ابعاد مختلف علم جغرافیا در سیاست های داخلی و خارجی، می توان کشور 
را به شــکل بســیار بهتری اداره کرد. در پی بیان این نکات، با دستور قالیباف، مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی مکلف به برگزاری نشست های پژوهشی برای 
تعیین جایگاه علم جغرافیا در کشور و ارائه راهکار برای حل مشکلات کشور از نگاه این 

علم و متخصصان آن شد.

آرمان ملی: ولی اسماعیلی، عضو شورای مرکزی فراکسیون مردمی انقلاب اسلامی 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به نزدیکی انتخابات هیأت رئیسه مجلس، اظهار داشت: 
اجلاسیه سوم مجلس در خردادماه به پایان می رسد و انتخابات اعضای هیأت رئیسه 
مجلس برای اجلاســیه چهارم در ۲ خرداد ماه برگزار خواهد شد. وی افزود: ازاین رو 
قرار است جلسه شورای مرکزی فراکسیون انقلاب اسلامی در تاریخ ۲۳ اردیبهشت 
ماه و جلسه نهایی با حضور تمام اعضا در اوایل خرداد برگزار خواهد شد. عضو شورای 
مرکزی انقلاب اسلامی گفت: تنها گزینه فراکســیون انقلاب اسلامی برای ریاست 

مجلس شورای اسلامی آقای قالیباف اســت و تاکنون نیز هیچ کسی اعلام نامزدی 
برای این جایگاه نکرده است و حتماً در جلسه نهایی با حضور تمام اعضا نهایی خواهد 
شد. اسماعیلی با اشاره به نامزد های نواب رئیس، گفت: آقایان نیکزاد، مصری و ذوالنور 
تاکنون اعلام نامزدی برای پست های نواب اول و دوم رئیس کرده اند، همچنین آقایان 
حاجی دلیگانی، سلیمی، پیرهادی، سید نظام موسوی، نادری، کریمی فیروزجایی، 
رشیدی، یوسفی، متفکر آزاد، دهنوی، امیرآبادی و... برای دبیران هیأت رئیسه اعلام 

نامزدی کرده اند.

محمدرضا خباز
 نماینده ادوار مجلس

به مرگ می گیرند که به تب راضی شوند 
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 روابط ایران و سوریه از دیرباز در سطح عالی و استراتژیک 
برقرار بوده است. این روابط از زمان مرحوم حافظ اسد تاکنون 
ادامه داشته و اکنون ایران و سوریه در بسیاری از مسائل 
منطقه ای و بین المللی اشتراک نظر و اشتراک منافع دارند. نگاه 
هر دو کشور به صهیونیست ها یکی است و سوریه تنها کشور 
عربی و همجوار با سرزمین های فلسطین اشغالی است که به 
کشورهای سازشگر با صهیونیست ها نپیوسته و روی مواضع 
اصولی و استراتژیک خود ایستاده است. سوریه در طول سالیان 
گذشته همواره حامی محور مقاومت بوده و کمک های شایانی 
به مقاومت در لبنان و فلسطین منتقل کرده است. سوریه دارای 
نقش برجسته ای در بین کشورهای عربی  است و به همین علت 
که بر سر مواضع اصولی و استراتژیک خود ایستادگی کرد، 
یک مثلث شوم به رهبری آمریکا قصد داشتند با سلاح دادن 
به تکفیری ها رژیم مردمی اسد را سرنگون کنند و پایمردی و 
ایستادگی اسد و مردم سوریه در کنار کمک هایی که جمهوری 
اسلامی ایران به اسد انجام داد خواست آمریکایی ها را ناکام 
گذاشت. اراده جهانی مبنی بر این بود که اسد سرنگون شود اما 
این اراده به نتیجه نرسید. در حال حاضر با توجه به اینکه سوریه 
تقریبا به سرزمینی سوخته تبدیل شده و تمام زیر ساخت های 
اساسی سوریه منهدم شده و نیاز فراوانی در سوریه به بازسازی 
وجود دارد، جمهوری اسلامی ایران همان طور که در ایام جنگ 
به کمک سوریه شتافت اکنون در ایام بازسازی نیز به کمک 
دولت سوریه خواهد شتافت و سفر آقای رئیسی به سوریه بیشتر 
در این زمینه خواهد بود چرا که جمهوری اسلامی ایران امکانات 
گسترده ای در عرصه ساخت زیرساخت ها دارد و ایران می تواند 
در امر بازسازی سوریه نقش محوری داشته باشد. این سفر اولین 
سفری است که بعد از توافق پکن و بهبود روابط بین ایران و 
عربستان و همچنین بهبودی روابط عربستان با سوریه، اتفاق 
افتاده است. امیدواریم همان طور که بخشی از کشورهای عربی 
در انهدام تاسیسات مختلف در سوریه سهم داشتن هم اکنون 
در ساخته شدن سوریه نیز بتوانند گام های موثری بردارند. 
سفر آقای رئیس جمهور در شرایط فعلی بعد اساسی دیگری 
دارد و آن اینکه به سوری ها این پیام را ارسال می کند که تهران 
همچنان برابر اقداماتی که صهیونیست ها انجام می دهند، در کنار 
سوریه ایستاده است کما اینکه در مورد لبنان هم ایران چنین 
موضعی دارد و سفر اخیر وزیر خارجه ایران به لبنان و حضور در 
نقطه صفر مرزی به فلسطین اشغالی این پیام را ارسال کرد که 
جمهوری اسلامی ایران با تمام توان خود از برادران مقاومت و 
افرادی که در حال مبارزه با صهیونیست هاست، حمایت خواهد 
کرد. کشورهای عربی بعد از بهبود روابط تهران و ریاض خواستار 
بهبود روابط خود با سوریه خواهند بود. ایران و عربستان دارای 
نقش مهمی در تحولات منطقه هستند لذا همکاری های ایران 
و عربستان عمیق تر شده که منطقه در آرامش و امنیت و صلح 
بیشتری قرار گرفته است. به نظر می رسد امروز برادران عرب و 
مسلمان ما در خلیج فارس به این واقعیت دست یافتند که در 
همکاری با جمهوری اسلامی ایران بهتر می توان صلح و ثبات را 
در منطقه ایجاد کرد. ایران و عربستان برای پیشرفت منطقه باید 
در طیف گسترده ای با یکدیگر همراهی کنند و برنامه های جامع 
استراتژیک خود را به مرحله عمل برسانند. اگر ایران و عربستان 
به سمت صلح پایدار و بهبود روابط و حل مشکلات حرکت کنند، 
تاثیر این بهبود را بر بسیاری از کشورهای منطقه از عراق تا یمن 
از سوریه تا لبنان شاهد خواهیم بود. مردم منطقه در انتظار این 
بهبود هستند امیدواریم عربستان همچنان ثابت قدم باشد و 
تحت تاثیر غربی ها قرار نگیرد چرا که آثار توافق ایران و عربستان 

به نفع کشورهای منطقه است. 

تهران و ایستادگی در محور مقاومت 
 

یادداشت

 توقیف نفتکش خارجی در تنگه هرمز 
نیروی دریایی سپاه یک نفتکش خارجی 
متخلف را در تنگه هرمز توقیف کرد. نیروی 
دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی یک 
نفتکش خارجی متخلف را در آبهای تنگه 
هرمز توقیف کرد. هنوز دلایل توقیف این 
نفتکش خارجی اطلاعاتی منتشر نشده است. 
نیروی دریایی ارتش آمریکا مدعی شد که 
ایران یک نفتکش با پرچم پاناما را در تنگه 
هرمز توقیف کرده است. به گزارش خبرگزاری 
آسوشیتدپرس، نیروی دریایی ارتش آمریکا در 
اطلاعیه ای مدعی شد که ایران در تنگه هرمز 
یک نفتکش با پرچم پاناما را توقیف کرده است. 
ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا که در منطقه 
مستقر است با انتشار این اطلاعیه مدعی شد که 
نیروهای سپاه پاسداران ایران این نفتکش با نام 
Niovi را توقیف کرده اند. نیروی دریایی آمریکا 
همچنین تصاویری از حضور کشتی های کوچک 

گارد در اطراف این نفتکش منتشر کرده است. 

ایجاد گذرگاه ترانزیتی 
در  می گوید  ترکمنستان  رئیس جمهور 
آینده گذرگاهی احداث می شود که کشورهای 
ایران، عراق، ترکیه و ترکمنستان را به هم وصل 
می کند. »سردار بردی محمداف«، رئیس جمهور 
نشست  دومین  در  چهارشنبه  ترکمنستان 
بین المللی »گذرگاه های ترانزیتی و حمل ونقل: 
توسعه و تعامل ۲۰۲۳« در عشق آباد، پایتخت 
ترکمنستان اعلام کرد: در آینده یک گذرگاه 
حمل ونقلی از شرق به غرب احداث می شود 
که ترکمنستان، ایران، عراق و ترکیه را به هم 
متصل می کند. وی دراین باره گفت: ساخت 
بزرگراه و پل بر فراز خلیج »گارابوگاز- کول 
Garabogazköl« بین ترکمنستان و قزاقستان 
شراکت در حمل ونقل و تجارت را بین دو کشور 
افزایش می دهد. بزرگراهی که بخش های شرقی و 
غربی ترکمنستان را به هم وصل می کند، موجب 
می شود ازبکستان به بندرهای بین المللی دریای 

خزر دسترسی پیدا کند 

منتظر تعیین تکلیف قانون 
انتخابات هستیم

وزیر کشور تاکید کرد: مسئولیت سنگینی در 
حوزه برگزاری انتخابات در سال جاری بر عهده 
مجلس بوده و وزارت کشور منتظر است تا قانون 
انتخابات در مجلس تعیین تکلیف شود. احمد 
وحیدی بیان کرد: انتخابات مهم ترین اتفاقی 
است که در سال جاری با آن مواجه هستیم. 
مسئولیت سنگینی بر عهده وزارت کشور است 
تا تمهیدات لازم را از لحاظ مقدمات کار، توجیه 
دست اندرکاران، ارائه آموزش های لازم و فراهم 
کردن مقدمات چه در حوزه مسائل فناورانه و چه 
در سایر بخش ها را باید دنبال کنیم. وی در ادامه 
اظهار کرد: اکنون یک طرح در خصوص انتخابات 
در مجلس مطرح است و یک لایحه از سوی دولت 
تهیه شده است. لایحه دولت نهایی شده و به 
مجلس ارائه شده است. در مجلس نیز طرحی در 
حال بررسی است که ما منتظر هستیم نتیجه این 
طرح مشخص شود که آیا به قانون تبدیل خواهد 
شد یا نه. بر اساس این طرح تفاوت هایی در روند 
برگزاری انتخابات ایجاد خواهد شد. بر اساس 
قانون قبلی شش ماه قبل از شروع انتخابات باید 
استعفاهایی داده شود اما در طرح جدید این زمان 
سه ماه است. ما منتظر هستیم که اگر این طرح به 
سرعت به نتیجه رسیده و به قانون تبدیل شود ما 
نیز بر اساس این قانون عمل خواهیم کرد. اما اگر 
دیر شد ما بر اساس قانون قبلی باید عمل کنیم. 
از این حیث منتظر تعیین تکلیف قانون هستیم. 

ضایع شوداجازه نمی دهیم حقوق کارگران 
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
درباره زمان اجرای طرح اصلاح قانون بیمه 
کارگران ساختمانی، بیان کرد: مجلس پس از 
تصویب این طرح سه ماه فرصت در نظر گرفته 
تا آیین نامه اجرایی آن تهیه و به تصویب برسد؛ 
این آیین نامه باید تمام و کمال مفاد قانون را در 
بر بگیرد. ولی اسماعیلی ادامه داد: ابتدا باید 
آیین نامه به اتمام برسد تا ببینیم چه میزان 
قانون در آن لحاظ شده است. اکنون مجلس 
در حال دنبال کردن این موضوع است. اگر 
در جایی لازم باشد اصلاحاتی صورت گیرد در 
اسرع وقت این کار انجام خواهد شد تا قانون 
روی زمین نماند. حتی یک طرح دو فوریتی 
برای اصلاح در مجلس آماده شده است اما ما 
گفتیم اعلام وصول نشود و اگر لازم شد خود 
کمیسیون اجتماعی به این موضوع ورود پیدا 
کند. وی با بیان اینکه ۵۰۰ هزار کارگر بر اساس 
این قانون بیمه خواهند شد و این مصوبه یک 
هدیه بزرگی برای اصناف کارگر بود، تصریح 
کرد: کارگران اقشار مظلومی هستند و اجازه 
نمی دهیم حق آنان ضایع شود. سه ماه برای 
تهیه آیین نامه اجرایی فرصت داده شده است 
که اکنون یک ماه از این سه ماه گذشته و پیش 
بینی می شود ظرف ۴۵ روز آینده این قانون به 

مرحله اجرا برود. 

تحریم های جدید کانادا علیه ایران
دولت کانادا از اعمال بسته تحریمی جدید 
علیه افراد و یک نهاد ایرانی به دلایل حقوق 
بشری خبر داد. دولت کانادا با انتشار بیانیه ای با 
مطرح کردن ادعاهای حقوق بشری علیه ایران 
از اعمال تحریم های جدید علیه یک نهاد و 9 فرد 

ایرانی خبر داد. 

احمد دستمالچیان       
سفیر سابق ایران در بیروت

خبــــر
محمد مخبر:   

تاکنون اقدام مناسبی برای اجرای سند 
تحول بنیادین آموزش انجام نشده است

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور گفت: اجرای سند ملی 
تحول بنیادین آموزش و پرورش چراغ  راه برون رفت از چالش های 
نظام آموزشی کشور و تربیت نسلی متخصص و بامهارت در 
آینده کشور است. محمد مخبر در جلسه دیروز هیات دولت که 
به ریاست وی برگزار شد، اظهار کرد: در اجرای سند ملی تحول 
بنیادین آموزش و پرورش تاکنون اقدام مناسب و درخور انجام 
نشده که ضرورت دارد با توجه به اهمیت این مهم اقدامات و 
امکانات اجرایی شدن این سند تعلیم و تربیت طی یک برنامه 
یک ساله و نقشه راه زمان بندی شده اجرایی شود. وی تاکید کرد: 
اجرای سند ملی تحول بنیادین آموزش و پرورش که برای بهبود و 
اصلاح نظام آموزشی کشور تهیه و تدوین شده، چراغ  راه برون رفت 
از چالش های نظام آموزشی کشور، تربیت نسلی متخصص و 
بامهارت در آینده کشور و رفع دغدغه های مقام معظم رهبری 
خواهد بود. ضمن اینکه تدابیر ایشان در دیدار اخیر معلمان نیز 
باید احصاء و با تعیین زمانبندی برای اجرای شان برنامه ریزی 
شود. معاون اول رئیس جمهور همچنین درباره تصمیم وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در زمینه برخی بناها 
و اماکن تاریخی تاکید کرد: به بخش بزرگی از این ساختمان های 
تاریخی توجه مناسب نمی شود که با تصمیمات این وزارتخانه و 
مطابق موازین قانونی، اقدامات لازم برای بازسازی، نگهداری و 
حفظ مالکیت این اماکن تاریخی که بخشی از هویت ایرانی - 
اسلامی مردم ما هستند، انجام می شود. مخبر با اشاره به برگزاری 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به عنوان یکی از بزرگ ترین 
رویدادهای فرهنگی کشور، افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
همانند سال گذشته برنامه ریزی مناسب برای برگزاری مطلوب، 
بانشاط و با حضور تمام ناشران بزرگ کشور انجام داده که باید 
تمامی دستگاه های مرتبط همکاری و هماهنگی های لازم با 
این وزارتخانه در راستای خدمت رسانی به مردم و قشر فرهنگی 
کشور داشته باشند. معاون اول رئیس جمهور با بیان این که »امام 
راحل پرچمدار و پایه گذار نهضتی بزرگ در جهان بودند که راه را 
برای تمام آزادیخواهان باز کرد«، بر همکاری همه جانبه تمامی 
دستگاه ها برای اجرای با شکوه مراسم سالگرد ارتحال بنیانگذار 

کبیر انقلاب اسلامی تاکید کرد. 

آرمان ملی: روسای جمهور ایران و سوریه در 
نشست مشترک هیات های عالی رتبه دو کشور 
با تاکید بر اینکه روابط تهران و دمشق، حتی در 
دوره های سخت و دشوار هم با وجود طوفان های 
شدید سیاسی و امنیتی در منطقه خاورمیانه، 
روابط با ثبات و پایداری بوده  است، تصریح کردند: 
تغییرات منطقه ای و فرامنطقه ای بسیار، نتوانسته 
بر روابط برادرانه دو کشور تاثیر بگذارد. سید 
ابراهیم رئیسی بعد از ظهر دیروز چهارشنبه در 
نشست مشترک هیات های عالی رتبه ایران و 
سوریه که به ریاست وی و رئیس جمهور سوریه 
برگزار شد، ضمن ابراز خرسندی از پیروزی دولت 
و ملت سوریه و جبهه مقاومت در برابر تروریسم  و 
عبور از دوران سخت، گفت: تغییرات منطقه ای 

و فرامنطقه ای بسیار، نتوانسته بر روابط برادرانه 
دو کشور تاثیر بگذارد. رئیس جمهور تصریح 
کرد: روابط ایران و سوریه با خون شهدای عزیز 
ما به خصوص شهید حاج قاسم سلیمانی گره 
خورده  و این اسم رمز پایداری  و استحکام روابط 
دو کشور است. رئیسی خاطر نشان  کرد: دولت 
و ملت سوریه دشواری ها و مشکلات بزرگی را 
پشت سر گذاشتند و امروز می توانیم بگوییم 
که شما این مشکلات را پشت سر گذاشتید و 
با وجود تهدیدها و تحریم هایی که علیه شما 
تحمیل شد، توانستید پیروز شوید. رئیس جمهور 
در ادامه متذکر شد: امروز حقانیت  جایگاه 
ایران و سوریه ، انطباق این مسیر با عقلانیت  و 
مقاومت و ایستادگی کاملًا اثبات شده و جواب 

داده و کسانی که تا دیروز نسبت به موضع و 
جایگاه سیاسی و نظرات و دیدگا ه های ایران 
درباره سوریه تردید داشتند، متقاعد شده اند 
 که این موضع، بحق و عادلانه بوده است. 
آیت ا... رئیسی با تاکید بر حمایت و کمک ایران 
به تحقق صلح پایدار، ثبات  و آرامش در سوریه، 
گفت: جمهوری اسلامی همان طور که در مبارزه 
با تروریسم در کنار دولت و ملت سوریه ایستاد، در 
عرصه آبادانی و پیشرفت نیز در کنار برادران سوری 
خود خواهد ماند. »بشار اسد« رئیس جمهور 
سوریه نیز در این نشست، با قدردانی از مواضع 
و حمایت های جمهوری  اسلامی از دولت و ملت 
سوریه در روزهای سخت  و بحرانی این کشور 
گفت: دولت و ملت سوریه محبت  ها و کمک های 
برادران ایرانی خود را فراموش نخواهند کرد. 
رئیس جمهور سوریه خواستار نقش آفرینی بیشتر 
جمهوری اسلامی ایران در برقراری صلح و امنیت 
پایدار در این کشور و حضور مؤثر در بازسازی 
مناطق جنگ زده شد. بشار اسد  تصریح کرد: روابط 
سوریه و ایران، روابط غنی و مملو از تجارب است؛ 
به این دلیل که حتی در دوره های سخت و دشوار 
هم با وجود طوفان های شدید سیاسی و امنیتی در 
منطقه خاورمیانه، روابط با ثبات و پایداری بوده  
است. در این دیدار، روسای جمهور ایران و سوریه 
با اشاره به امضای اسناد همکاری    بین دو کشور، 
بر اهمیت »برنامه جامع همکاری های راهبردی 
و بلندمدت جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
عربی سوریه« در جهت تامین منافع دو ملت و 

سایر ملت های منطقه تاکید کردند. 

رئیس جمهور در دیدار بشار اسد

 تغ﹫﹫︣ات ﹝﹠ط﹆ه ای و ف︣ا﹝﹠ط﹆ه ای ن︐﹢انس︐ه 

ا︣درانه دو کش﹢ر ت︀ث﹫︣ بگذارد ب︣ روابط ب

آمریکایی ها  خلیج فارس 
را ترک کنند

فرمانده نیروی دریایی سپاه با 
اشاره به گرامیداشت »روز ملی 
حضور  گفت:  فارس«،  خلیج 
نامشروع آمریکای متجاوز در 
این منطقه، استمرار ثبات امنیت 
خلیج فارس را به خطر انداخته 
و باید هرچه زودتر این منطقه را 
ترک کند. سردار دریادار پاسدار 
به  اشاره  با  تنگسیری  علیرضا 
روز ملی خلیج فارس اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی ایران با استفاده 
از موقعیت راهبردی خود در خلیج 
فارس می تواند صحنه هر رخدادی 
در منطقه را به نفع خود تغییر 
دهد. همچنین ایران با داشتن 
چند جزیره در خلیج فارس، عملا 
سد راهبردی دفاعی محکمی در 
برابر تهدیدات امریکاست و این 
موقعیت بسیار مهم و تأثیرگذار 
ایران در آب های خلیج فارس و 
دریای عمان با دراختیار داشتن 
دریایی  نیروی  و  هرمز  تنگه 
قدرتمند سپاه پاسداران و ارتش 
قهرمان، امریکا و کشورهای غربی 
پیرو سیاست های آن را از هرگونه 
تهدید جدی علیه ایران اسلامی 

باز داشته است. 

آرمان ملی:  سه دستور جلسه »ترسیم سیمای 
جرائم، دعاوی و آسیب های اجتماعی کشور«، 
»ارزیابی روند اجرای مصوبات جلسه قبل« و »بررسی 
و تصویب تقسیم کار ملی پیشگیری در حوزه تغییر 
غیرمجاز کاربری اراضی زراعی و باغات و تصرف اراضی 
ملی و دولتی« برگزار شد. حجت الاسلام محسنی 
اژه ای به آسیب شناسی مقولات مرتبط با وقوع برخی 
جرائم، به ویژه جرائم حوزه زمین پرداخت و در این 
رابطه به »خلأهای قانونی«، »موانع اجرای مصوبات 
و قوانین« و »عدم هماهنگی میان دستگاه های 
مسئول« اشاره کرد. رئیس دستگاه قضا با اشاره به 
تکالیف دستگاه های مختلف در حوزه صیانت از 
اراضی، مشخصاً به تکالیف و اختیارات قابل توجه 
وزارت جهاد کشاورزی در این حوزه اشاره کرد و 
ضمن تقدیر از اقدامات مطلوبی که طی دو سال 

اخیر از سوی وزارتخانه مزبور صورت گرفته است، 
تاکید کرد: مسئله زمین در کشور و جرائمی که در 
این حوزه به وقوع می پیوندد، این نیاز را طلب می کند 
که وزارت جهاد کشاورزی تلاش بیشتری را در عرصه 
صیانت از اراضی و منابع طبیعی مصروف دارد. وی 
در همین رابطه به رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
دستور داد با همکاری مسئولان جهاد کشاورزی، 
بدون ایجاد این احساس در آن ها که قصد مچ گیری 
وجود دارد، تکالیف بر زمین مانده این وزارتخانه در 
حوزه صیانت از اراضی و منابع طبیعی را بررسی کنند 
و پیگیری مجدانه داشته باشند که چرا به برخی از این 
تکالیف عمل نشده است؟ آیا موانعی وجود داشته 
است؟ همچنین در همین حوزه، در موارد ترک فعل و 
سایر کوتاهی ها نیز، اقدامات مقتضی از جانب سازمان 
بازرسی صورت گیرد. رئیس شورای عالی پیشگیری از 

وقوع جرم در ادامه به وجود برخی ناهماهنگی ها میان 
دستگاه های مختلف در حوزه حفاظت از اراضی اشاره 
کرد و مشخصاً به یکی از معضلات چندین ساله این 
حوزه ناظر بر صدور مجوز از مراجع غیررسمی برای 
تغییر کاربری ها اشاره داشت؛ وی در همین راستا 
گفت: چندین سال است این معضل وجود دارد که 
مراجعی نظیر شوراهای روستا و دهیاری ها اقدام به 
صدور مجوز برای تغییر کاربری اراضی در منطقه 
خود می کنند؛ این مراجع نامبرده، در حوزه صدور 
مجوز تغییر کاربری اراضی، مراجع رسمی به شمار 
نمی آیند لذا ضروری است مقامات ذی صلاح دولتی 
اعم از معاون اول رئیس جمهور یا وزیر کشور با صدور 
ابلاغیه ای، جلوی مجوز صادر کردن های این مراجع 
غیررسمی را بگیرند و تمهیدات مقتضی را فراهم آورند 
تا صدور مجوزهای تغییر کاربری با مرجع واحد باشد. 

تشریح علل وقوع جرائم در حوزه اراضى از سوی رئیس قوه قضائیه

سفر رئیس جمهورى اسلامی  ایران به قلب محور مقاومت بعد از 12 سال

بهار روابط ایران و عربستان در سوریه
    خبرگزارى فرانسه:  سفر رئیسی به سوریه بعد از بهبود روابط تهران و ریاض صورت گرفته است

    الوطن: تهران و دمشق در حوزه انرژى و تامین برق تفاهم خواهند کرد
    المیادین: ایران خواهان یکپارچه و متحد کردن محور ایران- حزب ا... - حماس- جهاد اسلامی است

 تعلیم و تربیت 
مورد توجه و اعتنا نیست

دست مان روی ماشه 
است

رئیس فرهنگستان علوم اظهار 
داشت: متاسفم که باید بگویم 
تعلیم و تربیت مورد توجه و اعتنا 
نیست. یعنی کار تربیت و تعلیم در 
کشور ما مشکل شده است. نسل 
اول تعلیم و تربیت نسلی با انگیزه 
بود. عیسی صدیق همه فکرش 
تعلیم و تربیت بود. مرحوم دکتر 
شکوهی درد تعلیم و تربیت داشت 
اما امروز چنین درد و دغدغه ای 
کمتر به چشم می آید. ما تصور 
می کنیم علم شروع می شود و به 
کمال می رسد، اما علم همیشه 
سیر استکمالی دارد چرا که جهان 
این طور شده است و برای همین 
است که باید به تعلیم و تربیت 
توجه ویژه داشت. رضا داوری 
اردکانی تأکید کرد: ما امروز به 
تعلیم و تربیت نیاز داریم که به 
ما بگوید که چه کنیم پیوستگی 
میان ساختارها، علوم، دستگاه ها و 
سازمان ها و ...  برقرار شود. جامعه 
ما خیلی به تعلیم و تربیت اعتنا 

نمی کند. 

فرمانده نیروی زمینی ارتش در 
بازدید از تیپ ۲۸۱ زرهی شهید 
نیکخواه استان کرمانشاه پس از 
بازدید از بخش های مختلف این 
تیپ، با اشاره به آمادگی رزمی 
بالای نیروهای مسلح، اظهار کرد: 
سربازان ارتش جمهوری اسلامی 
ایران دست بر روی ماشه آماده 
هستند تا با جانفشانی از مرز های 
ایران دفاع کنند. امیر کیومرث 
حیدری تصریح کرد: دشمنان 
بدانند که اگر خطایی از آنان سر 
بزند قاطعانه پاسخ می دهیم و 
طومار آن ها را در کسری از زمان 

در هم می پیچیم. 

ابراهیم  آرمان ملی- احسان اسقایی: 
رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران بعد از 
۱۲ سال به سوریه، پایتخت محور مقاومت 
سفرکرده است. پس از وقوع بهار عربی در سوریه 
که شرایط ثبات گون در این کشور اسلامی را به 
یک باره دگرگون کرد؛  مسئولان ایرانی اعلام 
کردند: آنچه به موازات بهار عربی در خاورمیانه 
در دمشق در جریان است تفاوتی آشکار با سایر 
تحرکات مردمی در منطقه دارد. در آن مقطع 
سوریه به محل منازعات سیاسی و در مرحله بعد 
به محلی برای تولد گروه های افراطی تبدیل شد. 
به طوری که درگیری های داخلی در سوریه در 
بین جبهه النصره، داعش، ارتش آزادی بخش و 
دولت مستقر در این کشور به اوج خود رسید. فارغ 
از پدید آورندگان آن شرایط، ائتلافی از نیروهای 
مختلف علیه تروریست ها در این کشور ایجاد شد 
.در اوج منازعات سوریه و عراق همان کشورهایی 
که خواستار برکنار اسد بودند به علت انتقال 
تروریست ها از حلقه امنیتی اروپا یعنی خارمیانه 
به فرانسه و لندن، از برکناری اسد کوتاه آمدند. در 
اینجا تنها تهران و البته روسیه بودند که خواستار 
باقی ماندن اسد در قدرت بودند و از هرگونه هزینه 

در این ارتباط کوتاه نیامدند. 
برخی از کارشناسان در زمان اوج درگیری های 
سوریه معتقد بودند بازی سوریه آغاز نبرد غرب علیه 
روس هاست. چنانچه که مشاهده شد روسیه نقش 
بسیار تعیین کننده ای در نبرد با داعش در سوریه 
از طریق پایگاه نظامی خود در این کشور ایفا کرد و 
قدرت خود را در حیاط خلوت آمریکا به رخ کشید. 
فارغ از درستی و اشتباه بودن این تحلیل  از زمانی که 
تهران و ریاض به سمت بهبود روابط به یکدیگر گام 
برداشتند خبرهای مختلفی از بازگشت شکوهمند 
بشار اسد و سوریه به اتحادیه عرب منتشر شد. بعد 
از آغاز روند بازگشایی سفارت های ایران و عربستان 
شاهد بهبود روابط و آمد و شد مقامات دیپلماتیک 
ریاض و دمشق بودیم. هم زمان خبرهایی هم از 
احتمال بازگشایی سفارت برخی کشورهای اسلامی 
در سوریه منتشر شد. تمامی این نشانه ها بیانگر آن 

است که بهار روابط تهران و ریاض؛ شکوفه هایی در 
دمشق آفریده است. 

    سفر رئیسی به دمشق
 روابط تهران و دمشق در طول این سال ها که 
جز روسیه تمامی کشورها خواستار رفتن اسد 
بودند، مساعد بود. دو  بار هم شاهد حضور اسد 
در تهران بودیم. حضوری که بازتاب گسترده 
رسانه ای در سطح بین المللی داشت. آن روزها 
هرچند تصاویر بشار اسد و رهبری انقلاب درکنار 
یکدیگر در رسانه های بین المللی منعکس شد اما 
محمد جواد ظریف وزیر خارجه وقت غایب بزرگ 
این دیدار بود که موجب ایجاد برخی حاشیه ها 
در این ارتباط شد. هر چند در این مدت برخی 
مقامات تهران به سوریه سفر کردند و برگسترش 
روابط و دفاع تمام قد تهران از اسد و محور مقاومت 
تاکید کردند اما برای اولین بار بعد از دوازده سال 
عالی ترین مقام اجرایی ایران به سوریه سفر کرده 
است که این سفر بازتاب های مختلفی در رسانه های 
جهان داشته است. آنگونه که رسانه ها در ارتباط با 
این سفر نوشتند: رئیسی و هیات همراه، در سفر 
دو روزه خود به سوریه با مقامات عالی این کشور 
درباره راهکارهای تحکیم و تقویت روابط سیاسی 
و گسترش و ارتقای سطح همکاری های اقتصادی 
و تجاری فیمابین رایزنی خواهند داشت. علاوه 
بر این رئیس جمهوری در این سفر در نشست 
مشترک تجار ایران و سوریه حضور یافته و با آنان 
به گفت وگو و تبادل نظر خواهد پرداخت. این سفر 
در داخل سوریه نیز بازتاب خوبی داشته است. به 
طوری که رسانه های مختلف از استقبال  کنندگان 
از رئیس جمهور کشورمان با در دست داشتن 
تصاویری از رئیسی و بشار اسد و شهدای مقاومت، 
از سفر رئیس جمهوری اسلامی ایران به این کشور 
پس از ۱۲ سال بحران و جنگ ، ابراز خرسندی 
کردند. همچنین رئیسی هم با توقف و حضوری 
کوتاه در مسیر، به ابراز احساسات استقبال کنندگان 
مردمی پاسخ داد. این سفر بازتاب های رسانه ای 
زیادی همراه داشته است. خبرگزاری فرانسه در 
گزارشی همزمان با سفر رئیس جمهوری ایران 

به سوریه تاکید کرد که این سفر می تواند صفحه 
جدیدی در روابط نزدیک تهران و دمشق باز کند. 
خبرگزاری فرانسه در ادامه با اشاره به حمایت های 
تهران از بشار اسد، رئیس جمهور سوریه در طول ۱۲ 
سال جنگ در این کشور افزود: این سفر تنها چند 
هفته پس از توافق تاریخی ایران برای بازگرداندن 
روابط با رقیب منطقه ای ، یعنی عربستان سعودی 
و در بحبوحه هجوم دیپلماسی در خاورمیانه 
با تغییر روابط منطقه ای با ایران و سوریه انجام 
می شود. این خبرگزاری نوشت: این سفر می تواند 
بر استراتژی های اقتصادی بلندمدت متمرکز 
باشد، چراکه ایران »به شدت خود را به عنوان یکی 
از مشارکت کنندگان در مرحله بازسازی مطرح 
کرده است.« همچنین روزنامه الوطن که یک 
رسانه حامی دولت در سوریه محسوب می شود 
نوشت که انتظار می رود در جریان این سفر تعداد 
زیادی قرارداد و تفاهم نامه به ویژه در حوزه انرژی 
و تامین برق میان دو کشور امضا شود. همچنین 
روزنامه فایننشال تایمز در گزارشی با مورد توجه 
قرار دادن سفر رئیس جمهور ایران به سوریه پس 
از یک دهه، ابعاد مختلف آن را بررسی کرد و با 
اشاره به توافق اخیر تهران و ریاض برای ازسرگیری 
روابط دیپلماتیک آورده است: وزیر امور خارجه 
عربستان سعودی، ماه گذشته، در ریاض میزبان 
همتای سوری اش بود، این در حالی که عربستان 
سعودی، همچنین با میانجیگری چین در ماه 
مارس توافق کرده است که روابط با رقیب اصلی اش 
یعنی ایران را از سر بگیرد. همچنین المیادین 
نوشت: رسانه های صهیونیستی اعلام کردند که 
سفر رئیسی، رئیس جمهور ایران به سوریه بسیار 
استثنایی است و باید رژیم صهیونیستی را نگران 
کند به خصوص اینکه این اولین سفر رئیس جمهور 
ایران به سوریه بعد از سال ۲۰۱۱ به شمار می رود. 
این شبکه صهیونیستی اعلام کرد که جمهوری 
اسلامی ایران خواهان یکپارچه و متحد کردن محور 
ایران- حزب ا... - حماس- جهاد اسلامی است و این 
امر باعث می شود که برنامه جدیدی درخصوص 

سیاست خاورمیانه پیاده کند. 



جمیله علم الهدی در مسیر »خط شکنی«
روسای جمهور  همسران  میان  علم الهدی،  جمیله 
ایران شاید تنها زنی است که به صورت مستقیم خود 
را درگیر مسائل رسمی سیاسی کرده است. دیگر زنان 
روسای دولت در ایران آنچنان نقشی در امور سیاسی و 
اجتماعی ایفا نکردند یا حداقل در منظر عمومی این اتفاق 
نیفتاد. با حضور سیدابراهیم رئیسی در قامت کاندیدای 
رئیس جمهوری، نام جمیله علم الهدی بیش از گذشته 
بر سر زبان ها افتاد. »علم الهدی« نامی ناآشنا برای مردم 
ایران نبود اما نام جمیله علم الهدی زمانی همه گیر شد 
که سیدابراهیم رئیسی برای رقابت با حسن روحانی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳9۶ اعلام آمادگی 
کرد. در این زمان بود که نام بزرگ ترین صبیه سیداحمد 
علم الهدی، نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی و امام 
جمعه مشهد به واسطه ارتباط خانوادگی اش بر سر زبان ها 
افتاد. اما نقش آفرینی او به عنوان فعال سیاسی، بعد از در 
اختیارگرفتن سکان ریاست جمهوری توسط همسرش 
اتفاق افتاد. جمیله علم الهدی، دکترای خود در رشته 
فلسفه تعلیم و تربیت را از دانشگاه تربیت مدرس را سال 
۱۳۸۰ گرفت و عضو هیات علمی گروه آموزشی رهبری و 
توسعه آموزشی دانشگاه شهید بهشتی است و درجه علمی 
دانشیاری دارد. در میان همسران روسای جمهور ایران شاید 
تنها زنی است که به صورت مستقیم خود را درگیر مسائل 
رسمی سیاسی کرده است. هرچند پیش از او عفت مرعشی؛ 
همسر هاشمی رفسنجانی به عنوان همسر رئیس جمهور 
سعی در نقش آفرینی داشت اما عفت مرعشی بیشتر نقشی 
غیررسمی در سپهر سیاسی ایران بازی کرد و وارد روابط 
رسمی یا دیدارهای رسمی با مقامات دیگر نشد. دیگر 
زنان روسای دولت در ایران آنچنان نقشی در امور سیاسی 
و اجتماعی ایفا نکردند یا حداقل در منظر عمومی این 
اتفاق نیفتاد. همسر سیدمحمد خاتمی، رئیس دولت های 
هفتم و هشتم که به نوعی مدرن ترین رئیس جمهور ایران 
هم به حساب می آمد، نه تنها فعالیت رسمی یا غیررسمی 
سیاسی و اجتماعی نداشت که هیچ گاه در انظار عمومی هم 
ظاهر نشد. از همسر محمود احمدی نژاد تنها چند تصویر 
بی کیفیت موجود است و همسر حسن روحانی هم هیچ گاه 

به رویت نرسید.

   معناى دیگر نقش بانوى اول
اما به نظر می آید جمیله علم الهدی می خواهد این نقش 
را معنایی دیگر ببخشد. جمیله علم الهدی در این مدت 
سعی داشت پا در عرصه ای بگذارد که دیگر همسران 
روسای جمهور به آن به صورت رسمی ورود نکردند. او 
با رسانه های خارجی مصاحبه می کند، همایش زنان 
»تاثیرگذار« با حضور همسران مقامات و فعالان زن دیگر 
کشورها را برگزار کرد، سخنرانی می کند، در خصوص 
مسائل سیاسی و روز کشور اظهارنظر می کند، با همسران 
مقامات کشورهای دیگر دیدار رسمی دارد. او حتی 
درخصوص مسائل جنجالی مانند حجاب و ماجرای مرحوم 
مهسا امینی هم اظهارنظر کرد و گفت که این ماجرا تنها 
برای ارعاب و هراس افکنی از سوی آمریکا بوده است. وی 
در بهمن سال گذشته »کنگره بین المللی زنان تاثیرگذار« 
را میزبانی کرد و همین همایش باعث شد نام »بانوی اول« 
برایش عنوان شود. هرچند خودش معتقد است که عنوان 
»بانوی اول« مختص همسر مقام معظم رهبری است. این 
همایش انتقادات زیادی را در بر داشت. به گفته فاطمه  
حقیرسادات، دبیر علمی این کنگره، مبلغ ۲۰ هزار یورو 
به هر یک از برندگان آن داده شد. مخارج و جوایز این 
مراسم موجی از انتقادات را به سوی همسر رئیس جمهور 
روانه کرد. بسیاری از رسانه ها هدف این همایش و میزان 
اثرگذاری آن را زیرسوال بردند و خواستار شفاف شدن 
میزان هزینه های خرج شده و بودجه آن شدند. آنها درباره 
معیارها و منابع مالی سوال کردند اما تاکنون هیچ مقام 
رسمی یا هیچکدام از برگزارکنندگان مراسم پاسخی 
نداده اند. نام جمیله علم الهدی در چند روز اخیر باردیگر 
در رسانه ها پررنگ شده است. او با شهناز ابراهیم، همسر 
رئیس جمهور عراق دیدار رسمی داشته و تصاویری که از آنها 
منتشر شده حکایت از ملاقاتی مشابه دیدارهای دیپلماتیک 
دارد. مشابه دیدار مقامات رسمی کشورها با همان آداب و 
رسوم! هرچند خبری درباره گفت وشنودهای آن دو تاکنون 
منتشر نشده، اما دیدار رسمی ۲ همسر رئیس جمهور با 
پوشش خبری زیاد و انتقادات بیشتری همراه بود. به نظر 
می آید جمیله علم الهدی می خواهد نقشی مانند بانوی 
اول در سایر کشورها برای خود بسازد تا اولین همسر 
رئیس جمهوری باشد که در سپهر سیاسی و بین المللی 
ایران نقش بازی کند. در قانون اساسی ایران نقش رسمی 
برای همسر رئیس دولت در نظر گرفته نشده. با این حال 
خانم علم الهدی بدون نظر گرفتن خلأهای قانونی، با عنوان 
رسمی همسر رئیس جمهوری ایران می خواهد حضوری 
پررنگ تر داشته باشد. با این حال به نظر می آید در آینده 
اخبار و گفته های بیشتری از جمیله علم الهدی به گوش 
برسد و فعالیت های رسمی وی ابعاد دیگری به خود بگیرد. 
اما این فعالیت ها انتقاداتی هم به همراه خواهد داشت. فارغ 
از صحت یا نادرستی اظهارات و فعالیت جمیله علم الهدی، او 
به نظر می رسد می خواهد خطی را بشکند که سایر همسران 
روسای دولت نتوانستند یا نخواستند. افزایش نقش همسر 
بالاترین مقام اجرایی دولت می تواند منفعت و آثار مثبت 
زیادی داشته باشد. نقش این زنان می تواند کلیدی و 
تکمیل کننده باشد. تخصیص بودجه و رسمیت بخشیدن 
به چنین عنوانی آن هم از سوی همسر یکی از اصولگراترین 
دولت ایران، خط شکنی مثبتی محسوب می شود. دفتر 
همسر رئیس جمهور می تواند نقشی بازی کند که هیات 
دولت نمی تواند جایش را پر کند. او می تواند در کمپین های 
خیریه و فعالیت های اجتماعی، در کنفرانس های بین المللی 
و حتی در کمک به عریضه نویسی یا ارتباط با رئیس جمهور 
ایفای نقش کند یا حتی مانند عفت مرعشی با ارتباطات 

خود باعث حل برخی از مشکلات شود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: با تشکیل 
دولت دهم شاهد بدعتی ناصواب از سوی 
دولت وقت بودیم که بعدها مضرات و زیان های 
آن بسیار واضح و مشهود در جامعه و کشور 
بروز و ظهور کرد. بدعتی تحت عنوان ادغام 
وزارتخانه ها؛ چنانکه در این راستا وزارت صنایع 
و معادن با وزارت بازرگانی ادغام شد، وزارت راه 
و ترابری با مسکن و شهرسازی و وزارت رفاه، 
کار و امور اجتماعی و تعاون نیز ادغام شدند. 
این در شرایطی است که توجیه مسئولان وقت 
چابک سازی دولت بود که در نهایت نیز محقق 
نشد. اما اخیرا حمیدرضا حاجی بابایی؛ رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس اظهاراتی در 
مورد ادغام وزارتخانه ها داشته که با واکنش های 
بسیاری روبه رو شده است. جایی که وی خیلی 
جدی صحبت از ادغام وزارت آموزش وپرورش 
و وزارت نفت کرده تا بدین صورت هزینه های 
آموزش  و پرورش نیز تامین شود. حال پرسش 
اینجاست که اساسا این ۲ وزارتخانه به لحاظ 
کارکردی چه ارتباطی با یکدیگر دارند؟ و قرار 
است ادغام این دو وزارتخانه چه مشکلی از 
مشکلات کشور را حل کند؟ اینکه صرفا وزارت 
نفت حامی مالی فرهنگیان باشد کفایت خواهد 
کرد؟ این پرسش ها همه یک دال محوری دارند و 
آن هم اینکه برخی نمایندگان یا در مقاطع دیگر 
مدیران دولتی در یک جایگاه حقوقی نظراتی 
را بیان می کنند که به جز دستاویز و دستمایه 
طنز قرارگرفتن در شبکه های اجتماعی آورده 
و دستاورد دیگری ندارد. البته حاجی بابایی در 
جای دیگری نیز گفته تلاشی برای وزیرشدن 
نمی کند اما اگر از او بخواهند وزیر شود رد نخواهد 
کرد و اگر این گفته را در کنار دیگر اظهارات قرار 
دهیم شاید بتوان یک قرابت معنایی و موضوعی 
پیدا کرد. به هرحال به نظر می رسد نمایندگان 
مجلس اگر به فکر مسائل مهم تری باشند و حل 
مشکلات اقتصادی را از طریق پاسخگوکردن 
دولت پیش ببرند موفقیت بیشتری حاصل 
خواهند کرد. در این خصوص »آرمان ملی« با 
»جواد امام«، دبیرکل حزب مجمع ایثارگران 
اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته که در ادامه 

می خوانید. 

   برخی اظهارات و رویکردها از سوى 
برخی افراد نشان دهنده عدم فکر رو به 
جلو و پویاست؛ اساسا نوع اظهارات برخی 
نمایندگان یا مدیران دولتی که دستاوردى 
ندارد و بعضا هزینه  ساز هم شده را چطور 

ارزیابی می کنید؟
 اظهارات آقای حاج بابایی خیلی روشن است 
و معدل دولت و مجلس را نشان می دهد. کسی 
که دوره ای نیز در وزارت آموزش وپرورش حضور 
داشته گویی تشخیص نمی دهد که جایگاه 
آموزش وپرورش کجاست و جایگاه یک بنگاه 
اقتصادی کجاست و فکر می کند چالش های 
امر آموزش وپرورش و تربیت در این سطح با 
ادغام یک بنگاه اقتصادی قابل حل است. این 
بهترین معدل مجلس و دولت است که برای 
برون رفت از مشکلات نظام آموزشی و تربیتی 
کشور تز داده است. البته پایه تمام مشکلات از 
آموزش وپرورش است و تمام ضعف های جامعه 
ناشی از عدم توفیق و کارآمدی نظام آموزشی 
ماست. آقای حاجی بابایی راهکار دادند که اگر 
وزارت آموزش وپرورش و نفت ادغام شوند تمام 
مشکلات حل می شود. یعنی نه فکر و تجربه و ایده 
جدیدی می خواهد و نه اساسا دنبال این است که 
مشکل کجاست. قاعدتا امروز ناکارآمدی دولت و 

مجلس به وضوح دیده شده  است. 

   برخی معتقدند کابینه دولت سیزدهم 
از آن ابتدا با برخی مشکلات و ناکارآمدى ها 
مواجه بوده و مجلس  نیز که امروز از در تقابل 
و استیضاح وارد شدند در تناقضی آشکار از 
ابتدا رویکردهاى حمایتی و دعوتی نسبت 
به دولت داشته اند و امروز به اینجا رسیدند؛ 

تحلیل شما از این مساله چگونه است؟
به نظر من ناکارآمدی از ابتدا بوده چون نگاه 
گزینشی در  برخی ارکان ساختار مثل دستگاه 
اجرایی و مجلس وجود دارد و تا مادامی که 
تجدیدنظر نشود اگر نخواهیم بپذیریم که 
نیازمند اصلاح و تغییر هستیم این روند ادامه 
خواهد داشت. البته برخی پیشنهاد می دهند که  
بیشترکابینه باید استعفا بدهد. در حالی که اگر 
حتی آقای رئیسی هم استعفا دهد همین دور 
ادامه پیدا خواهد کرد و قرار نیست اتفاق جدیدی 
بیفتد لذا تا زمانی که اعتماد مردم برنگردد و 
ما تجدیدنظر نکنیم  با این تغییرات اتفاق رخ 
نخواهد داد. هر چند که امروز معدل دولت آقای 
رئیسی پایین تر ازدولت آقای احمدی نژاد است. 

   فکر می کنید در شرایط حاضر فضا 
براى بازگشت به مردم و اصلاح قوانین، 

ساختار و فرآیندها مهیاست؟
شرایط برای این مساله فراهم است اما اراده 
نیست والا شرایط بهتر از اینکه اکثریت مردم این 

مهم را مطالبه می کنند؟ متاسفانه ناکارآمدی که 
موجب نارضایتی در جامعه شده ایجاب می کند 

که یک تجدیدنظری صورت بگیرد.
     با توجه به انتخابات مجلس در پایان 
سالجارى اقدامات دولت و مجلس در نوع 
نگاه مردم چه میزان موثر واقع خواهد شد؟ 
من معتقدم تاثیر خاصی ندارد و آنقدر 
مشکلات افزایش پیدا کرده که با یک اقدام 
سمبلیک نمایشی آن هم به خاطر اینکه در سال 
انتخابات قرار داریم و نمایندگان و چهره های 
سیاسی به دنبال جلب رضایب و رای مردم هستند 
بعید است که مردم نسبت به نمایندگانی که 
تاکنون نتوانستند شعارهای داده را محقق کنند 
و از آن کارآیی لاز م برخورد نبودند به این سرعت 

نظر خود را تغییر دهند.
    در دولت هاى نهم و دهم شاهد ادغام 
چند وزارتخانه بودیم که اکنون بعد از 
گذشت 2 دوره بازهم همان جریان فکرى 
اما در جهت معکوس شکل گرفته است؛ 
اساسا این نوع رویکردها را چگونه می توان 

توجیه کرد؟
من معتقدم که اینها اقدامات غیرکارشناسی 
بود و برخی وزارتخانه ها با حجم گسترده ای از 
ماموریت ها ادغام شان اشتباه بود و بعضا شاهد 
بودیم سه وزارتخانه را در یک وزارتخانه ادغام 
شد. هر چند که در دولت آقای روحانی تلاش 
شد تفیک صورت بگیرد اما نشد. به هر جهت 
تفکیک امر درستی است که باید صورت بگیرد، 
ادغام کار غیرکارشناسی بود که جز هزینه چیزی 

در بر نداشت. 
    آیا اظهارات اخیر آقاى حاج بابایی؛ 
بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
مجلس در خصوص ادغام وزارت نفت و 
آموزش وپرورش را نیز می توان در ردیف 

اظهار غیرکارشناسی قرار دارد؟
اینکه این اظهارات غیرکارشناسی است مسلم 
است  تعجب اینجاست یک شخصی که چند 
دوره نمایندگی و حضور در دولت و به خصوص 
آموزش وپرورش داشته امروز بیاید پیشنهاد ادغام 
آموزش وپرورش و نفت را بدهد که در نوع خود 

بسیار جای تعجب  دارد. 
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بررسی پیشنهاد ادغام وزارت نفت با آموزش وپرورش در گفت وگوى »آرمان ملی« با جواد امام

 اظه︀رات غ﹫︣ک︀رش﹠︀︨﹩ ﹝سئ﹢لان، ﹝ع︡ل فک︣ی 

دولت و ﹝جل︦ را نش︀ن ﹝﹩ ده︡
   پیشنهاد ادغام آموزش وپرورش و نفت خنده دار است

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »کانال افسران جنگ نرم 
در نظر دارد در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر 
لزوم جهاد تببین نیاز روزافزون به حضور کاربران انقلابی در شبکه  
اجتماعی توئیتر در جهت مقابله با شبهات دشمنان ایران اسلامی 
و دفاع از کیان کشور اقدام به آموزش افراد علاقه مند به فعالیت 
در توئیتر نمایند.« یا در سایت آموزش افسران جوان جنگ نرم به 
برگزاری این دوره ها اشاره و در تبلیغ دوره آموزش از این عبارات 
استفاده شده است: »کار با تلگرام و بقیه پیام رسان ها رو از یه 

حرفه ای این کار یاد بگیر«، »اینستاگرامت رو قورت بده.« 
   وزارت ارتباطات هم اعتقادى به فیلتر ندارد

جالب اینجاست که وزارت ارتباطات هم که فیلترکننده 
شبکه های اجتماعی است در عمل اعتقادی به فیلترینگ ندارد 
و در اواخر فروردین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در مورد 
برداشته شدن فیلتر از پیام رسان های خارجی گفت: »فیلترینگ 
شبکه های اجتماعی در اختیار وزارت ارتباطات نیست که 
بخواهد آن را بردارد.« اما اخیرا معاون وزارت ارتباطات برای یک 
گفت وگوی ساده تصویری با صداوسیما از اسکایپ استفاده کرد! 
به عبارتی در حالی که دولت برنامه اش توجه به پیام رسان های 
بومی است، برخی از اعضای دولت به حرفشان اعتقادی ندارند 
و از پیام رسان های خارجی استفاده می کنند. نکته قابل تامل 
آنجاست که موضوع صحبت اسکایپی معاون وزیر ارتباطات درباره 
قطع شدن پیام رسان های داخلی بود! اتفاقاتی که رخ داد نشان 
می دهد تبحر در اداره پیام رسان های داخلی کافی وجود ندارد. 
۲ اردیبهشت قابلیت اینترکانکش روی چهار پیام رسان داخلی 
اجرایی شد، چهار پیام رسان بله، ایتا،  آیگپ و گپ به یکدیگر 
متصل شدند. این پیام رسان ها به روزرسانی جدیدی ارائه دادند 
که حاوی امکان اتصال به مرکز تبادل پیام است. کاربران هر یک 
از این پیام رسان ها امکان ارسال پیام به مخاطبان خود را در سه 

پیام رسان دیگر را دارند. اما این پیام رسان های داخلی در ۱۱ 
اردیبهشت همزمان باهم قطع شدند. پس از قطع این پیام رسان ها 
صدای اعتراضی شنیده نشد که نمایانگر میزان استقبال از این 

پیام رسان ها در داخل کشور است. 
   دنیا به کام وى پی ان فروشان

 برخی از کاربران ایرانی ترجیح می دهند از وی پی ان استفاده 
کرده و هزینه آن را بپردازند اما به سراغ پیام رسان های داخلی 
نروند. عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات در مهر ماه سال گذشته 
در واکنش عدم جرم انگاری خرید و فروش فیلترشکن می گوید: 
»تلاش هایی صورت می گیرد تا استفاده از فیلترشکن ها علاوه بر 
غیرمجازبودن، جرم انگاری هم شود. از فیلترشکن استفاده نکنند 
و استفاده از فیلترشکن ها برای دستگاه هایی مثل موبایل و لپ تاپ 
و… آسیب پذیری های جدی به دنبال خواهد داشت و راه رخنه 
هکرها را هموار می کند. فروش فیلترشکن و کسب درآمد از آن 
غیرمجاز است، ولی نسبت به آن جرم انگاری نشده است و اکنون 
تلاش هایی صورت می گیرد که علاوه بر غیرمجازبودن، جرم انگاری 
شود.« مرور سایت های فروش وی پی ان به خوبی نشان می دهد؛ 
قیمت آن در سال جدید با جهش بالای قیمتی همراه شده و سود 
بالایی را نصیب فروشندگان فیلترشکن می کند. حدود ۳ ماه قبل، 
میانگین قیمت وی پی ان با  ای پی ثابت و حجم نامحدود تک 
کاربره، ماهیانه ۸۰ هزارتومان بود. اکانت دوماهه همین فیلترشکن 
۱۳۰ هزارتومان و سه ماهه آن ۲۰۰ هزار تومان بود که در حال 
حاضر قیمت اکانت یکماهه آن زیر ۲۰۰ هزارتومان نیست. اما 
یک فیلترشکن خوب و پرسرعت که بدون قطعی است؛ اگر پیش 
از محدودیت های اینترنتی برای دو کاربر به صورت ماهیانه از 
۱۰۰ هزارتومان بود؛ در سالجاری ۱۵۰ هزارتومان هم فروخته 
می شود. وب سایت های بی شماری در فضای مجازی وجود دارند 
که به راحتی فیلترشکن می فروشند و به شبکه شتاب هم متصل 

هستند. در یکی از این وب سایت ها، قیمت فیلترشکن چند کاربر 
که در سال گذشته، به صورت فصلی 9۰ هزار تومان بوده به حدود 
۴۴۰ هزار تومان رسیده است. در ضمن قیمت ۶ ماهه این وی پی 
ان نیز حدود ۸۰۰ هزار تومان است. برخی فیلترشکن های یکساله 
با قیمت هایی بالای ۱.۵ میلیون تومان به فروش می رسند و عجیب 
اینکه کاربران نیز برای این فیلترشکن ها، هزینه می کنند. در واقع، 
کاربر ناچار است هر قیمتی برای یک وی پی ان گفته می شود را 
بپذیرد و هزینه کند؛ چون با فضای اینترنتی حال حاضر که توسط 
شرکت ها و اپراتورهای ارایه دهنده خدمات اینترنتی شکل داده 
شده، نمی تواند به واتساپ و اینستاگرام و بازی های مورد نیاز هر 
روزه اش وصل شود. اسفندماه سال گذشته، روزنامه »فرهیختگان« 
در گزارشی برآورد کرد که حجم بازار فیلترشکن های پولی در ایران 
حدود »۱۶ هزار میلیاردتومان« در سال است. رقمی دو تا سه برابر 
درآمد عملیاتی شرکت مخابرات ایران که به دست چرخه عظیمی 

از واسطه ها و فعالان حوزه فیلترشکن می رسد. 
    میدان سیاسی چپ و راست 

در نهایت نباید از این نکته غافل بود که برخی قابلیت های 
شبکه های مجازی مانند سابق نیست چنانکه حضور کاربران 
فیک و نامشخص سبب اختلال در اطلاع رسانی به مردم شده 
است که این موضوع در بخش سیاسی پررنگ است چنانکه برخی 
با حضور در صفحات اصلاح طلبان علاوه بر توهین و افترا، اقدام به 
انتشار اخبار جعلی می کنند. انتقادات نادرست از اصلاح طلبان 
در توئیتر سبب بی اعتمادی بخشی از جامعه به این جریان شده 
و فضا به سمتی رفته است که اصلاح طلبان واقعی فرصت حضور 
و نشر دیدگاه هایشان را نداشته باشند. اما از سوی دیگر برخی 
اصولگرایان با اطمینان از عدم بداخلاقی سیاسی اصلاح طلبان هر 
آنچه در ذهن دارند را به عنوان واقعیت منتشر می کنند و حتی به 

افزایش تعداد حامیانشان می پردازند. 

وزارت ارتباطات در عمل مخالف فیلترینگ است؟!

برای همه ممنوع جز »افسران جنگ نرم«!
      سود فروش فیلترشکن به جیب چه کسانی می رود؟

ضرغامی: خر مسئولیت را یه  ورى 
سوار می شویم

ورود جانوران به ادبیات 
سیاسی!

خر در ادبیات آمریکا به رسمیت شناخته 
شده و نماد حزب دموکرات است 

برخی  سیاسی  ادبیات  ملی:  آرمان 
دولتمردان مورد نقد است. آنها از عبارات 
و کلماتی استفاده می کنند که بیان آنها از 
سوی دولتمردان پسنیده و قابل قبول نیست. 
مانند وزیر مبراث گردشگری که دیروز گفت: 
»من از ادبیاتی که در مورد خر سواری 
مطرح کردند نمی خواهم استفاده کنم، 
ولی بعضی از این بناها تبدیل به سگدونی 
شده است. من در صفحه خودم جاهایی را 
نشان دادم که یک بنایی ۱۰۰ ساله است و 
یک زمانی کاروانسرا بوده یا محلی بوده در 
کوچه پسکوچه های شهرهای مختلف، درب 
را که باز کرده ایم سگ ها پارس کرده اند و 
مجبور شدیم برویم پشت بام همسایه و از آنجا 
محل را ببینیم. نباید اینطور باشد مدیران ما 
نباید صرفا شرایط را توصیف کنند، مدیران 
ما باید راه حل بدهند.« ۳۱ فروردین هم 
ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی صنایع دستی 
و گردشگری درگزارش خبری »۲۰:۳۰« با 
موضوع ارزیابی مقامات دولتی  از این جمله 
رئیس جمهور که »هیچ کدام از مدیران دولتی 
چک سفید دریافت نکرده اند«، اظهارداشت: 
»مسئولان باید خر مسئولیت را یه وری سوار 
شوند که هر وقت به آنها گفتند بپرید پایین، 
بپرند پایین!... حتما، پخش کنید.« باردیگر 
ضرغامی گفته بود: »در برنامه ای آقای قرائتی 
گفت: آقایی دعا می کرد یک داماد »خرپول« 
خدا بهش بده ۵۰ درصد قضیه، حل شده 
بود. »خر« بود اما پول نداشت. »خرزور«، 
»خرپول« و »خرخوان« درادبیات عامیانه 
وجود دارد من خودم از »خرخوان« خیلی 
بدم می آید در حالی که همیشه شاگرد اول 
بودم ولی از اینکه می دیدم کسی یکسره 
کتاب در دست دارد خرخوان بود کلا خوشم 
نمی اومد. کلمه خر یک کلمه ای است که 
خیلی از حرف ها را می شود با آن انتقال داد. 
پرسیدند آقا اگر رئیس جمهور بخواهد کسی 
را عوض کند بکند، بکنه؟ گفتم رئیس جمهور 
حق دارد هر کسی را خواست عوض کند همه 
ما »خرمسئولیت« هستیم، باید »یک وری« 
بشینیم و هر وقت گفتند بپرپایین بدون 
معطلی بپریم پایین… به خاطر این کلمه 
از  نگرفتم.«  »تذکر«  رئیس جمهور،  از 
سوی دیگر، عبدعلی ناصری، مدیرعامل 
شرکت »هفته تپه«، شنبه، نهم اردیبهشت 
در گفت وگو با »ایرنا«، در پاسخ به شرایط 
مالکیت این شرکت اعلام کرد: »»خر« مال 
کسی است که سوارش می شود، سوار »خر« 
شده ایم و پیاده هم نمی شویم. هفت تپه را ول 

نخواهیم کرد.«

  مهاجرانی هم گفت
یک خبرگزاری در تحلیل این ادبیات ها 
 .. . به گذشته رجوع کرد و نوشت: »عطاا
مهاجرانی، وزیر ارشاد دولت اصلاحات در 
جریان استیضاح سال ۷۸ خود مبنی بر اینکه 
»وزیر ارشاد شدم چون در کودکی »شیرخر« 
خوردم«، مورد توجه قرار گرفت و بازتاب 
فراوانی داشت. هرچند، مهاجرانی، از گردنه 
استیضاح با موفقیت عبور کرد و تاکنون، 
زندگی سیاسی پر فراز و نشیبی را پشت سر 
گذاشته اما »شیرخر« بیان شده از سوی وی، 
از جمله کنایه های پرتکرار در ادبیات منقدان 
او با هر گرایشی بود و هنوز نیز گاه و بی گاه، 

دستمایه طعنه منتقدانش قرار می گیرد.«

  خر در ادبیات سیاسی آمریکا
معنی  دیگر  کشورهای  در  خر  البته 
انتخابات  از  دوره  هر  در  ندارد.  بدی 
ریاست جمهوری آمریکا، تصاویر خرها و 
فیل ها در کاریکاتورهای سیاسی و فضای 
نماد  خر،  می شود.  داده  نشان  مجازی 
دموکرات ها و فیل نماد جمهوری خواهان 
شالوده فرهنگ بصری آمریکا و به اندازه 
سام  عمو  و  نوئل(  )بابا  کلاوس  سانتا 
شناخته شده هستند. نام کاریکاتوریستی 
که خرها و فیل ها را به سیاست آمریکا وارد 
کرد، توماس نست)Thomas Nast(  زاده 
بیست وهفتم سپتامبر ۱۸۴۰ و درگذشته 
هفتم دسامبر ۱9۰۲ بود. او درطول دوره 
حضور خود در هفته نامه هارپر، از سال 
۱۸۶۲ تا ۱۸۸۶، نخستین کاریکاتوریست 
بزرگ سیاسی آمریکا و یکی از طنزپردازان 
سختگیر، بی رحم  و خشن  بود. برخی گفته اند 
کلمه nasty که معانی ای از قبیل تندخو، 
خشم آلود، پردرد، سخت، ناگوار و… دارد( 
از نام خانوادگی این هنرمند گرفته شده 
است؛ اگرچه این تقریبا درست نیست، اما 
با نگاهی به کاریکاتورهای او می توان متقاعد 
شد که چنین است! مورخان ادعا کرده اند 
نست- که در دهه های ۱۸۴۰ و ۵۰ در شهر 
نیویورک بزرگ شد- در کودکی با خشونت، 
آزار و زورگویی وحشیانه رو به رو بود. در واقع، 
دو موضوعی که در زندگی حرفه ای او وجود 
دارد، به دیده تمسخر و تحقیر نگریستن 
قلدران و زورگویان در هر شکل و اندازه و 
همدردی و غمخواری نسبت به قربانیان 

آنان است.

 

تلاش برای رفع 
کدورت ها به دولت 

محدود نشود
رویکرد  از  استقبال  با  مجلس  سابق  نماینده 
رئیس جمهوری در تداوم عفو رهبری در جریان حوادث 
شهریور تا پاییز سال ۱۴۰۱، گفت: این اقدام و اقداماتی در 
امتداد آنکه به نوعی بدل به مکمل و متمم آن شوند، قطعا 
تقویت همدلی را به دنبال دارد و در رفع کدورت ها مؤثر است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسین سبحانی نیا تاکید کرد: 
رفع کدورت ها از جامعه البته صرفا نباید به دولت محدود 
شود و رؤسای سایر قوا و مجموعه های مرتبط به آنها هم باید 

در همین مسیر گام بردارند .

    

به سلایق و احزاب 
مختلف بها داده شود

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: اگر به سلائق و احزاب مختلف بها داده شود و مسئولیت 
اجرایی کشور را به آنها بسپاریم، هم مشارکت در انتخابات بالا 
می رود د. ا...وردی دهقانی در گفت وگو با ایسنا در خصوص 
تأکید رهبری بر ایجاد مشارکت بالا در انتخابات پیش رو، 
اظهارکرد: مقام معظم رهبری در دیداری که با مسئولان 
نظام داشتند نکات مهمی را مطرح کردند که یکی از مباحث 
اصلی ایشان بحث اقتصادی و همچنین تحقق شعار »رشد 

تولید و مهار تورم« بود. 

هنوز که هنوز است غرامت ایران پرداخت نشده است. معاون 
حقوقی رئیس جمهوری گفت: اگر نتوانیم با آمریکا توافق کنیم 
رایی که گرفته ایم را به دادگاه لاهه ارجاع می دهیم تا خودشان 
مبلغ را تعیین کنند. محمد دهقان در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهارکرد: دعوایی از سال 9۵ علیه آمریکا در 
دادگاه لاهه مطرح شد و جنگ تمام عیار حقوقی با آمریکا وجود 
داشت و در فروردین امسال رای بسیار مهمی صادر شد و آمریکا 
به نقض عهد محکوم شد. وی افزود: البته بخش هایی از خواست 

ما تامین نشد. 

 مذاکرات برای 
 میزان غرامت

 شروع نشده است
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شوک فرزین به بازار ارز
بلافاصله پس از هشدار رئیس کل بانک مرکزی به فعالان 
اقتصادی درباره ورود به بازار ارز غیررسمی، قیمت دلار در 
بازار آزاد با ریزش نزدیک به دو هزار تومانی روبه رو شد. 
به گزارش خبرآنلاین، محمدرضا فرزین در پیام توییتری 
خطاب به فعالان اقتصادی کشور تاکید کرد: نمی توان ارز 
را از بازار غیررسمی دریافت کرد و همزمان به چشم داشت 
تخصیص ارز منتظر ماند تا مابه التفاوت آن را به دست آورد!به 
گفته او، سیاست بانک مرکزی کوچک سازی بازار غیررسمی 
است. ورود به بازار غیر رسمی معادل پولشویی است و موجب 
اخلال در نظام اقتصادی می شود.  از سوی دیگر، یک خبر 
سیاسی موجب شد قدرت بازیگران افزایشی پایین بیاید. 
لارنس نورمن، خبرنگار وال استریت ژورنال اعلام کرده 
که آژانس نصب مجدد دوربین ها در ایران را شروع کرده 
است. این خبر باعث شد معامله گران نسبت به بهبود روابط 
سیاسی تا حدودی خوشبین شوند. به این ترتیب، هر دلار 
آمریکا در بازار آزاد با ریزش در حدود یک هزار و ۸۰۰ تومان 
در روز گذشته مواجه شد. در این شرایط، حسین سلیمی، 
یک عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق ایران اعتقاد 
دارد: بانک مرکزی در بازار ارز باید ورود کند تا متقاضیان با 
سرمایه گذاری ناآگاهانه در این بازار دچار ضرر و زیان نشوند. 
سلیمی در خصوص وضعیت بازار ارز عنوان کرد: از آنجا که 
احتمال ریزش نرخ دلار وجود دارد، توصیه می کنم که بانک 
مرکزی همچون ماه های گذشته وارد بازار ارز شود و از موج 
روانی و حضور مردم در سرمایه گذاری در این بازار جلوگیری 
کند؛ تا دو هفته قبل بانک مرکزی به خوبی بازار ارز را کنترل 
کرده بود، اما در چند روز اخیر شاهد افزایش نرخ دلار و 
هیاهوی کاذب برای خرید و سرمایه گذاری در این بازار 
هستیم. سلیمی ادامه داد: بانک مرکزی به خوبی می تواند 
با ورود مجدد به بازار ارز، آرامش را به این حوزه برگرداند و 
با راهکارهای مناسب و کارشناسی شده که در اختیار دارد، 
سوداگران بازار ارز را حذف کند و اجازه ندهد بازار سیاه 
این حوزه تقویت شود. عضو کمسیون بازار پول و سرمایه با 
تاکید بر اینکه بانک مرکزی می تواند مانند گذشته از موج 
سرمایه گذاری در بازار غیرمولد ارز جلوگیری کند، تصریح 
کرد: بی تردید اعمال سخت گیری ها در این برهه حساس 
که هیچ دلیلی برای افزایش قیمت دلار در بازار وجود ندارد 
می تواند بسیار تاثیرگذار باشد و ادامه روش های سوداگرانه 
در بازار ارز، منجر به افزایش نرخ تورم خواهد شد، چراکه 
نوسان نرخ ارز بر قیمت نهایی سایر کالاها هم اثر می گذارد. 
از همین رو بایستی نرخ ارز از سوی بانک مرکزی کنترل 
شود. او با تاکید بر اینکه بانک مرکزی می تواند مانند گذشته 
در کنترل نرخ ارز به خوبی وارد عمل شود و موج کاذب برای 
خرید دلار از سوی سوداگران و مردم را کنترل کند، متذکر 
شد: اگر جلوی نوسان نرخ ارز گرفته نشود، دوباره ممکن 
است همه مشکلات و افزایش قیمت کالاها، بر گردن بانک 

مرکزی بیفتد. 

اعلام زمان پرداخت مابه التفاوت افزایش 
حقوق بازنشستگان

رئیس کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی تهران گفت: 
مابه التفاوت افزایش حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی 
مربوط به فروردین ماه امسال در اردیبهشت  پرداخت 
می شود. علی دهقان کیا در پاسخ به این پرسش که آیا حقوق 
بازنشستگان تأمین اجتماعی در اردیبهشت ماه بر اساس 
مصوبه شورای عالی کار افزایش پیدا خواهد کرد یا خیر، اظهار 
کرد: بنا بر پیگیری های انجام شده و قول هایی که مسئولان 
سازمان تأمین اجتماعی داده اند، افزایش حقوق بازنشستگان 
این سازمان در اردیبهشت ماه عملیاتی می شود که بر همین 
اساس حقوق بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی در 
اردیبهشت ماه بر مبنای مصوبه شورای عالی کار )افزایش 
۲۵درصدی برای حداقل بگیران و ۲۱درصدی برای سایر 
سطوح( پرداخت می شود. رئیس کانون بازنشستگان تأمین 
اجتماعی تهران گفت: بنابر پیگیری های صورت گرفته قرار 
است مابه التفاوت افزایش حقوق بازنشستگان مربوط به 
فروردین ماه نیز همزمان با حقوق اردیبهشت ماه به حساب 
بازنشستگان تأمین اجتماعی واریز شود که بر اساس جدول 
طراحی شده، حقوق بازنشستگان هر ماه از بیستم بر اساس 

حروف الفبا به حسابشان واریز خواهد شد.

ساخت مسکن کارگری در دستور کار
 ویژه دولت

درپی تاکید رئیس جمهور بر تامین مسکن کارگران، وزیر 
کار اعلام کرد، طبق دستور رئیس جمهور تأمین مسکن 
کارگری به صورت ویژه در دستورکار قرار دارد. داشتن مسکن 
یکی از اصلی ترین و اولی ترین نیازهای هر ایرانی است. اصل 
۳۱ قانون اساسی به همه مردم این حق را می دهد و بیان 
می کند که »دولت« موظف است تا با رعایت اولویت برای آن ها 
که نیازمندترند زمینه  اجرای این اصل را فراهم کند. کارگران 
یکی از گروه هایی هستند که به صراحت در این قانون از آن ها 
نام برده شده و کمک به ایجاد مسکن کارگری یکی از وظایف 
اصلی دولت هاست.  علاوه بر این، ماده ۱۴9قانون کار بر نقش 
توأمان دولت و کارفرمایان برای رساندن کارگران بر این حق 
اساسی تأکید می کند. در این ماده آمده: »کارفرمایان مکلفند 
با تعاونی های مسکن و در صورت عدم وجود این تعاونی ها 
مستقیما با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین خانه های 
شخصی مناسب همکاری کنند و همچنین کارفرمایان 
کارگاه های بزرگ مکلف به احداث خانه های سازمانی در جوار 
کارگاه و یا محل مناسب دیگر می باشند.«به گزارش تسنیم، 
در تبصره یک این ماده نیز بر نقش دولت تأکید شده است: 
»دولت موظف است با استفاده از تسهیلات بانکی و امکانات 
وزارت مسکن و شهرسازی، شهرداری ها و سایر دستگاه های 
ذیربط همکاری لازم را بنماید.«با وجود اینکه دو ماده قانونی 
به صراحت به این مسأله تاکید کرده است مشاهده می کنیم 
که دولت ها طی سال های گذشته اقدام عملی برای مسکن 
کارگران نداشته است و بیشتر در حد طرح و وعده باقی مانده 
است. طرح هایی هم که همواره درقالب مسکن کارگران بوده 
است تاکنون به نتیجه نرسیده است. چندین تفاهم نامه برای 
مسکن کارگران با نهاد های مختلف منعقد شد که هیچ وقت 

هیچ جزئیاتی از آن ارائه نشد. 

اخبار

 چهره متفاوت شاخص ها 
در تالار شیشه ای

آرمان ملی: بورس تهران روز گذشته تقریبا 
یک روز متعادل را به طور کلی پشت سر گذاشت، 
اما این تعادل در گروه های دلاری به سمت منفی 
شدن سهام پیش می رفت و در گروه های ریالی 
و کوچک تر بازار به سمت مثبت شدن و بعضا 
صف خرید نیز حرکت کرد. شاخص کل بورس 
تهران در پایان معاملات دیروز با سه هزار و ۶۵۱ 
واحد کاهش، در ارتفاع ۲ میلیون و ۵۱۴ هزار 
واحدی ایستاد و شاخص هم وزن با ۱۰ هزار و 
۴9۱ واحد افزایش به ۸۵۵ هزار و ۸۸۷ واحد و 
شاخص قیمت با ۸۲۳ واحد رشد به ۵۶۶ هزار و 
۸۶۷ واحد رسید همچنین در معاملات بورس 
تهران، بیش از ۲۶ میلیارد و ۶۸۶ میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۸9 هزار و ۴۷۳ 
میلیارد ریال معامله شد.  شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو )کچاد( با چهار هزار و ۶۲۷ واحد، ایران 
خودرو )خودرو( با یک هزار و ۳۱۳ واحد، پالایش 
نفت تبریز )شبریز( با 9۰۸ واحد، سایپا )خساپا( با 
۸۰۳ واحد و بانک تجارت )وتجارت( با ۵9۳ واحد 
بیشترین تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند 
همچنین ملی صنایع مس ایران )فملی( با ۲ هزار 
و ۲۷۲ واحد، صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
)فارس( با یک هزار و ۸۵۳ واحد، سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و ۴۶۰ واحد 
و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار و ۲۲۸ 

واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند. 
بر پایه این گزارش، دیروز ایران خودرو 
)خودرو(، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، سایپا )خساپا(، گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو )خگستر(، پرداخت پرداخت 
الکترونیک پاسارگاد )پی پاد(، بین المللی 
توسعه صنایع و معادن غدیر )وکغدیر( و گروه 
سرمایه گذاری و توسعه صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس )پترول( در نمادهای پرُتراکنش قرار 
داشتند و گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در 
این گروه ۶ میلیارد و ۶۱9 میلیون برگه سهم به 
ارزش ۳۱ هزار و ۶۸۸ میلیارد ریال دادوستد شد 
و شاخص فرابورس نیز دیروز بیش از ۲۴۳ واحد 
افزایش داشت و به ۳۱ هزار و 9۶۶ واحد رسید. در 
این بازار بیش از ۱۳ میلیارد و ۸۴۳ میلیون برگه 
سهم و اوراق مالی دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات دیروز فرابورس بیش از ۶۸۵ هزار و 
۴۲۳ نوبت بود و بانک دی )دی(، سرمایه گذاری 
توسعه و عمران استان کرمان )کرمان(، ایران 
خودرو دیزل )خاور( و سرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات )وسپهر( تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس 
داشتند در مقابل فرابورس ایران)فرابورس(، 
پتروشیمی ارومیه )شاروم( و پاکدیس )وسپهر( 
با تاثیر منفی بر این شاخص همراه بودند.  شاخص 
کل هم وزن اما کاملا چهره متفاوتی از شاخص 
کل به ثبت رساند و در نهایت با رشد ۱. ۲۴ 
درصدی به سطح ۸۵۵ هزار واحدی رسید و 
ارزش معاملات خرد بازار سهام دیروز با جهش به 
نسبت روزهای گذشته به ۲۳۷۰۰ میلیارد تومان 
رسید که از این ۲۳۷۰۰ میلیارد تومان، ۱۵۲۰۰ 
متعلق به بازار بورس، ۶۵۰۰ میلیارد متعلق به 
فرابورس و ۱9۰۰ میلیارد متعلق به صندوق های 
سهامی بوده است. حقیقی ها روز گذشته ۱۷۵۵ 
میلیارد پول به بازار سهام تزریق کردند که نشان 
از ادامه توجهات سرمایه گذاران به بورس به عنوان 
یک سپر تورمی است که سرانه خرید اشخاص 
حقیقی نیز که در ابتدای معاملات از سرانه فروش 
آنها عقب تر بود در نهایت از سرانه فروش آنها 
پیشی گرفت و در انتهای بازار سرانه خرید ۲9. 
۴ میلیون تومانی و سرانه فروش ۲۸. ۵ میلیون 
تومانی از حقیقی ها به ثبت رسید.  در معاملات 
روز چهارشنبه، ۱۳ اردیبهشت ۱۴۰۲، شاخص 
بورس تهران ۳ هزار و ۶۵۱ واحد نسبت به روز 
کاری گذشته ریزش کرد وتا سطح ۲ میلیون و 
۵۱۴ هزار و ۶۸۰ واحد پایین آمد، اما شاخص کل 
هم وزن بورس با رشد ۱۰ هزار و ۴9۱ واحدی در 
رقم ۸۵۵ هزار و ۸۸۷ واحدی ایستاد و شاخص 
کل فرابورس نیز با رشد ۲۴۳ واحدی به رقم ۳۱ 
هزار و 9۶۶ واحد رسید. شاخص هم وزن در 
فرابورس هم روند صعودی داشت و با افزایش ۲ 
هزار و 9۱۲ واحد به سطح ۱۵۶ هزار و ۸۰ واحد 
رسید همچنین روز گذشته ارزش معاملات خرد 
با افزایش ۱۵ درصدی به نسبت روز معاملاتی 
قبل به رقم ۲۳ هزار و ۲9۳ میلیارد تومان رسید. 
روز گذشته قیمت سهام اغلب نمادهای خودرویی 
و بانکی افزایش یافت و این دو گروه ، سبزترین 
گروه های بازار سهام بودند و نمادهای کچاد، 
خودرو، شبریز و خساپا بزرگان سبزپوش بازار 
بودند که بیشترین اثر مثبت را بر شاخص کل 
بورس داشتند و در مقابل فملی، فارس، شستا، 
شپنا و فولاد نمادهایی بودند که اثر کاهنده 
بر شاخص کل داشتند همچنین در فرابورس 
نیز نمادهای وسپهر، خاور، انتخاب بیشترین 
اثر مثبت را بر شاخص داشتند و نمادهای آریا، 
کگهر و هرمز بیشترین اثر منفی را بر شاخص کل 
فرابورس داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش 
بورس روز گذشته نیز خودرو بیشترین تراکنش 
را داشت و شستا و خساپا در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز دی، کرمان و فرابورس 
بیشترین تراکنش را داشتند و در معاملات 
دیروز، ۲۴۱ نماد صف خرید داشتند و ۱۸ نماد با 
صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف های 
خرید با افت ۱9 درصدی نسبت به روز قبل 
به ۲ هزار و ۶9۵ میلیارد تومان کاهش یافت و 
مجموع ارزش صف های فروش نیز با افزایش ۲۷۷ 

درصدی به ۸۳ میلیارد تومان رسید. 

آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: تصویب قیمت جدید مرغ و 
تخم مرغ از سوی مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی در حالی صورت گرفته که تاکنون با وجود اعلام قیمت 
مصوب از سوی نهادهای مسئول، این کالا با نوسانات بسیار قیمتی 
در مراکز توزیع بدون نهاد نظارتی جدی به دست مصرف کننده 
می رسد این درحالی است که تولیدکنندگان معتقدند اگر این بخش 
هم مانند بسیاری از حوزه های دیگر به بخش خصوصی واگذار شود 
نوسانات بازار مرغ و چند نرخی بودن قیمت مرغ در بازار از بین 
می رود بنابراین حمایت از دهک های آسیب پذیر جامعه که بنا بود با 
توزیع کالابرگ اقلام اساسی که مرغ نیز در بین آنها لحاظ شده بود به 
فراموشی سپرده شد و با تعیین قیمت های جدید به طور یکسان در 
جامعه که امکان نظارت یکسانی نیز وجود ندارد شرایط را هم برای 

تولیدکننده و هم مصرف کننده دشوار ساخته است. 
  گوش شنوایی در صنعت مرغ و تخم مرغ نیست

برومند چهارآئین، عضو هیات مدیره شرکت تعاونی مادر تخصصی 
توسعه صنعت طیور در این خصوص به »آرمان ملی« گفت: وضعیت 
نامناسب و پرنوسان مرغ به دلیل وجود مشکلات فراوان در بین 
تولیدکنندگان و فعالان در این صنعت است که متاسفانه گوش 
شنوایی نیز برای این مشکلات وجود ندارد و وزارت جهاد کشاوری و 
سازمان حمایت از مصرف کننده بدون توجه به مشکلات موجود در 
حوزه تولید، عرضه و تقاضا فقط به یکی از این سه محور می پردازند و 
باعث عدم تعادل مکرر در این صنعت می شوند که در نهایت به افزون 
شدن مشکلات موجود در این صنعت می انجامد.  او افزود: تعیین 
حجم تولید و قیمت گذاری تاکنون به صورت جدی با تولیدکنندگان 
مشورت نشده است و به طور کلی می توان گفت که تولیدکنندگان 
هیچ تسلطی از نظر کمی و کیفی بر آنچه که تولید می کنند، ندارند. 
این در حالی است که قیمت نهاده ها ، دستمزدها، هزینه استهلاک 
و تعمیرات هر روز در حال افزایش است اما تمام هزینه ها بر دوش 
تولیدکنندگان است و از این رو است که هر روز گروهی از این 
صنعت ناچار به کناره گیری کردن هستند و بازار مرغ پرنوسان تر از 

روز گذشته می شود. 
 مرغ از قیمت گذارى دستورى خارج شود

چهارآیین اضافه کرد: نظام دستوری قیمت گذاری در مرغ 
تبعات منفی خود را تاکنون در بازار نشان داده است و دولت 
بدون توجه به ضروریات این صنعت و حمایت از تولیدکننده فقط 
تاکید بر قیمت گذاری دستوری دارد که در منطق تنظیم هیچ 
بازاری نمی گنجد در حالی که اگر این صنعت را نیز مانند برخی از 
حوزه های دیگر به بخش خصوصی واگذار کنند بازار مرغ راه خود را 
بازار رقابتی خواهد یافت و نیاز بازار با قیمت و شرایط معقولی خواهد 
یافت که هم منافع تولیدکننده هم مصرف کننده تامین شود.  او 
درباره ضرورت حمایت از اقشار آسیب پذیر و دسترسی آنها به این 
کالا گفت: بر اساس رایزنی هایی که پیش از این صورت گرفته بود 
مقرر شده بود تا با توزیع کالابرگ اقلام اساسی، مرغ نیز بین اقشاری 
که جزو دهک های خاص هستند توزیع شود تا این گروه با استفاده 

از این تسهیلات امکان دریافت مرغ با قیمت مناسب را بیابند، اما 
همچنان توزیع یارانه های نقدی اجرایی می شود بدون اینکه در 
صدد توزیع مرغ با قیمت مناسب بین ۶ دهک آسیب پذیر باشیم 
و در نتیجه مجموع افراد از شرایطی یکسان با قیمتی یکنواخت 

بهره مند می شوند. 
 مرغ را به بخش خصوصی واگذار کنید

این کارشناس توضیح داد: در صورت واگذاری این صنعت به 
بخش خصوصی شرایط تولید بهبود می یابد و از این رو باید شرایط 
برای توسعه صادرات بعد از تامین بازار داخلی نیز تامین شود که البته 
در این راستا باید به این نکته توجه داشت که این روند حتما باید 
استمرار داشته باشد تا تولیدکننده نیز ضمن اولویت بخشی به بازار 
داخل در اندیشه صادرات با توجه به افزایش ظرفیت تولید خود را 
نیز بیابد، چراکه بنا به شرایط موجود تولیدکنندگان با ظرفیتی بالغ 
بر حدود ۳ میلیون  تن می توانند در بازارهای صادراتی نیز حضوری 
موفق داشته باشند.  چهارآیین بیان کرد: مدیریت متمرکز یکی از 
ضروریات این بخش است تا مرغداران گوشتی که ۳۱ استان را در 
حال حاضر پوشش می دهند با دریافت جوجه یکروزه به صورت 
جامع و منظم و مستمر با قیمتی معقول قادر به تامین مرغ و تخم 
مرغ با شرایط قابل اطمینان باشند که البته این مهم می تواند با 
نظارت بر بازار نیز به منظور تامین منافع مصرف کنندگان نیز همراه 
باشد.  او تاکید کرد: سازمان های حمایت کننده باید با حمایت از 
محصولات تولید شده در مراحل اولیه و نه فرآوری شده شرایط 
ادامه فعالیت و حیات معقول و به صرفه را برای تولیدکنندگان 
فراهم کنند، چون در برخی از موارد شرکت پشتیبانی امور دام بدون 
توجه به ضرورت خرید محصولات تولیدکنندگان مرغ و... آنها را به 
سمتِ فرآوری این محصولات که با هزینه های گزاف همراه است 
سوق می دهد و به این ترتیب تولیدکنندگان نیز از این بازار به دلیل 
هزینه های گزاف خارج می شوند و وقتی همه نهاده های مورد نیاز 

صنعت مرغداری با نرخ آزاد در اختیار مرغداران قرار می گیرد، قیمت 
مرغ هم باید از حالت دستوری خارج شده و تابع عرضه و تقاضا باشد، 
در حالیکه عملا اینگونه نیست و دولت برای تعیین نرخ مرغ به 

مرغداران فشار می آورد. 
 اعلام قیمت جدید مرغ و تخم مرغ

بر اساس این گزارش مسعود امراللهی، مدیرکل نظارت بر 
کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی روز گذشته اعلام کرد: با 
توجه به بالا رفتن هزینه های تولید در چند ماه گذشته، قیمت 
جدید مرغ حداکثر ۷۳ هزار تومان و قیمت تخم مرغ کیلویی ۵۶ 
هزار تومان تعیین شده است. او افزود: پیش تر ستاد تنظیم بازار 
قیمت گوشت مرغ را کیلویی ۶۳ هزار تومان تعیین کرده بود، اکنون 
بالا رفتن قیمت نهاد ها و افزایش هزینه های تولید موجب شده 
برای آنکه تولیدکنندگان ضرر نکنند قیمت جدید تصویب شود. 
قیمت مرغ زنده درب مرغداری ۵۲ هزار تومان و قیمت گوشت مرغ 
برای مصرف کنندگان حداکثر ۷۳ هزار تومان با  شرط ثابت بودن 
قیمت نهاده ها در طول یک سال تعیین شد.  مدیرکل نظارت بر 
کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی افزود: دامنه قیمت جوجه 
یکروزه بین ۱۵ هزار و 9۰۰ تا ۱۶ هزار و 9۰۰ تومان برای تحویل 
به مرغداران معین شد.  امراللهی ضمن عذرخواهی از مردم به دلیل 
کاهش عرضه مرغ در سه هفته گذشته بیان کرد: شیب تولید مرغ 
گرم افزایشی است و ظرف یک هفته شرایط بازار این محصول به 
لحاظ تولید به حالت عادی بازمی گردد.  او با اشاره به قیمت جدید 
تخم مرغ گفت: قیمت هر کیلو تخم مرغ درب مرغداری ۴۷ هزار 
و ۳۰۰ تومان و برای مصرف کننده ۵۶ هزار تومان تعیین شده 
است. قیمت قبلی تخم مرغ درب مرغداری ۳9 هزار و ۵۰۰ تومان و 
برای مصرف کننده ۴۷ هزار و ۲۰۰ تومان بود.  مدیرکل نظارت بر 
کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی بیان کرد: قیمت هر شانه ۳۰ 
عددی تخم مرغ به وزن ۱۸۰۰ گرم، حدود ۱۰۰ هزار تومان می شود. 

 »آرمان ملی« به بررسی نوسانات قیمت گوشت سفید در هفته هاى اخیر می پردازد؛ 

﹫ز ق﹫م︐﹩ ﹝︣غ و تخم ﹝︣غ  ︣ده︠  ︎شت︎ 
   نظام دستورى قیمت گذارى در مرغ تبعات منفی خود را تاکنون در بازار نشان داده است و دولت بدون توجه به ضروریات این صنعت و 

حمایت از تولیدکننده فقط تاکید بر قیمت گذارى دستورى دارد که در منطق تنظیم هیچ بازارى نمی گنجد

بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی 
دستورالعمل اجرایی تسهیلات ودیعه یا ساخت 
یا خرید مسکن خانوارهای فاقد مسکن دارای 
فرزند سوم یا بیشتر، مبتنی بر قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ کل کشور را برای اجرا به بانک های 
صادرات، پست بانک، ملت، تجارت و مسکن 

ابلاغ کرد. 
بر اساس دستورالعمل ابلاغی به شماره 
۰۲/۲۸۸۰۷ دوازدهم اردیبهشت ماه سالجاری 
بانک مرکزی، تسهیلات قرض الحسنه ودیعه یا 
خرید یا ساخت مسکن )بنا به درخواست خانوار( 
با بازپرداخت حداکثر ۲۰ ساله برای خانواده های 
فاقد مسکن که از ابتدای سال ۱۳99 به بعد 
صاحب فرزند سوم یا بیشتر شده یا می شوند به 
میزان ۲میلیارد ریال از محل منابع سپرده های 
پس انداز و جاری قرض الحسنه نظام بانکی 

تعیین شد. 
به گزارش تسنیم، متن کامل دستورالعمل 
اجرایی تسهیلات ودیعه، ساخت و خرید 
مسکن فرزند سوم به شرح زیر است.  آئین نامه 
)دستورالعمل( اجرایی نحوه اجرای جزء)۳( 
بند »الف« تبصره )۱۶( قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ کل کشور تسهیلات قرض الحسنه 
ودیعه یا ساخت یا خرید مسکن در راستای 
اجرای جزء)۳( بند »الف« تبصره )۱۶( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، »آئین نامه 
)دستورالعمل( اجرایی نحوه اجرای جزء)۳( 
بند »الف« تبصره )۱۶( قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ کل کشور« که از این پس به اختصار 
»دستورالعمل« نامیده می شود، به شرح ذیل 

تدوین می شود. 
ماده -1 در این دستورالعمل عناوین ذیل به 

جای عبارت های مربوط به کار می روند: 
   بانک مرکزى: بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران؛ 
   قانون: جزء )۳( بند »الف« تبصره )۱۶( 

قانون بودجه سال۱۴۰۲ کل کشور
   بانک عامل: بانک ها یا مؤسسات اعتباری 
غیربانکی که به موجب قانون یا با مجوز بانک 
مرکزی تأسیس شده و تحت نظارت بانک 
مرکزی قرار دارد و توسط این بانک جهت اجرای 
احکام مقرر در جزء )۳( بند »الف« تبصره )۱۶( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، تعیین 

می شوند. 

افراد سرپرست     فاقدین مسکن: 
خانواری که خود و افراد تحت تکفل آنان از 
تاریخ ۱ /۱ /۱۳۸۴ )تاریخ اجرای قانون برنامه 
چهارم توسعه( فاقد زمین مسکونی یا واحد 
مسکونی بوده و از تاریخ ۲۲ /۱۱ /۱۳۵۷ از 
هیچ یک از امکانات دولتی یا امکانات نهادهای 
عمومی غیردولتی مربوط به تأمین مسکن 
شامل زمین، واحد مسکونی و یا تسهیلات 
یارانه ای خرید یا ساخت واحد مسکونی استفاده 

نکرده باشند. 
   تسهیلات: 

 تسهیلات قرض الحسنه ودیعه یا خرید 
یا ساخت مسکن )بنا به درخواست خانوار( با 
بازپرداخت حداکثر ۲۰ ساله برای خانواده های 
فاقد مسکن که از ابتدای سال ۱۳99 به بعد 
صاحب فرزند سوم یا بیشتر شده یا می شوند به 
میزان ۲میلیارد ریال از محل منابع سپرده های 

پس انداز و جاری قرض الحسنه نظام بانکی. 
 بانک ها مکلف اند پس از اعتبارسنجی 
متقاضیان تسهیلات موضوع بند الف تبصره 
۱۶ قانون بودجه سالجاری و در صورت عدم 
تکافوی اعتبار آنها، به منظور تأمین رکن 
ضامن، با توثیق حساب یارانه یا سهام عدالت 
متقاضیان یا بستگان طبقه اول درجه یک آ نها 
یا سایر دارایی های مالی وی یا تنها دریافت یک 
فقره سفته و یک نفر ضامن نسبت به پرداخت 

تسهیلات اقدام کنند. 
 متقاضی: خانواده های فاقد مسکن که از 
ابتدای سال ۱۳99 به بعد صاحب فرزند سوم 

یا بیشتر می شوند. 
 تسهیلات حسب مصوبات شورای پول 

و اعتبار با کارمزد حداکثر ۴ درصد به صورت 
سالانه در نظر گرفته شده است. 

ماده -2 مبلغ قابل پرداخت تسهیلات 
به متقاضیان )بند -۱ ۶( که از ابتدای سال 
۱۳99 به بعد صاحب فرزند سوم می شوند، با 
بازپرداخت حداکثر ۲۰ساله به میزان دو میلیارد 

)۲. ۰۰۰. ۰۰۰. ۰۰۰( ریال است. 
ماده -۳ تقاضای دریافت تسهیلات باید 
از طریق سرپرست خانوار یا نماینده قانونی و 
قضائی وی به بانک عامل ارائه گردد. متقاضیان 
با مراجعه به شعب بانک های عامل و ارائه 
درخواست خود و ارائه مدارک و مستندات 
مربوطه نسبت به دریافت تسهیلات مذکور 

اقدام کنند. 
ماده -4 احراز ولادت فرزند متقاضیان 
دریافت تسهیلات موضوع قانون، باید توسط 
بانک عامل با ملاحظه اصل شناسنامه زوج، 
زوجه و فرزند ولادت یافته و عندالزوم استعلام 
از سامانه های ثبت احوال یا مراکز ثبت احوال 

کشور صورت گیرد. 
ماده -۵ پس از ارائه درخواست متقاضی 
به بانک عامل جهت بهره مندی از تسهیلات 
موضوع این قانون، بانک های عامل می توانند با 
مراجعه به سامانه متمرکز الکترونیکی اطلاعات 
تسهیلات و تعهدات بانک مرکزی )سمات( 
نسبت به بررسی تسهیلات مسکن و تسهیلات 

جعاله فعال متقاضیان اقدام کنند. 
ماده-۶ درخصوص عدم بهره مندی قبلی 
متقاضی از امکانات و مساعدت های دولت در 
رابطه با مسکن، بانک های عامل به سامانه جامع 
طرح های حمایتی وزارت راه و شهرسازی به 

نشانی Temgt. mrud. ir مراجعه و در صفحه 
اصلی در قسمت استعلام مالکیت با درج شماره 
کد ملی متقاضیان نسبت استعلام وضعیت 

ایشان اقدام کنند. 
ماده -۷ حداقل مستندات و مدارک ذیل 
جهت پرداخت تسهیلات یادشده از متقاضیان 

اخذ شود: 
  تسهیلات ودیعه: لزوم ارائه قرارداد 

اجاره با درج کد رهگیری در آن. 
  تسهیلات خرید: لزوم ارائه مبایعه نامه 
با درج کد رهگیری در آن و اعطای تسهیلات 
همزمان با انتقال سند رسمی ملک به نام 

تسهیلات گیرنده. 

  تسهیلات ساخت: لزوم ارائه پروانه 
ساخت معتبر و ارائه اسناد مبین مالکیت در 
مواردی که تسهیلات گیرنده، خود، مالک 
عرصه است و ارائه قرارداد مشارکت در ساخت 
در مواردی که تسهیلات گیرنده، مالک عرصه 
نیست و در صورت اعتبار سنجی متقاضی و 
تکمیل مدارک و اخذ مدارک متناسب از وی 
کل مبلغ تسهیلات در یک مرحله به متقاضی 

پرداخت خواهد شد. 
تبصره: به منظور جلوگیری از دریافت 
مجدد تسهیلات موضوع این بند از قانون توسط 
متقاضیان از سایر بانک ها و موسسات اعتباری، 
ضروری است در مقطع انعقاد قرارداد و قبل 
از پرداخت تسهیلات علاوه بر استعلام های 
اخذ شده براساس ماده )۵( که در زمان ارائه 
درخواست و تشکیل پرونده اخذ می شود( و 
صرف نظر از دارای اعتبار بودن آن، استعلام 
مجدد از سامانه سمات به منظور کنترل سوابق 
متقاضی و احراز عدم استفاده از تسهیلات قبلی 
)بررسی تسهیلات مسکن و تسهیلات جعاله 
فعال متقاضیان( در چارچوب موضوع این بند 

قانونی صورت پذیرد. 
ماده -۸ مواردی که در این دستورالعمل 
پیش بینی نشده است تابع قوانین و مقررات 
جاری کشور از جمله قانون پولی و بانکی 
کشور، قانون عملیات بانکی بدون ربا )بهره( و 
آیین نامه های اجرایی و دستورالعمل های مرتبط 
با آن، سایر قوانین و مقررات ذی ربط و همچنین 
مصوبات شورای پول و اعتبار و دستورات و 

بخش نامه های بانک مرکزی است. 

شرایط دریافت وام مسکن به خانواده های دارای فرزند سوم



کارگردان فیلم »من می ترسم« با اشاره به 
اینکه به زودی برای اکران آن تصمیم گیری 
می کند، بیان کرد که این روزها مشغول بازنویسی 
فیلمنامه جدیدی است تا ساخت آن را به زودی 
شروع کند. بهنام بهزادی در گفت وگویی با 
»ایسنا« درباره فیلم »من می ترسم« که در 
بخش سودای سیمرغ سی وهشتمین جشنواره 
فیلم فجر رونمایی شد و هنوز به اکران عمومی 
در نیامده، گفت: با توجه به وضعیت این روزهای 
اکران در سینماها به زودی بررسی تازه ای را برای 
نمایش این فیلم انجام خواهم داد تا شاید در 
آینده نزدیک آن را به اکران عمومی برسانم.  الناز 
شاکردوست، پوریا رحیمی سام، امیرجعفری، 
ستاره پسیانی، مهران احمدی، پیام یزدانی 
و مجید جعفری از جمله بازیگران فیلم »من 
می ترسم« هستند که بهزادی در تدارک اکران 
آن است. این فیلمساز همچنین اضافه کرد: سال 
گذشته برای فیلمنامه جدیدم با نام »پرندگانی 
هستند که خواب می بیینند« پروانه ساخت 
گرفتم، اما با توجه به اتفاقات رخ داده در سال 
۱۴۰۱ ساخت فیلم متوقف شد. بهزادی ادامه 
داد: این روزها مشغول بازنویسی فیلمنامه هستم 
تا به زودی با فراهم شدن شرایط آن را به تولید 
برسانم. به گفته وی داستان »پرندگانی هستند 

که خواب می بیینند« بیشتر در حال و هوای 
فیلم های قبلی اش با درونمایه مسائل خانوادگی 
و اجتماعی است. کارگردان فیلم های »قاعده 
تصادف« و »وارونگی« که این روزها بیشتر 
سرگرم مدرسه سینمایی ای است که آن را 
راه اندازی کرده، درباره شرایط فعلی فیلمسازی 
افزود: فیلمسازی در ایران حتما گران تر شده ولی 
با این حال در مسیر تولید باید به پتانسیل های 
بین المللی یک اثر سینمایی هم فکر کنیم. باتوجه 
به شرایط ارز در کشورمان و با درنظرداشتن 
جایگاه سینمای ایران در عرصه بین المللی امروز، 
فرصتی تازه به وجود آمده تا به فیلم و سینما 

به عنوان یک کالای فرهنگی برای بازارهای 
جهانی نگاهی دوباره کنیم و علاوه بر بازار داخل، 
نگاهی بین المللی به تولید و توزیع فیلم داشته 
باشیم. او ادامه داد: نکته مهم بعدی این است که 
ما به یک رویکرد و طراحی تازه در مسیر ساخت 
فیلم نیاز داریم که خارج از جریان مرسوم فعلی 
باشد تا علاوه بر تولید فیلم با الگوهای دیگر، هم 
استقلال سینماگران مستقل حفظ شود و هم در 
جریان تولید، کیفیت کار پایین نیاید. این  موضوع 
مستلزم آن است که به صنعت فیلم و عناصری 
که یک اثر را تولید می کنند و در فروش آن تاثیر 

دارند، نگاهی تازه داشته باشیم.

موسیقـی

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
شمار ه  1542

پنجشنبه 
1402 .02 .14
13   شوال   1444/    04  مه     2023

a r m a n m e l i . i r

خبــــر

۱۶ عضو مراکز فرهنگی هنری کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان موفق به دریافت 
از مسابقه  افتخار و گواهی شرکت  دیپلم 
بین المللی نقاشی »فونشال« کشور پرتغال 
شدند. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل کانون، مسابقه بین المللی نقاشی 
فونشال کشور پرتغال در سال ۲۰۲۲ با موضوع 
»گنجینه های میهن من« برگزار شد. کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان با ارسال 
9۸ اثر در این رویداد هنری شرکت کرد که 
از آن میان، پنج عضو مراکز فرهنگی هنری 
کانون موفق به دریافت دیپلم افتخار و ۱۱ 
عضو دیگر کانون گواهی شرکت این مسابقه 
هنری را از آن خود کردند. بر همین اساس آریو 
آذروان ۱۰ ساله از مرکز شماره ۳ کانون استان 
تهران و ماهد آقایی ۱۱ ساله از کانون قرچک 

استان تهران، فاطمه رستمی ۱۱ ساله از مرکز 
قره ضیاالدین کانون آذربایجان غربی، نسترن 
جفرسته ۱۱ ساله از کانون خرم آباد استان 
لرستان و متینا خاطری ۱۱ ساله از مرکز شماره 
۲ کانون کرمانشاه، هر پنج نفر دیپلم افتخار این 
رویداد هنری را دریافت کردند. همچنین آیسو 
رشیدی ۱۱ ساله از مجتمع کانون ارومیه، 
باران عبدا... زاده ۸ ساله از مرکز شماره ۱ کانون 

مهاباد، نساء ابوبکری ۵/۱۰ ساله از مرکز شماره 
۱ کانون مهاباد و هستی محمدی ۱۱ ساله 
از مرکز کانون ماکو هر چهار نفر از استان 
آذربایجان غربی، گلنار فضل ا... زاده ۱۰ ساله، 
مریم امینی 9 ساله از کانون خمینی شهر استان 
اصفهان، ساغر سرپرست ۶ ساله از مرکز شماره 
۳ کانون خرم آباد و محمدپارسا حسن وند 
۸ ساله از مرکز کانون الشتر هر دو از استان 
لرستان، صبا کریم زاده ۱۱ ساله از مرکز شماره 
۲ کانون شهرکرد استان چهارمحال بختیاری، 
سلمان نرماشیری ۱۱ ساله از مرکز شماره 
۵ کانون زاهدان استان سیستان وبلوچستان 
و سارینا سهیلی ۱۱ ساله از مجتمع شماره 
۱ کانون کرمانشاه، هر ۱۱ نفر گواهی شرکت 
مسابقه بین المللی نقاشی فونشال کشور پرتغال 

را به دست آورند.

درخشش 1۶ کودک و نوجوان در مسابقه نقاشی »فونشال« 

»محمودی«، بازیگر 
سینما درگذشت

»رضا بابک« به تئاتر 
بازگشت

 برگزاری جشنواره  
گل و گلاب تهران 

سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
نوزدهمین جشنواره »گل و گلاب تهران« را 
از ۱۳ تا ۲9 اردیبهشت برگزار می کند. سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران نوزدهمین 
جشنواره »گل و گلاب تهران« را برای ترویج 
فرهنگ های سنتی ایران اسلامی، آشنایی با 
سبک زندگی اقوام و ایجاد نشاط اجتماعی و 
در بخش های متنوع فرهنگی و هنری از ۱۳ تا 
۲9 اردیبهشت ماه در فرهنگسراهای اشراق، 
فردوس، بهمن و دریاچه شهدای خلیج فارس 
)چیتگر( برگزار می کند. این جشنواره با 
برپایی مراسم سنتی گلاب گیری، نمایشگاه 
سوغات و صنایع دستی استان ها، برنامه های 
میدانی از جمله موسیقی محلی و… میزبان 
شهروندان است. علاقه مندان می توانند از 
۱۳ تا ۲9 اردیبهشت از ساعت ۱۱ تا ۲۲ به 
فرهنگسراهای اشراق، فردوس، بهمن و دریاچه 

شهدای خلیج فارس )چیتگر( مراجعه کنند.

ارسال 100 طرح به صندوق 
پروانه فارابی

با تأکید معاون فرهنگی بنیاد سینمایی 
فارابی، آخرین مهلت ارسال طرح ها به صندوق 
پروانه بنیاد سینمایی فارابی با هدف توسعه 
فیلم های کودک و نوجوان تا پایان ۱۵ اردیبهشت 
۱۴۰۲ است. مسعود احمدیان، معاون فرهنگی 
بنیاد سینمایی فارابی در آستانه پایان مهلت 
ارسال طرح ها به صندوق پروانه عنوان کرد: 
در حال حاضر حدود ۱۰۰ طرح در سامانه 
صندوق پروانه فارابی ثبت شده است که در 
میان متقاضیان، اسامی چهره های شاخصی هم 
دیده می شود. همچنین فیلمسازان جوان نیز 
مشارکت قابل توجهی در ارسال اثر به این صندوق 
داشته اند. وی با تاکید بر عدم تمدید مهلت ارسال 
آثار به صندوق پروانه گفت: مهلت ارسال طرح ها 
طبق فراخوان اعلام شده پایان روز جمعه ۱۵ 
اردیبهشت ماه بوده و این زمان تمدید نخواهد 
شد. همچنین بعد از بسته شدن سامانه، بلافاصله 
روند خوانش و بررسی طرح ها آغاز خواهد شد. 
احمدیان درباره حداقل تعداد آثار مدنظر بنیاد 
سینمایی فارابی برای حمایت از ساخت بیان کرد: 
با توجه به مشخصات و قابلیت طرح ها و شرایط 
بودجه ای که در اختیار داریم، تعداد آثار مناسب 
مورد حمایت مشخص خواهند شد. صندوق 
پروانه بنیاد سینمایی فارابی با هدف حمایت از 
رونق جریان تولید در سینمای کودک ونوجوان و 
با انتشار فراخوانی در ۲۷ اسفند ۱۴۰۱، فعالیت 

رسمی خود را آغاز کرد.

اتحادیه های کارگری فرانسه اعلام کردند: در راستای 
تداوم اعمال فشار بر امانوئل ماکرون برای پس گرفتن 
طرح جنجالی اصلاحات بازنشستگی نامحبوبش، برای 
برگزاری دور جدیدی از اعتراض و اعتصاب فراخوان صادر 
کرده اند. به گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه فایننشال 
تایمز، فراخوان هشت اتحادیه تجاری بزرگ فرانسه برای 
برگزاری دور جدید تظاهرات و اعتصاب در روز شش ژوئن 
یک شکست برای امانوئل ماکرونی است که تلاش داشته 
ورق را در جدال راه افتاده بر سر اصلاحات بازنشستگی 
جنجالی دولتش که در ۱۴ آوریل با مجوز شورای قانون 
اساسی فرانسه تصویب شد، برگرداند. این فراخوان یک 
روز بعد از آن صادر شده که اتحادیه های فرانسه همزمان 
با روز جهانی کارگر تظاهرات بزرگی را با چاشنی اعتراض 
به قانون امانوئل ماکرون برای افزایش سن بازنشستگی 
از ۶۲ به ۶۴ سال کلید زدند. براساس گزارش رسانه ها 
جمعیت شرکت کننده در تظاهرات روز کارگر امسال 
در فرانسه نسبت به تظاهرات مشابه این روز در سالهای 
قبل بی سابقه بوده و وزارت کشور فرانسه تعداد این 
شرکت کنندگان را ۷۸۲۰۰۰ نفر برآورد کرد. رسانه های 
فرانسوی نوشتند: »با وجود برگزاری عمدتا صلح آمیز 
تظاهرات روز کارگر در فرانسه، گروه های هرج ومرج 
به نیروهای پلیس، از بین بردن اموال عمومی و ایجاد 
آتش سوزی در چند شهر شامل پاریس، نانت و لیون 

حماه کردند. پلیس فرانسه حدود ۵۴۰ نفر را در جریان 
این تظاهرات ها دستگیر کرد که یکی از بزرگ ترین ارقام 
ثبت شده در زمینه بازداشت معترضان طی یک روز در 
سال جاری میلادی است. دولت پاریس مکررا اعلام 
کرده، میلی به پس گرفتن طرح اصلاحات بازنشستگی 
خود نداشته و این طرح را برای تامین مالی نظام پیچیده 
و پرهزینه بازنشستگی در این کشور با توجه به افزایش 
سن جمعیت ضروری می داند. مقامات کاخ الیزه در حال 
قمارکردن بر سر اینکه معترضان سرانجام از اعتراضاتشان 
خسته شوند هستند. اما احزاب مخالف نظیر حزب چپ 
افراطی غیرمطیع و اتحادیه های کارگری همچنان به 
پیگیری تاکتیک های متفاوت برای از مسیر منحرف کردن 
اصلاحاتی که از نظر ماکرون گل سر سبد اقداماتش در 
دور دوم ریاست جمهوری اش است ادامه می دهند. 
ماکرون در تلاش برای فروکاستن از خشم عمومی از این 
اصلاحات از الیزابت بورن، نخست وزیر خود تقاضا کرده 
یک به اصطلاح برنامه صد روزه اقدام دولت با هدف کمک 
به بهبود خدمات دولتی و تصویب برخی سیاست ها در 
حوزه هایی همچون تحصیل و سرمایه گذاری های سبز 
را اجرا کند. تلاش های دولت فرانسه جلوی اقدامات 
مصمم ترین مخالفان این طرح اصلاحات بازنشستگی 
را که راه های جدیدی برای نشان دادن نارضایتی خود 
یافته اند، نگرفته است. جدیدترین تاکتیک آنها کوبیدن 

به قابلمه و ماهیتابه در هر زمانی که ماکرون یا وزیرانش 
در مراسمی عمومی ظاهر شوند، است. چند حزب چپگرا 
نیز همچنین در تلاش هستند تا یک همه پرسی را با 
هدف عملی کردن لغو طرح افزایش سن بازنشستگی 
سازماندهی کنند و شورای قانون اساسی فرانسه این طرح 
را در دست بررسی داشته و قرار است درباره آن تصمیم 
بگیرد. اتحادیه های فرانسوی زمان دور بعدی اعتراض و 
اعتصاب را دو روز قبل از جلسه بحث و مناظره هشتم 
ژوئن در پارلمان بر سر لایحه ای ارائه شده از سوی حزب 
میانه روی لیو برای لغو افزایش سن بازنشستگی تنظیم 
کردند. اتحادیه ها در بیانیه  مشترکی اعلام کردند که هدف 
از اعتصاب ششم ژوئن این است که همه کارگران اجازه 
یابند صدایشان را به گوش نمایندگان پارلمان برسانند. 
لایحه ارائه شده از سوی حزب لیو شانس چندانی برای 
تبدیل شدن به قانون ندارد، زیرا به تصویب در مجلس 
سنا نیز نیاز دارد. مجلس سنای فرانسه پیش از این طرح 
افزایش سن بازنشستگی حمایت کرده و در حال حاضر 
در کنترل حزب محافظه کار جمهوریخواهان قرار دارد. 
با این حال، این لایحه حزب لیو می تواند فرصتی برای 
انجام شدن یک رای گیری در مجلس ملی فرانسه در مورد 
اصلاحات بازنشستگی جنجالی دولت ماکرون که توسط 
دولت او با استناد به یک بند در قانون اساسی و با دورزدن 

رای گیری در پارلمان به تصویب رسید، ایجاد کند.

اتحادیه های فرانسوی باز هم اعتصاب می کنند

بیـــن المـــلل
 

 
خبــــر

عزم آرژانتین و برزیل برای حذف دلار
آلبرتو فرناندز، رئیس جمهوری آرژانتین برای دیدار با 
لوئیز ایناسیو لولاداسیلوا و رایزنی درباره حذف دلار از روابط 
تجاری دو کشور به برزیل سفر کرده است.  به گزارش ایرنا، 
آسوشیتدپرس نوشت: در حالی که مقام های دو کشور در حال 
بررسی دلار از روابط تجاری خود هستند فرناندز سه شنبه 
به اقامتگاه ریاست جمهوری برزیل رفت. به گزارش رویترز، 
داسیلوا پس از این دیدار در کنفرانس خبری مشترک با فرناندز 
گفت: ما فقط درباره کمک به آرژانتین گفت وگو نکردیم. ما باید 
به شرکت های برزیلی نیز که به بوینس آیرس صادرات دارند، 
کمک کنیم؛ همان طور که چین به صادرکنندگان چینی کمک 
می کند. پس از کاهش ارزش پزو واحد پول آرژانتین و کاهش 
ذخایر دلاری در بانک مرکزی این کشور، اقتصاد بوینس آیرس 
آسیب پذیر شده است. گابریل گالیپولو دبیر اجرایی وزارت 
دارایی برزیل بیان داشت: داسیلوا قصد دارد پیشنهاد افتتاح 
یک خط اعتباری برای تامین مالی شرکت های صادرکننده 
کالا به آرژانیتن را مطرح کند. هدف از این اقدام جلوگیری 
از استفاده از دلار آمریکا در روابط تجاری دو کشور همسایه 
است. فرناندو حداد وزیر دارایی برزیل نیز گفته بود که بیش از 
۲۰۰ شرکت برزیلی صادرات به آرژانتین را متوقف کرده اند یا 
به دلیل کمبود ارز خارجی، پولی از آرژانتین دریافت نکرده اند. 
برزیل بزرگ ترین شریک تجاری آرژانتین است و توافق در 
زمینه حذف دلار می تواند فرصت تنفسی برای بوئنوس آیرس 
ایجاد کند زیرا آرژانتین در مواجهه با کمبود دلار قصد دارد که 

ابزارهای جدیدی برای ادامه تجارت پیدا کند.

 دانش آموز صربستانی 
مدرسه را به رگبار بست

به گفته پلیس و شاهدان، در پی تیراندازی کور یک 
دانش آموز ۱۴ ساله در مدرسه ای در بلگراد، 9 نفر از جمله 
هشت دانش آموز کشته و ۷ نفر زخمی شدند. به گزارش 
فارس،  وزارت کشور صربستان ضمن تایید آمار قربانیان، 
اعلام کرد ۶ دانش آموز دیگر و معلم آنها به دلیل جراحت 
به بیمارستان منتقل شدند. به گزارش رویترز، این نوجوان 
با اسلحه پدرش ابتدا به سمت معلم خود شلیک کرد و بعد 
دانش آموزان و نگهبانان را به رگبار بست. پلیس اعلام کرد 
دانش آموز کلاس هفتم که عامل تیراندازی است، دستگیر 
شده است. پدر یکی از دانش آموزان که بعد از تیراندازی 
راهی مدرسه شد، بیان داشت: نگهبان را دیدم که زیرمیز 
روی زمین افتاده بود. دو دختر را دیدم که پیراهنشان 
خونی بود. آنها می گویند )عامل تیراندازی( آرام و دانش آموز 
خوبی بود. پلیس در بیانیه ای اعلام کرد: مجروحان حادثه 
تحت مداوا هستند و تحقیقات درباره انگیزه این تیراندازی 
آغاز شده است. تیراندازی جمعی در صربستان که قوانین 
سختگیرانه ای برای حمل سلاح دارد، نادر است. اما در این 
کشور حوزه بالکان به دلیل جنگ ها و ناآرامی های دهه ۱99۰ 

صدها هزار سلاح غیرقانونی وجود دارد. 

دیمیترى پسکوف: 

هپ︀د به ک︣﹝ل﹫ن مله ک︣د اوک︣این ب︀ 2︎ 
کوتــــاه

اعلام  با  کرملین  کاخ  سخنگوی 
خبر دفع حمله پهپادی اوکراین به مقر 
ریاست جمهوری روسیه، گفت که مسکو 
این حمله را سوءقصد به جان پوتین دانسته و 
حق اقدام تلافی جویانه را برای خود محفوظ 
می داند. به گزارش فارس، »دیمیتری 
پسکوف« از دفع حمله هواپیماهای بدون 
سرنشین ارتش اوکراین به کاخ کرملین خبر 
داد. پسکوف طی نشست خبری در مسکو 
گفت: رژیم کی یف اقدام به انجام حمله 
پهپادی به اقامتگاه »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه در کرملین داشت. 
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی با 
بیان اینکه در این حمله ۲ فروند هواپیمای 
بدون سرنشین اوکراینی پیش از رسیدن 
به کرملین رهگیری و نابود شدند، توضیح 
داد که مسکو این حمله را سوءقصد به جان 
پوتین می داند. طبق این گزارش، پسکوف 
تاکید کرد که روسیه این اقدام را یک حمله 

تروریستی از جانب اوکراین دانسته و این 
حق را برای خود محفوظ می دارد که هر 
طور صلاح می داند، اقدامات تلافی جویانه 
انجام دهد. وی با بیان اینکه در زمان این 

حمله، پوتین در کرملین نبود و آسیبی به 
او نرسیده، افزود: برنامه کاری رئیس جمهور 
روسیه تغییری نکرده و کار دولت طبق 
معمول ادامه خواهد داشت. از سوی دیگر، 

»سرگئی سوبیانین« شهردار مسکو نیز 
اعلام کرد که استفاده از هرگونه پهپاد 
و کوادکوپتر توسط شهروندان ممنوع 
لبته این ممنوعیت به گفته وی  است. ا
بر مسئولان دولتی اعمال نمی شود. به 
نوشته اسپوتنیک، سخنگوی کرملین در 
بخش دیگری از صحبت هایش بیان داشت: 
موضوع افزایش تعداد شرکت کنندگان 
در مذاکرات توافق صادرات غلات از بنادر 
اوکراین در دست بررسی نیست. پسکوف 
اینکه دلایل بسیار کمی برای  با بیان 
خوش بینی به توافق غلات وجود دارد، 
تصریح کرد: روسیه تمایل دارد مفاد این 
توافق را رعایت کند اما کاری که بر خلاف 
منافع کشور باشد انجام نخواهد داد. وی 
گفته بود: اخراج دیپلمات های روس از اروپا 
در راستای دیگر اقداماتی است که باعث 
تخریب روابط بین کشورها می شود، اما 

بدون پاسخ تلافی جویانه باقی نمی ماند.

زمان برگزاری انتخابات پارلمانی کویت 
کابینه کویت از موافقت با برگزاری انتخابات پارلمانی 
این کشور در تاریخ ۶ ژوئن )۱۶ خرداد( خبر داد. به گزارش 
ایرنا به نقل از خبرگزاری رسمی کویت)کونا(، کابینه کویت 
اعلام کرد که انتخابات پارلمانی این کشور روز سه شنبه 
۶ژوئن برگزار خواهد شد. کابینه کویت با پیش نویس 
برگزاری انتخابات پارلمانی در این تاریخ موافقت کرده 
و آن را به »مشعل الاحمد الجابر الصباح« ولیعهد این 
کشور تحویل داده است. گفته می شود تمام وزارتخانه ها و 
موسسات دولتی در روز برگزاری انتخابات تعطیل خواهند 
بود. به تازگی ولیعهد کویت به نیابت از »نواف الاحمد الجابر 
الصباح« امیر این کشور در سخنانی پارلمان منتخب سال 
۲۰۲۰ را که با حکم دادگاه قانون اساسی در مارس گذشته 
احیا شده بود، بر اساس ماده ۱۰۷ قانون اساسی این کشور 
منحل اعلام کرد. امیر کویت سال گذشته نیز در تاریخ 
۱۱ مرداد فرمان انحلال پارلمان این کشور را صادر کرده 
بود.  ولیعهد کویت گفت: انحلال مجلس ملی با توجه به 
»اصلاح صحنه سیاسی، فقدان توافق ها، ضعف همکاری، 
اختلافات، منازعه ها، اولویت دادن به منافع شخصی، فقدان 
پذیرش دیگران و عملکردهای تهدیدکننده وحدت ملی« 

انجام شد. 

اردوغان:
یک میدان نفتی در ترکیه کشف شد

رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه از کشف یک 
میدان نفتی با ظرفیت تولید ۱۰۰ هزار بشکه در روز در جنوب 
شرق این کشور خبر داد. اردوغان با بیان اینکه این میدان 
نفتی در منطقه جودی گابار در استان شرناق در جنوب شرق 
ترکیه کشف شد، اظهارکرد: ترکیه صادرکننده انرژی خواهد 
بود. رئیس جمهوری ترکیه افزود: ترکیه می تواند ظرفیت 
تولید خود را با احداث ۱۰۰ چاه در این منطقه روزانه به 
۱۰۰ هزار بشکه برساند. وی چاه نفت در گابار را به نام معلمی 
به نام »آیبوکه یالچین« نام گذاری کرد که دولت آنکارا مدعی 
است که توسط گروه پ.ک.ک که آن را یک گروه تروریستی 
و تجزیه طلب می داند، کشته شده است. رئیس جمهوری 
ترکیه گفت: میدانی که چاه نفت آیبوکه یالچین در آن قرار 
دارد خود به تنهایی به اندازه تمام چاه های نفت ترکیه نفت 
تولید خواهد کرد. وی افزود: این میدان نفتی از کیفیت 
بسیار بالایی برخوردار است و در ۲۰ کیلومتری شهرستان 
»جیزره« در استان شرناق در جنوب شرق ترکیه قرار دارد. 
اردوغان اظهارکرد: با تولید روزانه ۱۸۰ هزار بشکه نفت از 
میدان آیبوکه یالچین، در مسیر خودکفایی ترکیه در زمینه 
انرژی گام جدیدی بر می داریم. رئیس جمهوری ترکیه بیان 
داشت: تمام موانع را از سر راه این برخواهیم داشت که منابع 
زیرزمینی و فرازمینی ترکیه در دست مردم قرار نگیرد. وی در 
پایان افزود: ترکیه در زمینه انرژی دیگر نیازمند نیست، بلکه 

صادرکننده خواهد بود. 

جوان  بازیگر  محمودی،  حسام 
سینما و تلویزیون در سن ۳۷ سالگی 
درگذشت. حسام محمودی براثر ایست 
قلبی در منزلش از دنیا رفت. مازیار 
میری این خبر را در صفحه مجازی 
محمودی  است.  کرده  تایید  خود 
متولد یکم فروردین سال  ۱۳۶۵ در 
تهران بود. او امسال با دو فیلم سینمایی 
»غریب« و»عطرآلود« در جشنواره 
فیلم فجر حضور داشت. وی در سال 
۱۳9۷ و به واسطه حضور در مجموعه 
»گرگ ومیش« همایون اسعدیان به 
شهرت رسید. »رمانتیسم عماد و طوبا«، 
»آستیگمات«، »سدمعبر« و... از دیگر 

فیلم های سینمایی این بازیگر بودند.

شکست  »راز  نمایشنامه خوانی 
فاتحان« به نویسندگی اکبر یادگاری و 
کارگردانی رضا بابک در سالن ناظرزاده  
کرمانی تماشاخانه  ایرانشهر اجرا می شود. 
»راز شکست فاتحان« که نمایشنامه ای 
مونولوگ محور است و روایتی کابوس وار 
از شکست سرداران و نظامیان فاتح در 
جنگ را به تصویر می کشد به کارگردانی 
رضا بابک و نقش خوانی رضا بابک، 
شهره سلطانی و ناصر آویژه شنبه ۱۶ 
اردیبهشت ماه ساعت ۱9 در سالن 
ناظرزاده  کرمانی تماشاخانه  ایرانشهر 

نمایشنامه خوانی می شود. 

کنسرت مشترک »هیراد« و »راغب« 
اجرای »حمید  با  پاپ  کنسرت مشترک موسیقی 
هیراد« و »مصطفی راغب« ۲۷ اردیبهشت در سالن 
وزارت کشور برگزار می شود. نشست خبری کنسرت 
مشترک حمید هیراد و مصطفی راغب روز چهارشنبه، 
۱۳ اردیبهشت ماه در هتل آتانا تهران برگزار شد. مصطفی 
راغب در این نشست خبری اعلام کرد: هدف ما در وهله 
اول، حال خوب مردم و ایجاد انرژی مثبت است که همه 
به آن  نیاز داریم. قرار است این تور از تهران شروع شود 
و در چند کشور اروپایی ادامه پیدا کند. حمید هیراد 
هم اظهارداشت: بزرگ ترین هدف ما خوب شدن حال 
مردمی است که قرار است در کنارهم باشیم. برنامه ویژه ای 
برای این کنسرت مشترک در نظرگرفته شده و قرار 
است علاوه بر تهران، این اجرای مشترک در چتد کشور 
برگزار شود. راغب درباره ویژگی های این کنسرت بیان 
داشت: می خواهیم حس همدلی را به مردم هدیه دهیم. 
ما با اهنگ های مشترکی که داشتیم، این همدلی را ایجاد 
کردیم و مردم هم ما را پذیرفتند. این می تواند یک اتفاق 
جذاب و شیرین باشد. امیدوارم یک فرهنگ سازی شود 
که ما همه از یک قشر هستیم. وی ادامه داد: من و حمید 
تعدادی از کارهای خودمان را اجرا می کنیم  به همراه ۲ کار 
مشترکی که خوانده ایم. می خواهیم انرژی خوب منتقل 
کنیم و اهنگ های شاد و پرانرژی را اجرا کنیم. راغب صمن 
گلایه ای عنوان کرد: برخی قوانین سلیقه ای، خواننده و 
مردم را اذیت می کند. خواننده می خواهد ۲ ساعت بخواند. 
من در کنسرتی ۲۷ آهنگ خواندم اما در شهر دیگر، 
گفتند کوتاهش کن و نتوانستم بیشتر از ۱۲ آهنگ بخوانم 
بالاخره مردم، مشکل اقتصادی دارند و می خواهند آهنگ 
بیشتری گوش کنند. مدام کاغذ می دهند که کوتاهش کن. 
از هوادارانم تشکر می کنم که فرهنگ رفتن به کنسرت را 
دارند و به خواننده استرس وارد نمی کنند. راغب گفت: 
احتمالا سومین کار مشترک  ما طی روزهای آینده منتشر 
شود. ریشه من، موسیقی اصیل است و مگر می شود آواز را از 
یک خواننده ایرانی کسر کرد. حتما در این اجرا، آواز خواهم 
خواند. برگزارکننده این کنسرت نیز راجع به حواشی که 
در چند کنسرت اخیر بابت مساله حجاب به وجود آمد و 
عدم تکرار این اتفاق ها در کنسرت ۲۷ اردیبهشت اظهارکرد: 
هر اتفاقی می تواند یک کنسرت را تحت الشعاع قرار دهد و 
همه اتفاقات دست موسسه برگزارکننده نیست اما ما تلاش 
می کنیم برنامه به بهترین شکل برگزار شود. هر جا کار را 
به مردم بسپاریم آن را به نحواحسن انجام می دهند و چون 
مردم به موسیقی علاقه مند هستند. نماینده آوازی نو افزود: 
در این کنسرت تلاش شده تا با توجه به وضعیت اقتصادی 
کشور، صندلی های بیشتری با قیمت مناسب در اختیار 
مخاطبان قرار بگیرد. وی گفت: سالن وزارت کشور، با ما 

نهایت همکاری را داشتند که من از آنها تشکر می کنم.

بهنام بهزادى:

﹝شغ﹢ل ب︀زن﹢یس﹩ ف﹫لم﹠︀﹝ه ج︡ی︡ی هس︐م



   شما در کتاب اخیرتان به نام »مسأله مدرسه« سواد 
انتقادى را یکی از مهم ترین انواع سوادها دانسته و تقویت 
آن را در جامعه ایران ضرورى می دانید. تعریف شما از 
سواد انتقادى چیست و چرا تقویت آن را در جامعه ایران 

ضرورى می دانید؟
سواد، سویه ها و گونه های متکثری دارد. این در حالی است 
که امروزه سواد انتقادی از مهم ترین گونه های سواد به شمار 
می رود. شاید بهتر باشد سواد انتقادی را گونه از سوادها ندانیم 
و بلکه آن را جهت گیری همه سوادها قلمداد کنیم. به عنوان 
مثال می توانیم عنوان کنیم سواد رسانه ای انتقادی، سواد 
اجتماعی انتقادی، سواد شهری انتقادی، سواد پایه انتقادی و... 
به همین دلیل می توان همه گونه های سواد را با مفهوم انتقادی 
توضیح داد. سواد انتقادی را از دو منظر معرفت شناسانه و 
جامعه شناسانه می توان مورد بررسی و تحلیل قرار داد. در 
معنای معرفت شناسانه سواد انتقادی ظرفیت شناختی ما برای 
ارزیابی منطقی و معرفتی مجموعه گزاره ها و دانش هایی است 
که در زندگی با آنها مواجه می شویم. گزاره ها و دانش هایی که در 
متن ها، نوشته ها و یا در زندگی روزمره و به صورت زبان محاوره 
با آنها مواجهه پیدا می کنیم. اینکه افراد توانای تشخیص این 
را پیدا کنند که تا چه پایه و مایه ای سخنانی که می خوانند، 
می شنوند یا می گویند دقیق، مستدل، واقع بینانه و قانع کننده 
است. سواد انتقادی در معنای معرفت شناسی سوادی است که 
فرد از طریق مسلح شدن و مسلط شدن نسبت به ظرفیت های 
شناختی به دست می آورد. اینکه زمانی که فردی فیلمی را 
تماشا می کند و یا در مطبوعات گزارش و خبری را می خواند 
بتواند مواجهه فعالی با این متن ها داشته باشد و در برابر این 
متن ها پرسش انتقادی طرح کند که آیا واقعأ این استدلال قانع 

کننده است یا خیر؟یا اینکه بپرسد چه کسانی این متن ها را خلق 
می کنند و پاسخگویی منافع و مقتضیات چه گروه هایی است؟ 

و یا اینکه این متن های نوشتاری یا شفاهی از 
کجا آمده اند؟ نکته دیگر پرسش از جهت گیری 
سیاسی و ایدئولوژیک این متن هاست که مطرح 
می شود. از سوی دیگر در روایت سواد انتقادی از 
منظر جامعه شناسی وجهه رهایی بخش متن های 

گفتاری و نوشتاری مورد نظر است. 
 سواد انتقادى با وجه رهایی بخش در 

عصر کنونی به چه معناست؟
ممکن است متن یا پیامی اعم از گفتاری، 
نوشتاری یا تصویری منطقی و قانع کننده و 
مستدل باشد اما این پرسش درباره آن مطرح 
می شود که پیامدهای این متن چیست؟پرسش 
دیگر این است که این متن ها به چه میزان ما 
را توانمند یا تضعیف می کنند؟ این متن ها به 
چه میزان به ما کمک می کنند که در مواجهه 
با مسائلی مانند تبعیض جنسیتی، قومیتی 
و اجتماعی یا سیاسی به چه میزان قابلیت 
رهایی بخشی را برای ما به وجود می آورد؟رهایی 
بخشی در اینجا به معنای توانایی رها شدن از 
اشکال مختلف سلطه است. سواد انتقادی به 
معنای خلق شایستگی ها و توانایی هایی است 
که فرد را از حیث اخلاقی، عاطفی و سیاسی 
بار می آورد. سواد انتقادی پیوند نزدیکی دارد با 
مجموعه قابلیت های انسانی ما. سواد انتقادی در 
سویه جامعه شناسی آن صرفا مهارت و تکنیک 

نیست و بلکه شکل های پیچیده ای از تفکر و وجوه مهمی از 
ظرفیت های اخلاقی و عاطفی ما را در برمی گیرد. سواد انتقادی 
شکلی از پرورش سوژه شجاع را که آمادگی دارد شهامت خود 
بودن، شهامت اندیشیدن، پرسش کردن و شهامت های دیگر را 

برای زندگی در دنیای امروز را دارد. 
کرده  تغییر  کنونی  عصر  در  سواد  مفهوم  آیا   

است؟سواد انتقادى در کجاى این تحولات قرار دارد؟
معنای سواد همان معنای سواد پایه یعنی توانایی خواندن و 
نوشتن است. شاید از ابتدا این موضوع پیش پا افتاده، سطحی 
و ساده به نظر برسد و در چارچوب کار با نظام نشانه ای الفبایی 
در نظر گرفته شود. همین رویکرد که خواندن و نوشتن را 
سطحی و ساده می داند باعث شده این دو موضوع اهمیت خود 
را در جامعه ما از دست بدهد و موضوعی مهم قلمداد نشود. این 
در حالی است که خواندن و نوشتن تنها به معنای کار با الفبا و 
استفاده از آنها برای خواندن و نوشتن نیست. خواندن و نوشتن 
در عین حالی که دو روی یک سکه هستند اما هر کدام مجموعه 
وسیعی از قابلیت ها، شایستگی های شناختی، عاطفی، رفتاری 
و فرهنگی را شامل می شوند. اگر این قابلیت ها و توانایی های 
مختلف ملاحظه نشوند دانش آموز با سواد نمی شود. انسان 
باسواد به تعبیر »فرانک فوردی« که در کتاب »قدرت خواندن« 
آن را تشریح می کند انسانی است که الگوی ارتباطی اش با 
جهان، الگویی مبتنی بر خوانایی و نویسایی است. خوانایی و 
نویسایی اموری مستقل و مجزا از اقتصاد، سیاست، فرهنگ و 
جامعه نیستند. امروزه میلیون ها دانش آموز، دانشجو و دانش 
آموخته داریم که مهارت خواندن و نوشتن را می دانند اما خوانا 
و نویسا نیستند. به تعبیر عمومی تر باسواد نیستند. الگوی 
آنها در زندگی فردی، اجتماعی، شغلی و به طور کلی زندگی، 
الگوی خوانایی و نویسایی نیست. خوانایی و نویسایی شیوه ای از 
اندیشیدن است که در آن استدلال کردن، حجت آوردن، دقت 
کردن، بحث کردن و فهم جهان به شیوه ای منظم و منطقی و 
در عین حال نقادانه انجام می شود. خوانایی و نویسایی عبارت 
است از ظرفیت های وجودی که فرد از طریق آن می تواند 
مجموعه پیچیده زندگی شهری، کلانشهری و اقتصاد و سیاست 
و فرهنگ را تحلیل و فهم کند. خوانایی و نویسایی مجموعه ای از 
قابلیت های شناختی، عاطفی و اجتماعی است که امکان ارتباط 
خلاق و فعال را برای فرد فراهم می کند. سواد در معنایی که در 
جهان معاصر و مدرن شکل گرفت چیزی فراتر از مهارت های 
فنی است که ما در زمینه استفاده از الفبا به کار می گیریم. سواد 
مفهومی است که برای توضیح بینش و منش انسان معاصر و 
مدرن به کار می رود. در چشم انداز سنتی و تاریخی ایرانیان نیز 
سواد به این شکل فهم می شد. این در حالی است که هنگامی که 
در جهان معاصر مفهوم سواد همگانی به معنای الزام به فراگیری 
سواد در جامعه برای همه افراد مطرح شد مفهوم سواد جایگاه 

تازه ای پیدا می کند. 
 سواد انتقادى به چه میزان در دنیاى امروز بین 
کشورهاى مختلف جهان کاربرد پیدا کرده و مورد استفاده 

قرار می گیرد؟
مفهوم سواد انتقادی هم در معنای معرفت شناسانه و هم در 
معنای جامعه شناسانه آن گسترش پیدا کرده است. نظام های 
آموزشی دموکراتیک و توسعه یافته جهان تلاش می کنند 
به کمک مفهوم سواد انتقادی ارزش ها، نگرش ها، روش ها و 
بینش هایی را در مدارس به دانش آموزان بیاموزند که در مسیر آن 
دانش آموزان بتوانند برای مسائلی که در دوران بزرگسالی با آنها 
مواجه می شوند آمادگی پیدا کنند. سواد انتقادی رویکردی در 
راستای سوادآموزی آینده گرا به آموزش است. در نظام آموزشی 
همه چیز با نشانه های آموزشی مورد استفاده قرار می گیرد. 
این مفاهیم نیز در گفتمان مدرسه خلق شده اند تا آن بخش از 
وظایف اخلاقی، اجتماعی و سیاسی که در راستای پرورش سوژه 
خلاق، آگاه و شجاع برعهده مدرسه قرار دارد را توضیح بدهد. به 
همین دلیل سواد انتقادی از رنگ، تاریخ و زبان ملت ها نیز تأثیر 

می پذیرد. 
 ما چگونه می توانیم از دل تاریخ و فرهنگ خود سواد 
انتقادى براى عصر کنونی را استخراج کنیم و به کار ببریم؟

 ما می توانیم از درون زبان و ادبیات فارسی و زبان و ادبیات اقوام 
ایرانی مانند کردها، ترک ها و... سواد انتقادی بیرون بیاوریم. این 
وضعیت درباره مذاهبی که در ایران وجود داشته نیز وجود دارد. 
ما می توانیم از این منابع فرهنگی و تاریخ الهاماتی داشته باشیم 
که به نوعی جهت گیری رهایی بخش، اخلاق گرا، مسئولیت 
آفرین و شهامت زا را برای سواد انتقادی و یا پرورش سوژه باسواد 
نقاد فراهم کنیم. همه میراث فرهنگی، ادبی و تاریخی ملت ها 
قابلیت تفسیر دارند. این هنر ماست که بتوانیم از مجموعه دین ها، 
هنرها و ادبیات های مختلف که در تاریخ این سرزمین خلق شده 
برای نیازهای امروز استفاده کنیم. البته در نظام های آموزشی ما 
سویه های محافظه کارانه و غیرانتقادی از مجموعه تاریخ و فرهنگ 
ما گزینش می شود. در نتیجه نوعی بدبینی در نظام آموزشی ما 
نسبت به تاریخ و فرهنگ خود به وجود آمده است. با این وجود 
مدرسه در دوران پسا انقلاب۵۷ به نهاد 
پرورش سربازانی برای حکومت تغییر 
وضعیت داد. از این دیدگاه در دوران پسا 
انقلاب مدرسه دستگاهی است که هدف 
آن جامعه پذیری سیاسی و ایدئولوژیک 
نسل جدید برای تحقق آرمان های دینی 
است. در مدارس دوران پسا انقلاب اگر 
چه اشکال جدیدی از مدارس اعم از غیر 
انتفاعی و مدارسی که تاحدودی متفاوت 
از مدارس دولتی بودند ظاهر شدند و 
به تدریج نیز گسترش یافتند اما بیش 
از۸۵ درصد مدارس کشور تحت الگوی 
متمرکز دولتی سازماندهی و هدایت 
می شوند. حتی مدارس غیر انتفاعی و 
نیمه مستقل نیز ناگزیر از تبعیت از اصول 
رسمی هستند. در چارچوب مدرسه 
پسا انقلاب خوانایی و نویسایی اگر چه 
ظاهرأ پذیرفته شده است اما برآیند 
واقعی آموزش و پرورش خوانا و نویسا 
کردن شهروندان و نسل جدید نیست. 
در دوران پسا انقلاب اگر چه مدرسه فراز 
و نشیب هایی داشته است و سیاست 
آموزشی دولت های مختلف تفاوت هایی 
دارند اما رویکرد اصلی همچنان تغییر 

نکرده است. 
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آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در تاریخ یازده 
اردیبهشت در دیدارهای جداگانه ای با آرارات میرزویان، وزیر 
امورخارجه ارمنستان و جیحون بایراموف، وزیر امورخارجه 
جمهوری آذربایجان و همچنین در یک دیدار سه جانبه، تمایل 
واشنگتن برای ورود در بحران قفقاز را نشان داد. برای بررسی 
علل فعال شدن آمریکا در این بحران، نکات زیر قابل توجه است. 
نخست اینکه علت اصلی بحران قفقاز، عدم حل مسأله قره باغ 
است که این موضوع در سیاست خارجی آمریکا دارای اولویت 
نبوده است. آمریکا به عنوان یکی از روسای سه گانه گروه مینسک 
از آغاز مناقشه قره باغ تاکنون فقط به کُلی گویی و دعوت طرفین 
به مذاکرات مسالمت آمیز بسنده کرده و به عنوان موثرترین عضو 
شورای امنیت سازمان ملل، اقدامی برای اجرای قطعنامه های 
چهارگانه این شورا و رفع اشغال اراضی جمهوری آذربایجان 
نداشته است. پس از وقوع جنگ اوکراین و رویارویی جدی ناتو با 
روسیه، آمریکا تصمیم گرفت با فعال سازی سیاست خود درقفقاز 
جنوبی، حوزه تقابل خود با روسیه را گسترش داده و مسکو را در 
این منطقه منزوی سازد. در این مسیر، اروپا نیز با آمریکا همراه 
شد و بروکسل، مقر اتحادیه اروپا برای حل اختلافات آذربایجان 
و ارمنستان به صحنه آمد. در واقع حضور امروز آمریکا در بحران 
قفقاز نه به خاطر دوستی با باکو و ایروان و نه به خاطر علاقه مندی 
به حل این بحران بلکه برای انزوای روسیه در قفقاز و شکست 
سیاست های مسکو در این منطقه است. دیگر اینکه در جلسه 
ویرجینیا نیز آمریکا رویکرد سنتی خود را حفظ کرد و بدون ارائه 
راه حل برای مسأله قره باغ، با توصیه های دیپلماتیک از آذربایجان 
و ارمنستان خواست تا مذاکرات مسالمت آمیز را برای دستیابی 
به صلح ادامه دهند. البته ابراز نگرانی بلینکن، وزیر امور خارجه 
آمریکا از استقرار پسُت بازرسی جمهوری آذربایجان در گذرگاه 
لاچین و حمایت آمریکا از رویکرد صلح طلبانه ارمنستان، موید 
جانبداری واشنگتن از ایروان بود. آمریکا تحت تاثیر لابی قوی 
ارامنه در این کشور معمولا در مناقشه قره باغ به نفع ارمنستان 
موضع گرفته و در سال های اخیر نیز حضور پاشینیان به عنوان 
یک نخست وزیر غربگرا در ارمنستان، آمریکا را به حمایت از ایروان 
مصمم ساخته است. لابی ارامنه یکی از لابی های قومی قدرتمند 
در آمریکاست و دو هدف اصلی یعنی شناسایی قتل عام ارامنه 
توسط امپراتوری عثمانی و شناسایی استقلال قره باغ را دنبال 
می کند. سیاست ارمنستان این است که لابی یهود را نیز با لابی 
ارامنه همراه سازد و در این رابطه چند سال قبل ادوارد نعلبندیان، 
وزیر امور خارجه این کشور عازم اسرائیل شد و در اولین دیدار با 
راون ریولین رئیس وقت این رژیم ملاقات کرد. ریولین در مقایسه 
با شیمون پرز به طور آشکار از لابی ارامنه حمایت می کرد و 
همفکران وی از جمله »یولیی ادلشتین« رئیس پارلمان و»زئو 
الکین« معاون وزیرامور خارجه اسرائیل نیز موضعی یکسان 
با وی داشتند. روسیه اگرچه با میانجیگری بین باکو و ایروان 
در جنگ ۴۴ در قفقاز نقش آفرینی کرد، اما به دلیل عدم حل 
مسأله قره باغ در توافق مسکو، جنگ های پراکنده آذربایجان و 
ارمنستان ادامه یافت و فرصت برای ورود بازیگران غربی برای حل 
این معضل، فراهم شد. واقعیت این است که مانع اصلی عدم حل 
بحران قفقاز، نه گذرگاه لاچین و نه مسیر زنگزور است و تا زمانی 
که مناقشه قره باغ در چارچوب اصل تمامیت ارضی کشورها حل 
نشود، صلح و ثبات ایجاد نخواهد شد. در سایه اجرای این اصل 
و عدم تغییر مرزهای بین المللی، قره باغ به سرزمین اصلی خود 
یعنی جمهوری آذربایجان برخواهد گشت و مسیر زنگزور در 
استان سیونیک ارمنستان نیز در چارچوب تمامیت ارضی این 
کشور به یک مسیر موثر ترانزیتی تبدیل خواهد شد. روسیه اگر 
می خواهد مانع حضور آمریکا و اروپا در این مناقشه شود باید با حل 
مشکل قره باغ، توافق مسکو را تکمیل نماید. در نهایت؛ جمهوری 
آذربایجان نیز باید توجه کند که کاخ سفید با اصلاح سیاست 
ناموفق خود در قفقاز جنوبی به دنبال حل بحران قفقاز نیست؛ 
سعی در انزوای روسیه دارد و این رقابت کمکی به حل مشکل قره 
باغ و بازگشت این منطقه به آذربایجان نخواهد کرد. مواضع گلایه 
آمیز بلینکن نسبت به جمهوری آذربایجان و حمایت آمریکا از 
سیاست صلح طلبانه ارمنستان و در مجموع جانبداری واشنگتن 
از ایروان در جلسه ویرجینیا، موید این است که باکو نباید به آمریکا 
اعتماد کند. بهتر است جمهوری آذربایجان به منطقه برگردد و 
در کنار روسیه و ایران حل مشکل قره باغ را در چارچوب تمامیت 
ارضی کشورها و عدم تغییر مرزهای بین المللی و همچنین فراهم 

کردن شرایط مناسب برای اقلیت ارامنه دنبال کند.

باکو به واشنگتن اعتماد نکند
یادداشت

دولت سیزدهم رکورددار
 تغییر در کابینه

استیضاح فاطمی امین، وزیر وزارت صمت 
دولت سیزدهم بار دیگر باعث ایجاد تغییر در 
کابینه سید ابراهیم رئیسی شد. کابینه دولت 
رئیسی پرتغییرترین کابینه تاریخ جمهوری 
اسلامی ایران است. تاکنون چند وزیر از 
این کابینه استعفا داده، برخی عزل شده و 
برخی هم استیضاح شده اند، اما این تغییرات 
چه گستره ای داشته و به چه علت رخ داده 
است؟ استعفای وزرای کار، راه و شهرسازی 
و آموزش و پرورش و همچنین برکناری وزیر 
جهاد کشاورزی، رئیس کل بانک مرکزی و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، تغییر رئیس 
سازمان امور مالیاتی و در آخر استیضاح وزیر 
صمت تغییرات اصلی و عمده کابینه دولت 
سیزدهم هستند. همچنین، اخباری در رابطه 
با استیضاح خاندوزی، وزیر اقتصاد و نیز استعفا 
یک یا دو وزیر دیگر به گوش می رسد. این 
میزان تغییرات در کمتر از ۲ سال نشان از 
بی ثباتی دولت دارد. نکته مهم این است که 
غالب وزرا و اعضای تغییر کرده از مسئولان 
اقتصادی دولت بوده اند. افزایش تورم، بالا 
رفتن قیمت اجناس مختلف، وضعیت نابسامان 
خودرو و مسکن و... از مشکلات جدی و اصلی 
دولت در یک سال اخیر بوده است. این در 
حالی است که دولت سیزدهم با وعده تحول 
در اقتصاد روی کار آمد و عبارت »جراحی 
اقتصادی« تا مدت ها بر سر زبان تیم اقتصادی 
کابینه بود. با این حال، طرح های اقتصادی 
کابینه جدید به ثمر ننشست و دولت با تورمی 
بی سابقه روبه رو شد. همین امر باعث استعفا، 
عزل و استیضاح وزرای اقتصادی دولت شد و 
این تیم تقریبا تمام اعضای اصلی خود را از 
دست داد. یک مساله در بین اعضای اقتصادی 
دولت سیزدهم بیش از همه برجسته است. 
بیشتر اعضای تیم اقتصادی دولت به نوعی به 
دانشگاه امام صادق )ع( وصل بوده و هستند. 
دانشگاه امام صادق )ع( نقش برجسته ای در 
شکل گیری کابینه دولت سیزدهم داشته 
است. نه فقط تیم اقتصادی دولت، بلکه سایر 
بخش های کابینه هم وزرا و اعضای اصلی خود 
را از بین فارغ التحصیلان این دانشگاه جذب 
کرده اند. با این حال، تمرکز ما در این گزارش 
بخش اقتصادی کابینه دولت است. نکته مهم 
در رابطه با تیم اقتصادی دانشگاه امام صادق 
)ع(، پشتوانه نظری و تئوریک آن است. مسعود 
درخشان، اقتصاددانی که چند روز پیش در 
برنامه جهان آرا حضور یافت و با موسی غنی نژاد 
به مناظره نشست استاد اقتصاد دانشگاه امام 
صادق )ع( و مهم ترین تئوریسین اقتصادی 
این دانشگاه است. درخشان همچنین یکی 
از تئوریسین های نزدیک به جبهه پایداری و 
سعید جلیلی است. چند روز پیش تصویری 
از یکی از جلسات قدیمی جلیلی با مسعود 
درخشان منتشر شد که در آن، فاطمی امین 

هم حضور داشت. 
از  را  اقتصاد  که  فکر درخشانی     

درخشش می اندازد
مسعود درخشان از جمله تئوریسین هایی 
است که عقاید بلندپروازانه اما غیرعملی دارد. 
او حتی معتقد به بقای تحریم هاست و در فیلم 
تبلیغاتی ریاست جمهوری سعید جلیلی گفت؛ 
اگر همین فردا تحریم ها لغو شد آن وقت من 
می  گویم که ما همه باید عزا بگیریم. از نظر 
من در تاریخ صد ساله کشور از آغاز تاریخ 
کشف نفت در کشور تا اکنون هیچ لطف الهی 
از ناحیه نفت بر مردم ایران نیامده جز این 
تحریم اخیر. او همچنین اغلب کسبه ایران 
را نیروهایی معرفی کرد که به اقتصاد کشور 
ضربه می زنند! او گفته است: »این مسخره بازی 
بود که خبرگزاری های خارجی به راه انداخته 
بودند که اگر دلار برسد به قیمت ۲۰۰۰ تومان، 
نظام واژگون می شود، ولی الآن دلار به بیش 
از ۳۰۰۰ تومان رسید و بحمدا... نظام اسلامی 
پابرجا و محکم است.« درخشان همچنین 
از جمله منتقدان مذاکرات هسته ای در وین 
بوده است. او در یک مصاحبه گفته بود: این 
یک ذهنیت غلطی است که در مسئولان 
کشور شکل گرفته که اگر توافق وین اتفاق 
بیفتد می توانیم ۲ میلیون و دویست هزار 
بشکه صادر کنیم... از همین رو من متعجب 
هستم که چرا مذاکره کنندگان وین آنجا 
نشسته اند. مگر اینکه در مورد امور دیگری 
مثل مسائل تحریم های بانکی و امثال آن 
می خواهند توافق کنند و برای آن هم نباید 
اینقدر هزینه زیاد بدهند. درخشان در مناظره 
اخیر با غنی نژاد نیز حرف های عجیبی زد. 
او حتی اعتبار گوگل را هم زیر سوال برد. 
درخشان منکر سیستم بازار جهانی است. 
این باورهای باعث ضعف تیم اقتصادی دولت 
سیزدهم شد که به واسطۀ دانشگاه امام صادق 
)ع( و برخی جریانات سیاسی تحت تاثیر افکار 
درخشان هستند. اقتصاد علمی است مبتنی 
بر واقعیات، محاسبات و به اصطلاح دو دو تا 
چهارتای عملی. این علم جایی برای ایده های 
بلندپروازانه ندارد. شاید به همین علت باشد که 
با وجود تاثیر کل کابینه دولت از جریان راست 
گرای دانشگاه امام صادق )ع( اما تغییرات 
اصلی کابینه در بخش اقتصادی رخ داده است. 
واقعیات اقتصادی قدرتمندتر هستند و به 
سرعت خود را در اعداد و ارقام و زندگی روزمره 
مردم نشان می دهند. این واقعیات ممکن 
است در سیاست خارجه، فرهنگ و جامعه 
دیرتر خود را به نمایش بگذارند اما در واقعیت، 

تفاوتی با مسائل اقتصادی ندارند. 

محسن پاک آیین
سفیر سابق ایران در آذربایجان 

خبــــر
سیدحسین نقوى حسینی:   

استیضاح به نفع دولت است
یک نماینده پیشین مجلس اظهار داشت: مطابق قانون 
اساسی و آیین نامه داخلی مجلس، استیضاح حق نمایندگان 
مجلس است و آقای رئیسی هم هیچ وقت مدعی نبوده که همه 
مدیرانش بدون ایراد و اشکال هستند. آقای رئیسی از جمله 
روسای جمهوری هستند که خواهان برخورد با مدیرانی هستند 
که نمی توانند حوزه خود را به درستی مدیریت کنند. همه هم 
دیدیم او در سفر خوزستان با بسیاری از مدیران برخورد کرد. 
مجلس هم ناظر بر دولت است. این مجلس است که دولت را 
در مسیر درست قرار می دهد. وقتی نمایندگان مردم به این 
جمع بندی می رسند که وزیری نمی تواند حوزه مسئولیت خود 
را به درستی اداره کند از حق قانونی خود مبنی بر استیضاح 
استفاده می کنند. در همه دولت ها و مجالس چه همسو بوده اند 
یا نبوده اند مسأله استیضاح وجود داشته است. سید حسین 
نقوی حسینی گفت: بیشترین انتقادها در حوزه خودرو به 
آقای فاطمی امین ابراز می شد در صورتی که مشکلات صنعت 
خودرو با رفتن یک وزیر و آمدن فرد جدید که حل نمی شود. 
باید شرایط کلی حاکم بر صنعت خودرو تغییر کند. بسیاری از 
مشکلات در این زمینه وجود دارد که نیاز به تصمیمات مهمی 
دارد. اتفاقا استیضاح برای بهبود عملکرد وزارت صمت، به نفع 
دولت است. آقای رئیسی هم شخصا در مجلس حاضر شد که 
نشان می دهد به مجلس اعتنای لازم را دارد و حق دولت و آقای 
رئیس جمهور هم بود که از وزیرش دفاع کند که همه اینها به 

معنای اختلاف بین مجلس و دولت نیست. 

آرمان ملی- احسان انصارى: سواد انتقادى چیست و چرا باید آن را در جامعه ایران تقویت کرد؟ »آرمان ملی« تلاش می کند 
در گفت وگو با دکتر نعمت ا... فاضلی، جامعه شناس و استاد دانشگاه به این پرسش بنیادین پاسخ بدهد. فاضلی در این زمینه 
معتقد است: » ما می توانیم از درون زبان و ادبیات فارسی و زبان و ادبیات اقوام ایرانی مانند کردها، ترک ها و... سواد انتقادى 
بیرون بیاوریم. این وضعیت درباره مذاهبی که در ایران وجود داشته نیز وجود دارد. ما می توانیم از این منابع فرهنگی و تاریخ 
الهاماتی داشته باشیم که به نوعی جهت گیرى رهایی بخش، اخلاق گرا، مسئولیت آفرین و شهامت زا را براى سواد انتقادى 
و یا پرورش سوژه باسواد نقاد فراهم کنیم. همه میراث فرهنگی، ادبی و تاریخی ملت ها قابلیت تفسیر دارند. این هنر ماست 
که بتوانیم از مجموعه دین ها، هنرها و ادبیات هاى مختلف که در تاریخ این سرزمین خلق شده براى نیازهاى امروز استفاده 

کنیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

سواد، سویه ها و 
گونه های متکثری دارد. 
این در حالی است که 
امروزه سواد انتقادی از 
مهم ترین گونه های سواد 
به شمار می رود. شاید 
بهتر باشد سواد انتقادی 
را گونه ای  از سوادها 
ندانیم و بلکه آن را 
جهت گیری همه سوادها 
قلمداد کنیم. به عنوان 
مثال می توانیم عنوان 
کنیم سواد رسانه ای 
انتقادی، سواد اجتماعی 
انتقادی، سواد شهری 
انتقادی، سواد پایه 
انتقادی و... به همین دلیل 
می توان همه گونه های 
 سواد را با مفهوم انتقادی 
توضیح داد

خوانایی و نویسایی 
شیوه ای از اندیشیدن است 
که در آن استدلال کردن، حجت 
آوردن، دقت کردن، بحث 
کردن و فهم جهان به شیوه ای 
منظم و منطقی و در عین 
حال نقادانه انجام می شود. 
خوانایی و نویسایی عبارت 
است از ظرفیت های وجودی 
که فرد از طریق آن می تواند 
مجموعه پیچیده زندگی 
شهری، کلانشهری و اقتصاد 
 و سیاست و فرهنگ را 
تحلیل و فهم کند

نعمت ا... فاضلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

ا︣ی ج︀﹝عه  ︨﹢اد ان︐﹆︀دی بــ
وجه رهــ︀ی﹩ بخش دارد

 باید از دل تاریخ و فرهنگ خود سواد 
انتقادى بیرون بیاوریم
سواد انتقادى به معناى خلق شایستگی هاى 
سیاسی است
 سواد انتقادى به خلق سوژه شجاع براى 
پرسشگرى منجر می شود



افزایش مبلغ وام فرزندآوری
بانک مرکزی در راستای قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
دستورالعمل اجرایی تسهیلات قرض الحسنه فرزند را برای اجرا 
به شبکه بانکی ابلاغ کرد و در بخشنامه ابلاغی این بانک برای 
فرزند اول مبلغ ۳۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت سه سال، 
فرزند دوم مبلغ ۶۰۰ میلیون ریال با دوره بازپرداخت چهار 
سال، فرزند سوم مبلغ 9۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت 
پنج سال، فرزند چهارم مبلغ ۱۲۰۰ میلیون ریال با دوره باز 
پرداخت شش سال و فرزند پنجم به بعد مبلغ ۱۵۰۰ میلیون 
ریال با دوره بازپرداخت هفت سال تسهیلات تعیین شده است. 
متن دستورالعمل تسهیلات قرض الحسنه فرزند یازدهم 
اردیبهشت ماه سالجاری پیرو بخشنامه پنجم فروردین ماه 

سال ۱۴۰۲ به شرح زیر است: 
   دستورالعمل سامانه تسهیلات قرض الحسنه فرزند

در راستای اجرای ماده )۱۰( قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت سامانه تسهیلات قرض الحسنه فرزند راه اندازی و 
همچنین حسب جزء )۲( بند )الف( تبصره )۱۶( قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی از محل منابع 
پس انداز و جاری قرض الحسنه شبکه بانکی حسب دستور 

العمل ذیل اقدام می کنند. 
  تعاریف: 

 بانک عامل: بانک یا موسسه اعتباری غیربانکی که توسط 
متقاضی برای دریافت تسهیلات در مرحله ثبت نام انتخاب 

می شود. 
  متقاضی: پدر متولدین سال ۱۴۰۰ )۱۴۰۰/۰۱/۰۱( به بعد

  سامانه: سامانه تسهیلات قرض الحسنه فرزند
  قانون: قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت

  تسهیلات: تسهیلات قرض الحسنه فرزند
  شرایط عمومی متقاضیان تسهیلات فرزند
   دارا بودن تابعیت کشور جمهوری اسلامی ایران

   پرداخت تسهیلات براساس قانون به پدر اطفالی که تاریخ 
تولد آنان از ۱۴۰۰/۰۱/۰۱ به بعد و در داخل ایران متولد شده اند 

به شرح ذیل تعلق می گیرد. 
در سال ۱۴۰۲ مبلغ تسهیلات به شرح زیر است: 

فرزند اول مبلغ ۳۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت ۳ سال 
)۳۶ ماه(

فرزند دوم مبلغ ۶۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت ۴ سال 
)۴۸ ماه(

فرزند سوم مبلغ 9۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت ۵ سال 
)۶۰ ماه(

فرزند چهارم مبلغ ۱۲۰۰ میلیون ریال با دوره باز پرداخت 
۶ سال)۷۲ ماه(

فرزند پنجم به بعد مبلغ ۱۵۰۰ میلیون ریال با دوره 
بازپرداخت ۷ سال)۸۴ ماه(

تبصره: )سقف فردی تسهیلات متناسب با سقف فردی مندرج 
در لوایح بودجه سنواتی است.(

   تسهیلات فرزند بدون الزام به سپرده گذاری و با شش ماه 
دوره تنفس برای شروع اقساط پرداخت می شود. 

 متقاضیان واجد شرایط برای متولدین مورخ ۱۴۰۰/۰۱/۰۱ 
به بعد و حداکثر تا دو سال پس از تولد فرزند، می توانند نسبت به 

ثبت درخواست خود در سامانه مربوطه اقدام کنند. 
  ارائه اصل شناسنامه فرزند و پدر وی در زمان مراجعه به 

بانک الزامی است. 
 به هر فرزند متولد شده تنها یکبار تسهیلات فرزند به پدر 

تعلق می گیرد. 
   در صورتی که حین دوره بازپرداخت تسهیلات تولد فرزند، 
فرزند دیگری از متقاضی به دنیا آمد، پرداخت تسهیلات مذکور 
طبق ضوابط این دستورالعمل به کودک بعدی امکان پذیر است. 
  در مورد تولد فرزندان دو قلو و بیشتر به ازای هر فرزند، یک 

وام تعلق می گیرد. 
  براساس تبصره ذیل بند )ت( تبصره )۴( ماده )۱( قانون، 
تسهیلات تولد فرزند به افرادی تعلق می گیرد که نرخ باروری 
شهرستان محل زادگاه پدر یا فرزند بالای ۲/۵ نباشد. )نرخ 
باروری شهرستان مربوطه در سامانه و حسب اعلام مرکز آمار 

قابل مشاهده است(
  تسهیلات حسب مصوبات شورای پول و اعتبار با کارمزد 

حداکثر چهار درصد به صورت سالانه است. 
تبصره۱: در صورت فوت پدر طفل اگر کودک تحت حضانت 

مادر باشد، تسهیلات به مادر کودک تعلق خواهد گرفت. 
تبصره ۲: در صورت طلاق والدین، تسهیلات مذکور به فرد 
دارای حضانت فرزند )با ارئه حکم دادگاه( پرداخت خواهد شد. 

  مدارک مورد نیاز در زمان ثبت نام و مراجعه به 
بانک عامل: 

   اصل شناسنامه پدر و فرزند
   اصل کارت ملی پدر )یا نماینده قانونی و قضائی(

   کد پستی ۱۰ رقمی و آدرس کامل محل سکونت
   کد رهگیری ۱۰ رقمی دریافتی از سایت پس از مرحله 

ثبت نام
   ارائه حکم دادگاه )در صورت لزوم و با توجه به تبصره ماده )۲(

   شرایط ضامنین
تسهیلات قرض الحسنه تولد فرزند پس از اعتبارسنجی 
متقاضیان تسهیلات مزبور و در صورت عدم تکافوی اعتبار آنها 
به منظور تامین رکن ضامن بانک ها موظفند با توثیق حساب 
یارانه یا سهام عدالت متقاضیان یا بستگان درجه اول از طبقه 
اول آنها یا سایر دارایی های مالی وی یا تنها دریافت یک فقره 
سفته و یک نفر ضامن )با دوره تنفس شش ماهه( نسبت به 

پرداخت تسهیلات اقدام کنند. 
   نحوه ثبت نام و مراحل دریافت تسهیلات

   کلیه متقاضیان وام فرزند که واجد شرایط فوق هستند، 
ابتدا باید از طریق سامانه تسهیلات قرض الحسنه فرزند به 
نشانی ve. cbi. ir ثبت نـام کرده و فرم مربوطه را تکمیل 
کنند. در صورت موفقیت آمیز بودن مراحل ثبت نام، کد 
رهگیری ۱۰ رقمی که کاملًا محرمانه بوده و مربوط به متقاضی 
است به شماره تلفن همراه ثبت شده در فرم ثبت نام از طریق 

پیامک برای ایشان ارسال می شود. 
   متقاضیان موظف هستند جهت اطلاع از وضعیت ثبت 
نام خود و هـمچنین مشخصات شعبه تعیین شده از سوی 
بانک عامل و پیگیری روند دریافت تسهیلات مذکور، با کد 
ملی و کد رهگیری خود به قسمت مشاهده وضعیت در سامانه 

فرزند مراجعه کنند. 

آرمــان ملی: سال هــاست که مســأله 
صندوق های بازنشستگی زنگ خطر آنها به صدا 
درآمده و دولت ها بی توجه به فاجعه قریب الوقوع 
آن از کنار این ابرچالش اقتصادی به سادگی 
گذر کردند و نتیجه آن شد که آینده ای که 
منتظرش بودیم، گریبانگیر حال این روزهای 
ما شده  است. از سوی دیگر وابستگی روزافزون 
و نگران کننده  صندوق های بازنشستگی به 
منابع دولتی و بودجه عمومی از جمله مهم ترین 
نشانه های ورشکستگی آنها به شمار می رود 
و طی سال های گذشته هیچ راه حل مناسبی 
برای رهایی از بحران آنها پیدا نشده و یا به کار 
گرفته نشده است اما آنچه مسلم است این 
است که تصمیمات اشتباه و حضور مسئولان 
کم تجربه در مجموعه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی روند چالش های صندوق ها را 
تسریع کرده است. این درحالی است که بارها 
اقتصاددانان در سال های گذشته نسبت به 
چالش صندوق های بازنشستگی هشدار داده 
بودند و نسبت به عملکرد دولت درخصوص 
صندوق ها همیشه انتقاد داشته اند به طوری که 
سال گذشته وقتی دولت با کسری بودجه مواجه 
شد به سراغ صندوق بازنشستگی رفت و پولی که 
در صندوق موجود بود را خرج بودجه کرد در 
نتیجه دولت به صندوق های بازنشستگی بدهکار 
شد که البته ریشه این اتفاق ها به این علت است 
که صندوق های بازنشستگی هیچ گونه استقلال 
اداری از خود ندارند و کاملا تحت نظر دولت 
هستند و بارها مسئولان این نقد را به دولت 

داشتند اما گوش شنوایی وجود نداشت. 
   ناترازى در صندوق هاى بازنشستگی

حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار 
در این خصوص گفت: قبل از اینکه به مساله 
صندوق های بازنشستگی بپردازیم، باید به اصل 
مساله شرایط اقتصادی در کشور پرداخته شود 
و کسری بودجه بزرگی را چند سالی است که 
یدک می کشیم بدون اینکه هیچ گونه دغدغه و 
نگرانی در حوزه دولت برای رفع آن شاهد باشیم 
بنابراین شاهد هستید که دولت ها اوراق منتشر 
می کند و مدعی اند از بانک مرکزی استقراض 
نکرده اند در صورتی که در خصوص اوراق 
هیچ گونه پاسخگویی شفافی به کارشناسان، 
جامعه و مردم ندارد و نتایج آن را در آثار تورمی 
جامعه و افزایش قیمت ها هر روز شاهد هستیم. 
این کارشناس اقتصادی بیان کرد: دولت حداقل 
بیش از ۲۵۰ هزار میلیارد تومان در سال اوراق 
می فروشد که اینها را یا از بانک ها پولش را 
می گیرد و یا از بانک مرکزی می گیرد و بعضی از 
مواقع بخشی از اینها را به شرکت ها و گروه های 
مختلف مالی واگذار می کند. حاج اسماعیلی 
خاطرنشان کرد: این، بحران بزرگ تر، جدی تر 
و پایه ای تر نسبت به ناترازی است که در 
صندوق های بازنشستگی وجود دارد و در عین 
حال، بانک ها که با مجوز و نظارت دولت کار 
می کنند، سال هاست ناترازی دارند و به دلیل 
همکاری ای که با دولت دارند و اعتبارات مالی، 
به خصوص در حوزه تامین نقدینگی اوراق که 
در اختیار دولت قرار می دهند، از این تخلف 
چشم پوشی می  شود و این وضعیتی است که 
کل اقتصاد کشور را درگیر کرده است. این 
کارشناس بازار کار معتقد است: این وضعیت 
در حال حاضر در صندوق های بازنشستگی 
مشهود است و به دلیل اینکه الزام است و دولت 

مجبور است اعتبارات لازم را برای پرداخت 
مستمری ها تامین کند، هیچ راه گریزی وجود 
ندارد و همه صندوق هایی که در اختیار دولت 
است، کلا دچار مشکل هستند و منابع اعتباری 
لازم را ندارند و همه اعتبار این صندوق ها از 
طریق بودجه سالانه تامین می شود. او ادامه 
داد: مشکل بزرگ تری که می تواند یک بحران 
را در کشور ایجاد کند، صندوق تامین اجتماعی 
است که برآوردها برای امسال این است که بیش 
از ۶۲۰ هزار میلیارد تومان باید بودجه سازمان 
تامین اجتماعی باشد که برآوردهای کارشناسی 
و مالی که در خود سازمان انجام شده، حداکثر 
واریزی هایی که محل اعتبار منابع بیمه ای 
است، حدود ۴۱۰ هزار میلیارد تومان است 
و حدود ۲۰ هزار میلیارد تومان درآمدهایی 
است که از شرکت های شستا تامین می شود 
و نزدیک به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان کمبود 
منابع در سازمان تامین اجتماعی برای همین 
امسال وجود دارد که آنها روی بدهی های دولت 
حساب کردند که بتوانند از دولت بگیرند، اما 
متاسفانه هیچ گونه شرایطی برای پرداخت 
این بدهی ها در بودجه امسال دیده نمی شود.  
حاج اسماعیلی متذکر شد: مشخص است که 
این وضعیت می تواند بحران بزرگی را در کشور 
ایجاد کند و به دلیل اینکه رقم ها سنگین است 
و امکان تامین آنها حتی از اعتبارات بانکی 
وجود ندارد و به همین دلیل این بیم و نگرانی 
وجود دارد که اگر شرایط بخواهد به همین 
شکل پیش رود، همه باید نگران باشیم.  وی 
یادآور شد: نزدیک به نیمی از جمعیت کشور 
وابسته به سازمان تامین اجتماعی هستند و 
اگر مشکلات مالی در سازمان تامین اجتماعی 
ادامه پیدا کند، می تواند یک سردرگمی بزرگ 
را برای اداره سازمان تامین اجتماعی و ارائه 
خدمات ایجاد کند.  این کارشناس بازار کار 
تاکید کرد: هیچ گونه طرح و برنامه ای را در دولت 
ندیدیم و متاسفانه در دولت های گذشته هم 
چنین شرایطی وجود داشت. حاج اسماعیلی 
همچنین می گوید: در خصوص بانک ها و ناترازی 
در صندوق های بازنشستگی و به خصوص 
صندوق تامین اجتماعی، از گذشته این مشکل را 
داشتیم و برای آن کار اساسی و کارشناسی انجام 
نداده اند. این وضعیت امروز ادامه پیدا کرده و اگر 
بدهی های دولت به همین شکل ادامه پیدا کند 
و به سرعت مشکلات سازمان تامین اجتماعی 
تسویه نشود، مطمئن باشید که در سال آینده 
ممکن است با بحرانی روبه رو شویم که امکان حل 
آن در کوتاه مدت برای کشور وجود نداشته باشد 

و خسارت های بسیاری در حوزه منابع انسانی و 
مستمری بگیران و بیمه شدگان ایجاد کند. 

   کنترل حیاط خلوت برخی مقامات سیاسی
این کارشناس بازار کار در درمورد اینکه 
سازوکاری برای حل مشکل صندوق های 
از  دارد گفت: همیشه  بازنشستگی وجود 
اصلاحات سه گانه ای صحبت شده که می تواند 
این مشکلات را صندوق های بیمه ای و به 
خصوص صندوق تامین اجتماعی را حل کند 
بنابراین ابتدا دولت باید به دنبال مدیریت هزینه 
برود و جایی که حیاط خلوت برخی مقامات 
سیاسی شده و افراد زیادی در هیات مدیره 
شرکت های مختلف کار می کنند و هیچ گونه 
کارآمدی و تخصصی ندارند را کنترل کند 
همچنین این افراد به جاهایی می روند که 
از طریق پاداش، حق حضور و در عین حال 
امکانات مجموعه ها، درآمدهای خود را افزایش 
دهند. وی عنوان می کند: بر این اساس، مدیریت 
هزینه اولین گامی است که در صندوق های 
بازنشستگی باید انجام شود و در صندوق 
تامین اجتماعی این امر بسیار موثر است. زیرا 
درآمدها و هزینه های بسیار غیرشفافی در 
سازمان تامین اجتماعی وجود دارد که بیشتر 
در شرکت های سرمایه گذاری است این در 
حالی است که خیلی از این شرکت ها بهره وری 
و سوددهی لازم را ندارند و علت آن هم افراد 
غیرمتخصص و هزینه های هنگفتی است که 
وجود دارد.  این کارشناس بازار کار تصریح 
می کند: باید از تکنولوژی ها و فناوری های 
نوین استفاده کنیم که بتوانیم مدیریت هزینه 
داشته باشیم، اما سازمان تامین اجتماعی در این 
حوزه ها گام های موثر را برنداشته است و با وجود 
شعارهایی که می دهند کار اساسی ندیده ایم که 
بگویند براساس روند نموداری و شرایط کاری 
سازمان، توانستیم هزینه های سازمان را با 

روش های نوین کاهش دهیم. 
    تحویل صندوق ها با 1000 همت کسرى 
از سوی دیگر سیدصولت مرتضوی چندی 
پیش درخصوص صندوق های بازنشستگی 
اظهار داشت: در پایان دولت قبل، افزایش 
هزینه ها و تعهدات بدون پیشتوانه منجر به 
کسری ۴۰۰ هزار میلیارد تومانی صندوق های 
بازنشستگی شده بود و با اشاره به اینکه دولت 
سیزدهم، صندوق ها را با ۱۰۰۰ همت کسری 
تحویل گرفت افزود: دولت مردمی به ارجحیت 
مصلحت کشور بر منفعت گروهی اعتقاد دارد و 
حذف ارز ترجیحی نیز با همین سیاست دنبال 
شد.  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، پرداخت 

بدهی سازمان تأمین اجتماعی به نظام بانکی را 
از مهم ترین اقدامات برای رفع ناترازی صندوق ها 
عنوان کرد و گفت: تأمین منابع پایدار برای 
صندوق های بازنشستگی به صورت ویژه در 
دستور کار است و اقتصاد ایران باید استراتژی 
خود را برای پیشرفت و توسعه در قرن جدید 
مشخص کند و فرمایش رهبر معظم انقلاب در 
بیان شعار سال برای رسیدن به این هدف است 
بنابراین حمایت از تشکل های صنفی می تواند 
به بستری برای توسعه اقتصادی و تحقق شعار 

سال تبدیل شود. 
   رشد بی رویه افراد واجدان دریافت 

مستمرى بگیر
مدیرکل دفتر بیمه های اجتماعی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به چالش های 
صندوق های بازنشستگی گفت: چالش های 
این حوزه متنوع و متفاوت هستند که یکی از 
مهم ترین چالش های پیش روی صندوق ها، تنزل 
نرخ تولد و به تبع آن، کاهش نرخ رشد جمعیت 
و پیرشدن آن است به طوری که نرخ باروری از 
بیش از ۵/۶ درصد در سال ۱۳۵۸ به حدود ۵/۱ 
درصد رسیده است بنابراین زمانی که جمعیت 
جوان در کشور بازتولید نمی شود، کشور به سمت 
پیری جمعیت می رود و قطعاً ضریب پشتیبانی 
صندوق ها با هر مدیریتی به مخاطره خواهد افتاد؛ 
چراکه به دلیل تحولات جمعیتی، تعداد افراد در 
سن کار در ایران به شدت کاهش خواهد یافت 
و از سوی دیگر، شمار واجدان شرایط دریافت 
مستمری نسبت به افرادی که حق بیمه  پرداخت 
می کنند رشد خواهد کرد. سید سجاد پادام با 
بیان اینکه بر اساس آمار، در حال حاضر جمعیت 
بالای ۶۵ سال در کشور بیش از ۵ میلیون نفر 
است، خاطرنشان می کند: پیش بینی می شود در 
سال ۱۴۳۰، این جمعیت به حدود ۲۰ میلیون نفر 
برسد. این در حالی است که طبق تعریف نسبت 
پشتیبانی صندوق ها، در برابر هر مستمری بگیر 
باید ۶ نفر بیمه پرداز باشد، بنابراین توازن ورودی 
و خروجی  صندوق ها بهم خواهد خورد؛ به این 
ترتیب در برابر جمعیت ۲۰ میلیونی سالخورده 
باید حداقل 9۰ میلیون نفر بیمه پرداز وجود 
داشته باشد که با این نرخ رشد جمعیت، بسیار 
دور از ذهن خواهد بود و می توان گفت مواجهه با 

بحران بازنشستگی بسیار جدی است. 
  عدم تناسب منابع و مصارف صندوق ها، 

چالش اصلی صندوق ها
بنا به این گزارش، عدم تناسب منابع و 
مصارف صندوق ها یکی از علل اصلی ناپایداری 
صندوق ها به شمار می رود؛ به طوری که افزایش 
مصارف صندوق ها از یک طرف با قوانینی مانند 
بازنشستگی پیش از موعد و از طرف دیگر بالا 
رفتن امید به زندگی، صندوق ها را با بحران 
ورشکستگی مواجه کرده است. به عنوان مثال، 
میانگین سنی مستمری بگیران ۵۴ سال است، 
در حالی که امید به زندگی به ۷۸ سال رسیده 
است یعنی صندوق ها مجبور هستند طی 
سال های متمادی به افراد مستمری پرداخت 
کنند.  طبق پیش بینی ها با ادامه این روند، 
هزینه های جاری بودجه دولت در چند سال 
آینده کفاف کسری صندوق های بیمه ای را 
نخواهد داد؛ اگرچه در حال حاضر هم ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان از بودجه کشور در سال ۱۴۰۱ 
به صندوق های کشوری و لشکری اختصاص 

خواهد یافت. 
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اخبـــار

»آرمان ملی« به بررسی مشکلات بازنشستگان و بدهی دولت  به صندوق ها می پردازد؛ 

﹠︡وق ه︀ی ب︀زنشس︐گ﹩ اب︣︀لش﹩ به ن︀م︮ 
   کارشناس بازار کار: مشخص است که این وضعیت می تواند بحران بزرگی را در کشور ایجاد کند و به دلیل اینکه رقم ها سنگین

    است و امکان تامین آنها حتی از اعتبارات بانکی وجود ندارد به همین دلیل این نگرانی وجود دارد که اگر شرایط بخواهد
 به همین شکل پیش رود همه باید نگران باشیم 

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: در حال حاضر 
شکر حتی با قیمت ۲۷۵۰۰ تومان هم در بازار پیدا نمی شود. 
به گفته وی، قیمت مصوب دولت برای هر کیلوگرم شکر در 
بازار بنکداری ۱۸ هزار تومان است اما جهادکشاورزی فعلا 
شکری به بنکداران با این قیمت توزیع نکرده است.  قیمت 
شکر در روزهای اخیر بالای نرخ مصوب ۲۱۳۰۰ هزار تومانی 
برای مصرف کنندگان رفته است. بر اساس مشاهدات میدانی 
هر کیلوگرم از این محصول به قیمت ۳۵ هزار تومان هم به 
دست مصرف کننده می رسد، همچنین فروش این محصول در 
میادین نیز با کم و کاست هایی همراه است.  رضا کنگری، رئیس 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی در گفت وگو با همشهری آنلاین در 
خصوص کمبود شکر در بازار و افزایش قیمت ها گفت: متاسفانه 
شکر در بازار کمیاب است. تاجران شکر هم معترضند از اینکه 
چرا شکر در بازار وجود ندارد. در حال حاضر شکر حتی با قیمت 
۲۷۵۰۰ تومان هم در بازار پیدا نمی شود. این در حالی است 
که قیمت مصوب دولت برای هر کیلوگرم شکر ۱۸ هزار تومان 
است اما بار عمده به ما توزیع نمی کنند و من نیز در حال پیگیری 
این موضوع هستم. کنگری افزود: جهاد کشاورزی به ما گفته 
فعلا دست نگه داریم تا اطلاع دهند. البته برخی کارخانه های 
قند و شکر با قیمت ۲۶ هزار تومان آنهم به میزان کم، بار شکر را 
در اختیار تاجران قرار می دهند. اما شکر در بازارعمده فروشان 
۲۷ هزار و ۵۰۰ تومان هم به فروش می رسد. اخیرا هم تجار و 
دلالان اربیل عراق به ایران آمده اند و هر تن شکر را از کارخانه 
داران به قیمت ۷۱۰ دلار خرید می کنند که کیلویی حدودا 
۳9 هزار تومان برایشان تمام می شود. با اینکه کارخانه داران 

مجاز به این کارها نیستند، اما ۳9 هزار تومان قیمت بازار آزاد 
است و دلالان کمتر از این حاضر به فروش نیستند.  رئیس 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: شکر دست ما نیست تا 
بتوانیم بازار را مدیریت کنیم. بار دست کارخانه دار است که 
او هم می گوید من باری ندارم که توزیع کنم؛ اما این سوال 
پیش می آید که چطور بار برای تاجر عراقی موجود است آنهم 
با قیمت ۳9 هزار تومان اما برای توزیع داخل بار وجود ندارد؟ 
روشن است که این وسط تولیدکننده به دنبال سود بیشتر 
است. برای وضعیت موجود در بازار شکر مسئولان باید پاسخگو 
باشند. من نیز چندین بار در این خصوص نامه نگاری کرده ام 
تا به ما شکر ۱۸ هزار تومانی بدهند تا ما تنظیم بازار کنیم.  وی 

ادامه داد: قرار بود جهاد کشاورزی به ما ۳۰ هزار تن شکر بدهد 
تا ما بازار را تنظیم کنیم که هنوز به ما پاسخی نداده اند و نبود 
شکر در بازار باعث ایجاد چالش شده است. تاجران شکر نیز از 
ما می پرسند وضعیت چه خواهد شد چرا که نه کارخانه داران 
و نه دلالان به تاجران بار نمی دهند. از طرفی قیمت بار هم در 
نوسان است تا جایی که با قیمت ۲۶۵۰۰ تومان تا ۲۷۵۰۰ 
هم بار پیدا نمی شود.  دولت باید شکر را به قیمت ۱۸ هزار 
تومان به بنکداران بدهد و بنکداران با ۳ درصد سود شکر را به 
سوپرمارکتی ها بدهند و سوپرمارکتی ها نیز سود خود را بکشد و 
به دست مصرف کننده برساند. اما متاسفانه نه عمده فروش و نه 
خرده فروشان بار ندارند. وی با بیان این موضوع گفت: یک سری 
از دلالان الان بار دارند که خودشان قیمت تعیین می کنند.  
به گزارش همشهری آنلاین، مسعود امرالهی، مدیرکل دفتر 
بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی در 
گفت وگو با همشهری آنلاین در خصوص افزایش قیمت شکر 
گفت: دولت فعلا به دنبال افزایش قیمت نیست. چون شکر از 
قبل وارد و تولید شده است و باید به قیمت قبل توزیع شود.  
این گفته در حالی است که با پیگیری های همشهری آنلاین از 
روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی استان تهران، دلیل اصلی 
توزیع نشدن شکر به بنکداران، کشف قیمت آن است. به گفته 
روابط عمومی این سازمان احتمال دارد قیمت مصوب شکر ۱۰ 
تا ۱۵ درصد به نسبت سال گذشته افزایش یابد. این موضوع تا 
چند روز آینده تعیین تکلیف می شود. مسئولان جهادکشاورزی 
استان تهران تا تایید این موضوع و تعیین تکلیف آن حاضر به 

گفت وگو با ما نشدند. 

شــکر در بازار 
کمیاب شد

عامل گرانی در بازار اجاره 
مسکن مشخص شد

در حالی مشاوران املاک یک پای ثابت 
التهابات بازار مسکن هستند که یکی از 
اعضای این اتحادیه مدعی شد حمایت های 
دولت از مستأجران، بازار را ملتهب تر کرده 
است. به گزارش همشهری آنلاین،  طبق 
روال سال های اخیر قرار است دولت بسته 
حمایتی برای حمایت از مستأجران را اجرایی 
کند. در همین راستا نیز بود که اواخر ماه 
گذشته رئیس جمهوری با اشاره به تصمیمات 
اخیر شورای  عالی مسکن و نزدیکی فصل 
جابه جایی ها به وزیر راه و شهرسازی دستور 
داد با هماهنگی دستگاه های ذیربط، تدابیر 
لازم را برای تسهیل شرایط تامین مسکن 
مورد نیاز مستاجران در نظر گرفته شود 
که طبق آمار اعلام شده از سوی وزارت 
راه و شهرسازی حدود 9 میلیون خانوار 
ایرانی، مستأجر هستند که به دلیل نوسانات 
سال   ۵ طی  به خصوص  مسکن  قیمت 
اخیر با مشکلات فراوانی روبه رو شده اند. 
پرداخت وام ودیعه و تعیین سقف مجاز 
افزایش نرخ اجاره بها ۲ برنامه اجرا شده طی 
سال های اخیر از سوی دولت بوده است. اوایل 
خردادماه سال گذشته شورای پول و اعتبار 
با اعطای تسهیلات کمک ودیعه مسکن با 
نرخ سود مصوب این شورا )۱۸ درصد( دوره 
بازپرداخت حداکثر پنج سال، در سقف های 
۱۰۰، ۷۰ و ۴۰ میلیون تومانی به ترتیب برای 
تهران، مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ 
هزار نفر جمعیت و سایر شهرها موافقت کرده 
بود. زمزمه هایی در خصوص تمدید همین 
شرایط در سال جاری به گوش می رسد که 
نشان از عزم جدی دولت برای حمایت از 
اجاره نشین ها دارد. در این شرایط یکی از 
اعضای هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک 
مدعی شده سیاست های حمایتی دولت از 

مستأجران بازار را ملتهب تر کرده است!
سعید لطفی در این رابطه گفته است: 
تاکنون جزئیاتی از بسته حمایتی دولت 
از مستاجران برای تابستان امسال اعلام 
نشده است. واقعیت آن است که بسته های 
نیازهای  جوابگوی  گذشته  سال های 
مستاجران نبود و نتواست کمکی به رفع 
مشکل مستاجران کند و دخالت دولت 
در قالب بسته حمایتی نه تنها کمکی به 
مستاجران نکرد بلکه بازار را ملتهب تر کرد 
همچنین تعیین سقف ۲۵ درصدی افزایش 
اجاره بها عامل گرانی در بازار اجاره مسکن 
شد و این امکان را به مالکان داد تا ۲۵ درصد 
اجاره را گران کنند در حالی که برخی از 
موجران و مالکان قصد افزایش اجاره تا این 
سقف را نداشتند. به گزارش تسنیم، لطفی 
با بیان اینکه سقف ۲۵ درصدی رعایت نشد 
و دولت ضمانت اجرایی آن را نداشت، گفت: 
در بازار هم نظارتی نشد به طوری که در 
برخی مناطق نرخ اجاره مسکن ۱۵۰ درصد 
افزایش یافته است. مالکی که قصد افزایش 
اجاره بها را دارد به ممنوعیت افزایش بیشتر 
از ۲۵ درصد توجهی نمی کند.   اظهارات 
و ادعای هیات مدیره اتحادیه مشاوران 
املاک در حالی است که این اتحادیه نقش 

انکارنشدنی در نابسامانی بازار مسکن دارد.

حضور هیات تجاری عربستان 
در ایران

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور 
خارجه از حضور تجار عربستان سعودی 
در نمایشگاه دستاوردهای صادراتی ایران 
خبر داد که دراین خصوص مهدی صفری 
نمایشگاه  پنجمین  خبری  نشست  در 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی 
ایران )اکسپو ۲۰۲۳( اظهار کرد: طبق 
برنامه ریزی انجام شده در این نمایشگاه 
آمادگی  اعلام  داخلی  شرکت   ۷۵۰
کرده اند و محصولات و ظرفیت های خود 
را ارائه خواهند داد. از ۶۰ کشور دنیا نیز 
شرکت هایی اعلام آمادگی کرده اند تا در 

این نمایشگاه حاضر شوند. 
وی با بیان اینکه یکی از سیاست های 
تجارت  توسعه  سیزدهم،  دولت  اصلی 
غیرنفتی است، بیان کرد: وزارت خارجه 
در سال های گذشته تلاش کرده که تمام 
ظرفیت های خود را در این حوزه به کار گیرد 
و استفاده از ظرفیت نمایشگاه ها نیز در این 
حوزه اهمیت فراوانی دارد. در نمایشگاهی 
که در روزهای آینده برگزار خواهد شد، 
شرکت هایی از روسیه، چین، امارات متحده 
عربی و کشورهای منطقه حضور دارند و 
از صنعت، تجهیزات پزشکی، مواد غذایی 
و لوازم خانگی نیز می توان به بخشی از 
حوزه های اقتصادی اشاره کرد که در این 
نمایشگاه حضور دارند. معاون وزیر خارجه، 
درباره شرایط حضور عربستان سعودی در 
این نمایشگاه نیز گفت: مقدمات حضور 
یک تیم تجاری از عربستان سعودی فراهم 
شده و در حال تلاش هستیم که در کنار 
سفارت، کنسولگری های دو کشور نیز فعال 
شوند تا همکاری های تجاری گسترده تر 
شود در ادامه این نشست، مهدی ضیغمی، 
معاون سازمان توسعه تجارت نیز اظهار کرد: 
این نمایشگاه پس از پنج سال وقفه برگزار 
خواهد شد و تلاش شده از تمام ظرفیت های 
موجود در کشور برای پذیرایی از هیات های 

اقتصادی بهره گرفته شود. 



 مصرف زیاد آنتی بیوتیک 
و سرطان روده 

محققان دریافتند آنتی بیوتیک ها ممکن 
است خطر سرطان روده بزرگ را افزایش دهند. 
»سارا پروت«، می گوید: »این اولین مطالعه 
است که ارتباط آنتی بیوتیک را با خطر فزآینده 
ابتلا به سرطان روده بزرگ نشان می دهد.« 
محققان داده های ۸۰۰۰ نفر را که مبتلا به 
سرطان روده بودند، مقایسه کردند و به ارتباط 
بین استفاده از آنتی بیوتیک و افزایش خطر ابتلا 
به سرطان روده بزرگ در همه سنین پی بردند. 
استفاده از آنتی بیوتیک با احتمال ۵۰ درصد 
افزایش خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ در افراد 
زیر ۵۰ سال ارتباط داشت. یافته های محققان 
نگرانی در مورد اثرات افزایش ۶۵ درصدی 

استفاده از آنتی بیوتیک را افزایش می دهد.
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

داروی تزریقی دیابت موجب کاهش وزن می شودبارداری برای زنان مبتلا به لوپوس پرریسک است
براساس یک مطالعه جدید در ایالات متحده زنان 
باردار مبتلا به لوپوس با عوارض احتمالی از جمله خطر 
زایمان زودرس روبه رو هستند. محققان اطلاعات ۷ 
میلیون بستری در بیمارستان را بررسی کردند. تیم 
تحقیق دریافت که بیش از ۵۱۰۰۰ زن باردار مبتلا 
به لوپوس در بیمارستان بستری شدند تا نوزادان خود 
را در طول دوره مطالعه به دنیا آورند. زنان باردار مبتلا 
به لوپوس بیش از سه برابر بیشتر احتمال دارد که به 

یک عارضه جدی مرتبط با بارداری مانند اکلامپسی 
)فشارخون بالا( یا لخته شدن غیرطبیعی خون مبتلا 
شوند. این یافته ها نشان داد که آنها همچنین ۱۱ برابر 
بیشتر در معرض ابتلاء به اختلالات قلبی  و عروقی 
محیطی و احتمال ابتلاء به مشکلات عمومی پزشکی 
بودند. همچنین احتمال بیشتری داشت که نوزادان 
آنها محدودیت رشد داشته باشند و زودتر از موعد 

متولد شوند.

محققان اعلام کردند که داروی دیابت نوع۲ 
موسوم به تیرزپاتید )Mounjaro( به افراد مبتلا 
به دیابت که دارای اضافه وزن یا چاق هستند، کمک 
می کند تا بیش از ۱۵ کیلوگرم را در طی ۱۷ ماه کاهش 
دهند. این مطالعه نشان داد افراد دارای اضافه وزن 
بدون دیابت تا ۲۲ درصد از وزن بدن خود را در آن 
دوره با تزریق هفتگی دارو از دست دادند. برای یک 
بیمار معمولی که بالاترین دوز را دریافت می کند، 

این به معنای کاهش وزن بیش از ۲۲.۵ کیلوگرم 
است. تیرزپاتید با تحریک بدن برای تولید انسولین 
پس از خوردن غذا، و کاهش قندخون در حالی که به 
افراد کمک می کند با کُندکردن حرکت غذا از معده، 
مدت طولانی تری احساس سیری کنند، عمل می کند. 
این موفقیت ها می تواند این دارو را به رقیب سرسخت 
سماگلوتید تبدیل کند که برای بیماران دیابتی که 

به دنبال کاهش وزن هستند، استفاده می شود. 

کنترل علائم آلرژی فصلی 
پیش بینی ها می گویند که تعداد گرده ها در فصل بهار زودتر 
از موعد افزایش می یابد، بیشتر دوام می آورد و باعث می شود افراد 
با عطسه، سرفه، احتقان، فشارسینوسی و آبریزش چشم ها علائم 
شدیدتری نسبت به همیشه داشته باشند. گرده یک ماده معلق در 
هوا است که از علف، گیاهان گلدار و درختان ایجاد می شود. هر ساله 
میلیون ها نفر به تب یونجه مبتلا می شوند. هنگامی که فردی تب 
یونجه دارد، سیستم ایمنی بدن او گرده گل را به عنوان یک تهدید 
شناسایی می کند و سیگنال هایی را منتشر می کند که منجر به 
احتقان، خارش چشم، آبریزش بینی و عطسه و همچنین مشکلاتی 
مانند فشارسینوسی و ورم ملتحمه آلرژیک )خارش، آبریزش و 
قرمزی چشم( می شود. گرده با باد پخش می شود؛ بنابراین روزهای 
بادی بدترین روزها برای مبتلایان به رینیت آلرژیک است. علائم 
آلرژی فصلی تهدیدکننده زندگی نیست، اما اگر التهاب زیادی 
در مجرای بینی و سینوس ها ایجاد شود، می تواند منجر به تنگی 
نفس و سرفه، آسم و برونشیت شود. در مقایسه با کووید ۱9 باید 
گفت که آلرژی های فصلی معمولا باعث خارش یا آبریزش چشم ها 
و عطسه می شود؛ در حالی که لیست کووید شامل تب یا لرز، دردهای 
عضلانی، اسهال، حالت تهوع و استفراغ و... است. در ۱۰ سال گذشته 
درمان آلرژی تغییر کرده است؛ به طوری که تعدادی از داروهای 
خط اول درمان، در حال حاضر بدون  نسخه در دسترس هستند. 
به عنوان مثال، پزشک ممکن است آنتی هیستامین ها را برای خارش 
و آبریزش بینی، اسپری های بینی استروئیدی را برای احتقان مجرای 
بینی و قطره های چشمی آنتی هیستامین را برای علائم چشمی 
تجویز کند. اگر بیمار هنوز ناراحت است، ممکن است پزشک یک 
ضداحتقان توصیه کند اما نه برای استفاده روزانه زیرا بیمار می تواند 
بیش از حد به آن وابسته شود. در این  میان، آزمایش پوست یا خون 
مفید است؛ زیرا مشخص می شود بیماران به چه چیزی حساسیت 
دارند. استراتژی های غیردارویی نیز برای کنترل علائم آلرژی توصیه 

شده است: 
۱ -  اگر می توانید در خانه بمانید، به خصوص در روزهای بادی، 

پنجره ها را بسته نگه دارید. 
۲ - هنگامی که بیرون می روید از ماسک صورت استفاده کنید تا از 

استنشاق ذرات بزرگ تر گرده جلوگیری شود.
 ۳ - از کلاه و عینک آفتابی استفاده کنید تا از باقی ماندن گرده در 

موها و چشمان خود جلوگیری کنید.
۴ - از فعالیت های خارج از منزل مانند چمن زنی یا چیدن برگ ها 

اجتناب کنید.
۵ - اگر زمانی را در فضای باز می گذرانید، پس از بازگشت به خانه 
لباس ها را بشویید. بهتر است حمام کنید، موهای خود را بشویید 
و لباس هایتان را عوض کنید، به خصوص اگر می خواهید 

بخوابید. 
۶ - قبل از خواب، بینی خود را با آب نمک بشویید تا گرده ها از 

بین بروند.
۷ - اگر همچنان از علائم آلرژی رنج می برید به پزشک خود 

مراجعه کنید. 

نکتــــه 
سیرابی؛ منبع پروتئین کم کالری

رئیس گروه بهبود تغذیه مرکز بهداشت خوزستان با اشاره 
به فواید سیرابی گفت: بدن انسان برای فرآیندهای حیاتی مانند 
ارتباطات سلولی، تعادل مایعات، عملکرد سیستم ایمنی و تعمیر 
و نگهداری بافت به پروتئین نیاز دارد و یکی از خواص سیرابی، 
داشتن مقادیر زیادی از پروتئین است. مهنوش صاحبدل 
اظهارکرد: سیرابی و شیردان آستر داخلی معده حیوانات 
نشخوارکننده مانند گاو و گوسفند است که بافت جویدنی 
دارد؛ این گوشت، طعمی خنثی دارد و به راحتی می تواند طعم 
سایر موادی که با آن پخته می شود را به خود بگیرد. البته برخی 
می گویند که طعم سیرابی و شیردان کمی شبیه به جگر است اما 
بافت غلیظ  تر و جویدنی دارد. وی افزود: در صورتی که این ماده 
غذایی در مدت دو سه ساعت پخته  شود، بافت آن به  آرامی شروع 
به نرم شدن می کند و به همین دلیل اغلب در غذاهایی که مدت  
زمان طولانی تری نیاز به پخته شدن دارند، مانند سوپ و خورش، 

یافت می شود.
   ارزش غذایی 

صاحبدل با اشاره به ارزش غذایی سیرابی بیان داشت: 
سیرابی سرشار از پروتئین، سلنیوم، ویتامین  B۱۲و روی است. 
یکی دیگر از فواید سیرابی کالری کم آن است؛ به طوری که ۱۰۰ 
گرم سیرابی و شیردان پخته شده، 9۴ کالری دارد، بنابراین 
مصرف این غذا به دلیل کالری پایین و داشتن موادمغذی مختلف، 
در رژیم غذایی توصیه می شود. وی اظهارکرد: سرابی منبع غنی 
سلنیوم است؛ یکی از فواید سیرابی، تامین  حدود ۱۷ درصد از 
سلنیوم مورد نیاز بدن انسان در طول روز است. سلنیوم یک 
ماده معدنی کلیدی  است که به عنوان یک آنتی اکسیدان در بدن 
برای کمک به خنثی کردن رادیکال های آزاد و محافظت در برابر 
آسیب سلولی و بیماری های مزمن عمل می کند. وی ادامه داد: 
پایین بودن میزان سلنیوم در بدن با کاهش عملکرد ایمنی و زوال 
شناختی مرتبط است. افزایش مصرف سلنیوم نیز به طور بالقوه 
می تواند به پیشگیری از مشکلات تولید مثل، بیماری خودایمنی 
تیروئید و حتی انواع خاصی از سرطان کمک کند. وی با اشاره به 
خواص سیرابی برای لاغری عنوان کرد: خوردن غذاهای سرشار 
از پروتئین می تواند به کنترل اشتها و کنترل وزن کمک کند. 
مصرف غذاهایی با پروتئین بالا در طول پروسه کاهش وزن 
می تواند در کاهش اشتها تاثیر زیادی داشته باشد. صاحبدل 
گفت: یکی از خواص سیرابی، تامین حدود ۱.۵ میلی گرم روی 
در هر وعده است. بدن برای بهبود عملکرد سیستم ایمنی، بهبود 
زخم، لخته شدن خون، تولید مثل، عملکرد تیروئید و انسولین، 
بینایی سالم و حس بویایی و چشایی مناسب، به روی نیاز دارد. 
روی ممکن است خطر ابتلا به بیماری های قلبی و سرطان را نیز 
به عنوان یک آنتی اکسیدان و محافظ سلول ها در برابر آسیب 

رادیکال های آزاد، کاهش دهد.
   هشدار

وی افزود: یکی از مضرات سیرابی و شیردان در مقایسه با 
سایر قطعات گوشت، کلسترول بالای آن است؛ یک وعده از این 
غذا می تواند تا ۱۰۸ میلی گرم کلسترول داشته باشد که حدود 
یک سوم کلسترول مورد نیاز کلی توصیه شده در روز است. 
صاحبدل ادامه داد: برای تهیه سیرابی و ایجاد طعم مطلوب، 
معمولا از نمک زیادی برای پخت آن استفاده می شود به همین 
دلیل مصرف این غذا به افرادی که فشارخون بالا دارند، توصیه 

نمی شود.

 عمــود ى  افقــی

 اینفوگرافیک : آرمان ملی
 زخم معده می تواند ناشی از عوامل گوناگون از قبیل عوامل عصبی و روانی، شیمیایی، مصرف طولانی مدت قرص آسپرین و تنباکو باشد. اما یکی از مهم ترین دلایل ایجاد 
آن عفونت ناشی از باکترى موسوم به هلیکوباکترپیلورى است. خوب جویدن غذا، وعده هاى کم و مکرر در طول روز، عدم مصرف وعده سنگین قبل از خواب می تواند در 

بهبود علائم این بیماران موثر باشد. هلیکوباکترپیلورى مهم ترین عامل التهاب مزمن بافت تولیدکننده موکوس معده، زخم معده، سرطان معده و التهاب معده است. 

︡ ب︣ای »﹝ع︡ه«   روتاویروس، ویروسی مسری است که ︠﹢راک﹩ ه︀ی ﹝ف﹫
موجب اسهال، استفراغ، دل درد و تب می شود، 
نشانه های ابتلاء به این ویروس دو روز پس 
از قرارگرفتن فرد در معرض ویروس آغاز 
می شود. استفراغ و اسهال ناشی از ویروس 
که بیشتر در نوزادان و کودکان دیده می شود، 
ممکن است بین ۳ تا ۸ روز طول بکشد. 
بی اشتهایی و کم آبی بدن که به دنبال ابتلاء به 
روتاویروس بروز می کند در نوزادان و کودکان 
می تواند خطرناک باشد. کم آبی بدن شامل 
کاهش ادرار، خشکی دهان و گلو، احساس 
سرگیجه هنگام ایستادن، گریه با اشک کم 
یا بدون اشک و خواب آلودگی غیرعادی است، 
مراجعه فوری به پزشک متخصص در صورت 
بروز این نشانه ها را مورد تأکید می شود. اغلب 
افرادی  که با بیماران مبتلا به روتاویروس در 
تماس نزدیک هستند به این بیماری ویروسی 
مبتلا می شوند، اگر ذرات روتاویروس وارد 
دهان شود، درگیر این بیماری خواهید شد، 
مبتلایان به روتاویروس این ویروس را همراه 
با مدفوع خود دفع می کنند، در این صورت 
ویروس وارد محیط می شود و دیگران را نیز 
آلوده می کند. واکسیناسیون روتاویروس 
بهترین روش برای محافظت از کودک در 
برابر این بیماری است. پزشکان برای تسکین 
علامت های مربوط به آن داروهایی را تجویز 
می کنند، ولی از آنجا که روتاویروس باعث بروز 
استفراغ و اسهال شدید می شود، فرد مبتلا 
کم آبی بدن را تجربه می کند؛ بنابراین بهترین 
روش برای محافظت در برابر کم آبی، نوشیدن 
مایعات فراوان است. در صورت مشاهده 
علامت  های ابتلا به این ویروس به ویژه در 
کودکان به پزشک مراجعه و از خوددرمانی 

پرهیز کنید.

افشین منیری
متخصص بیماری های عفونی

سیب زمینی 
شیرین

سیب زمینی شیرین سرشار از ویتامین 
A است و شواهدى وجود دارد که نشان 

می دهد این ماده مغذى می تواند به درمان 
زخم معده کمک کند و  ممکن است در 

پیشگیرى از آن نقش داشته باشد. سایر 
موادغذایی عبارتنداز: اسفناج، هویج، 

طالبی و جگرگاو.

پروبیوتیک ها
غذاهایی مانند ماست، کلم ترش و... 
سرشار از باکترى هاى »خوب« به نام 

پروبیوتیک هستند. آنها ممکن است با 
مبارزه با عفونت هلیکوباکترپیلورى 

به درمان بهتر زخم معده کمک 
کنند.

فیبر
سیب، گلابی، بلغورجودوسر 

و سایر غذاهایی که فیبر بالایی 
دارند براى زخم معده مفید هستند. فیبر 
می تواند میزان اسیدمعده و در عین حال 
نفخ و درد را کاهش دهد. رژیم غذایی غنی 

از فیبر ممکن است به جلوگیرى از زخم 
معده کمک کند.

فلفل 
دلمه ای قرمز

فلفل دلمه اى قرمز سرشار از ویتامین 
C است که می تواند به روش هاى مختلفی از 

شما در برابر زخم محافظت کند. ویتامین C نقش 
مهمی در بهبود زخم دارد. افرادى که به اندازه 

کافی از این ویتامین در رژیم غذایی خود دریافت 
نمی کنند نیز بیشتر در معرض ابتلا به زخم 
معده هستند. این ماده مغذى در مرکبات، 

توت فرنگی، کیوى و کلم بروکلی 
موجود است.

 ۱- مشــورت- قهرمان شــاهنامه- نوعــی پارچه 
گرانبها ۲- ســاکن وبی حرکت- ریزه و تراشه چیزي- از 
وســایل خنک کننده ۳- نهیب- دختر ســروزبان دار- 
به قتل رســاندن ۴- پــدر از دســت داده- قصدکننده- 
پیشــامدوحادثه ۵-  طرف وجهــت- حــلال رنــگ- 
تجهیزشده- معبرخون ۶- هدیه دادن- گربه- منظره ونما 
۷- از فرزندان چنگیزخان- بلیغ ورسا- به خاطر ۸- از آثار 
تاریخي استان زنجان 9- تپه ها وپشته ها- روش وطریق- 
شــهری در اســتان گیلان ۱۰- از اعمال اصلی ریاضی- 
گونی- سرباز نیروی دریایی ۱۱- حرف پوست کنده- در 
قدیم فیلم ها به این شــکل ساخته می شــدند- مجله 
ورزشــی اصلی آلمان- عضو رونده ۱۲- ابر پاره شبیه به 
کوه- متقارب- سرزمین ووطن ۱۳- پوسیده- پایداری- 
رونوشــت ۱۴- بازگشــتن- محل نمایش دلقک بازی- 
ســازمان امور آبزیان ۱۵- تخم کتان- نوعی ســاز- از 

بیماری های چشمی
 

۱- موشــک زمین به زمین- از هنرهای معماری ایرانیان ۲- وسیله رگزنی- فیلمی از رسول 
ملا قلی پور- مکان ۳- طاق ویران شده عهد ساسانی- گشــادگی- مخترع یونان باستان ۴- اسب 
آذری- حمله ور- عبادتگاه راهب ۵- غمگین نیست- ترکیب ید و عنصر دیگر در آن- فعال وپرتلاش 
۶- خوش قدوقامت- تنومند- سوره ۱۱۱ قرآن کریم ۷- عمل ورفتار- سزاوارولایق- یک خودمانی ۸- 
تاکنون- سدی در استان   ایلام- جدیدوامروزی 9- رفوزه- سریالی از امیر پورکیان- نشانی ترسیمی 
۱۰- بوی خوب زیرشکم آهو- پروانه کسب- شبیه به نی ۱۱- همسرزن- ملاحت وزیبایی- دست 
گره شده ۱۲- یکه سوار- مرکزخراسان شمالی- مساوی ۱۳- گرمی بازار- پرحرفی- لباس بی آستر 

۱۴- صابون خیاطی- برهنگی- کلاه پوستي ۱۵- بیهوده گوی- مبحثی در ریاضی



 

 کناره گیری پدرخوانده هوش مصنوعی
 از گوگل 

خطرات ربات های مبتنی بر هوش مصنوعی خیلی ترسناک 
است؛ آنها اکنون از ما باهوش تر نیستند. اما ممکن است به 
زودی از انسان جلو بزنند؛ ممکن است برخی سعی کنند از 
هوش مصنوعی برای مقاصد شرورانه استفاده کنند.اینها 
صحبت هایی ست که جفری هینتون، پدرخوانده هوش 
مصنوعی هنگام استعفای خود از گوگل مطرح کرده است.  
جفری هینتون که از سوی بسیاری پدرخوانده هوش مصنوعی 
)ایِ آی( شناخته می شود شغل خود در این رشته را ترک کرده 
و درباره خطرات فزاینده تحولات تازه در این زمینه هشدار داده 
است.او به بی بی سی گفت برخی از خطرات »بات های مکالمه« 
)چت بات( هوش مصنوعی »خیلی ترسناک است؛ تا جایی که 
من می دانم آنها درحال حاضر از ما باهوش تر نیستند. اما فکر 
می کنم ممکن است به زودی چنین شود.«تحقیقات ممتاز 
دکتر هینتون در زمینه یادگیری عمیق و شبکه های عصبی 
راه را برای توسعه سیستم های کنونی مثل »چت جی پی تی« 

هموار کرده است.
اما این متخصص ذهن شناسی و دانشمند علوم کامپیوتر 
گفت که توانایی »بات مکالمه« ممکن است به زودی از حجم 
اطلاعاتی که ذهن انسان ظرفیت نگهداری آن را دارد فراتر 
برود. او گفت: »درحال حاضر ما شاهدیم که پدیده ای مثل 
جی پی تی۴- در زمینه حجم دانش عمومی از انسان جلو 
می زند، آن هم با فاصله زیاد. از نظر استدلال، آن قدرت را ندارد، 
اما همین حالا هم استدلال های ساده انجام می دهد و با توجه به 
سرعت پیشرفت، انتظار داریم که این فناوری با سرعت زیادی 

قوی تر شود. بنابراین جای نگرانی هست.«
دکتر هینتون در مقاله نیویورک تایمز به »بازیگران بد« که 
سعی خواهند کرد از هوش مصنوعی برای »مقاصد شرورانه« 

استفاده کنند اشاره می کند.
او در پاسخ به بی بی سی برای توضیح بیشتر گفت: »شاید 
این بدترین سناریوی ممکن باشد، یک کابوس. برای مثال 
می توانید تصور کنید که یک بازیگر بد تصمیم بگیرد که 
توانایی ایجاد اهدافی فرعی را به ربات ها بدهد.«او هشدار 
می دهد که این نهایتا ممکن است »باعث ایجاد اهدافی مثل 
)من قدرت بیشتری می خواهم( شود.«او می افزاید: »به این 
نتیجه رسیده ام که نوعِ هوشی که درحال توسعه آن هستیم 
خیلی متفاوت از هوشی است که ما داریم. ما سیستم های 
بیولوژیکی هستیم و اینها سیستم های دیجیتال هستند. فرق 
بزرگ در مورد سیستم های دیجیتال این است که می توانید 
کپی های زیادی از یک سیستم با توانایی یکسان داشته باشید. 
و همه این کپی ها می توانند به طور جداگانه آموزش ببینند و 
فورا دانش خود را با همدیگر به اشتراک بگذارند. مثل این است 
که ده هزار نفر باشند و وقتی یکی از آنها یک چیز را آموخت، 
بقیه هم فورا همان چیز را فراگیرند. به این شکل است که این 
بات های مکالمه می توانند دانشی خیلی بیش از انسان داشته 
باشند.«دکتر هینتون همچنین گفت که دلایل دیگری برای 
ترک شغل خود دارد؛  »یکی اینکه ۷۵ سال دارم. پس وقت 
بازنشستگی است. و دلیل دیگر این است که حرف های مثبتی 
دارم که درباره گوگل بزنم. و وقتی برای گوگل کار نمی کنید، 

اعتبار این حرف ها بیشتر می شود.«
او تاکید کرد که نمی خواهد از گوگل انتقاد کند و این شرکت 

عظیم فناوری »خیلی مسئولانه عمل کرده است.«

مترو
با اعلام اینکه قرار است پرده ای در وسط واگن مترو نصب 
شود تا جداسازی بین بانوان و آقایان صورت گیرد می خواستم 
بگویم من که با همسر خود از شهرستان به تهران می آیم 
چطور در مترو باید همدیگر را پیدا کنیم و این موضوع 
مشکلات زیادی را برای ما ایجاد خواهدکرد. از مسئولان تقاضا 

داریم که فکری اساسی برای این موضوع کنند.
قربانی از ابهر

کارت ملی 
نزدیک به یک سال است برای کارت ملی  هوشمند ثبت نام 
کرده ایم ولی هنوز به ما تحویل نداده اند. گزارشی تهیه کنید 
تا بلکه این کارت های ملی به دست ما برسد. در حال حاضر 
به دلیل نداشتن کارت ملی برای انجام کارهای اداری و... با 
مشکلات زیادی روبرو هستیم از مسئولان تقاضا داریم که به 

این موضوع رسیدگی کنند.
محبی از تهران 

کمبود شیرخشک
شیرخشک یارانه ای چند روزی است که در داروخانه ها 
نایاب شده است. بنده در هفته دو قوطی شیرخشک 
برای فرزندم استفاده می کنم در حال حاضر با کمبود این 
شیرخشک با مشکلات زیادی روبه رو شده ایم از مسئولان 
تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند تا بلکه مشکلات 

ما مرتفع گردد.
یک شهروند از اهواز

ترافیک
روزهای پنجشنبه و جمعه در میدان دربند، هرج و مرج 
بیداد می کند. رانندگان تاکسی های ون به علت ترافیک و 
شلوغی از سرویس دادن به طور منظم امتناع می کنند. در 
حالی که تاکسی های دیگر و حتی افراد شخصی با سوء 
استفاده از شرایط نرخ های کرایه چند برابر مطالبه می کنند. 
هیچ نظارتی از هیچ نهادی هم نیست و گاه شاهد درگیری 

نیز در این منطقه هستیم. خواهشمند است رسیدگی کنید.
کبیرى از تهران

آرمان ملی: بحث حجاب این روزها در همه 
موارد و زمینه ها و عرصه ها و همه سرویس های 
خبری راه پیدا کرده؛ از دانشگاه ها و وزارت 
علوم و بحث همسان سازی لباس دانشجویان 
تا اظهارات وزیر میراث فرهنگی و گردشگری، 
درباره حجاب گردشگران و وزارت کشور در 
خصوص مروجان بی قانونی در فضای مجازی 
و تاکید بر اینکه همه باید وظایفشان را درباره 
حجاب انجام دهند،  گزارشی از طرح پلیس 
در برخورد و اعلام لیستی از اینکه چه کسانی 
احضار شده و چه جاهایی پلمب شده اند! و در 
کنارش اخباری از رسانه هایی مثل تسنیم با 
نوع خاصی از اخبار درباره پرداخت ساعتی ۳ تا 
۵ دلار برای تردد دختران بی حجاب در تهران! 
خبرگزاری مذکور نوشته: »در کنار اقدامات 
سیاسی و امنیتی معمول، یکی از پروژه های 
معمول دشمن در این زمینه، عرفی سازی 
بی حجابی از طریق استخدام و اجیر کردن 
افرادی است که با پوشش های عجیب و غریب 
و تابوشکنانه در خیابان ها تردد می کنند تا نوع 
خاصی از پوشش مغایر با هنجارهای جامعه 
ایرانی عادی سازی شود.« و ادامه داده: »بر 
همین اساس کسب اطلاع از برخی مراجع 
انتظامی و امنیتی حاکیست که اخیراً چندین 
فرد دستگیر شده اند که به گفته خودشان صرفاً 
ماموریت داشته اند تا با دریافت دستمزد، با نوع 
پوشش به خصوصی که با هنجارهای ایرانی 
همخوانی ندارد در خیابان ها تردد کنند؛ یکی 
از این خانم ها که بازداشت شده در این باره 
گفته است: برای هر ساعت تردد با وضعیت 
تابوشکنانه در تهران به ما گفته بودند که مبلغ 

۳ تا ۵ دلار به ما پرداخت می کنند.« 
بیست و ششم فروردین بود که پلیس دور 
جدیدی از طرح عفاف و حجاب را آغاز کرد و 
طرحی را که سه حوزه معابر عمومی، خودرو ها 
و اماکن را پایش می کند ارائه کرد و سعی در 
اجرای آن داشت. تا حالا بسیاری از رستوران ها 
و فروشگاه های متعلق به افراد مشهور یا پلمب 
شده اند و یا اخطار گرفته اند. همچنین در 
روز های اخیر شماری از بازیگران زن نیز بدون 
حجاب در برخی مراسم ها حاضر شده اند که 
برای شماری از آن ها پرونده قضائی تشکیل 
شده. مرکز رسانه قوه قضائیه، در گزارشی در پی 
آنچه »اعمال و رفتار خارج از عرف و ارزش های 
اسلامی چند بازیگر سینما« خوانده بود، خبر 
داد که تعدادی از این چهره ها به دادسرا احضار 
شدند. این گزارش حاکی است طی هفته های 

گذشته کتایون ریاحی و پانته آ بهرام احضار 
شدند و طی روزهای اخیر هم افسانه بایگان و 
فاطمه معتمد آریا و رضا کیانیان احضار شدند. 
دادستان تهران تاکید کرد: برخی از چهره های 
احضار شده تا کنون به مقام قضائی مراجعه 
نکرده اند و درصورتی که در مهلت قانونی در 

دادسرا حضور نیابند جلب خواهند شد. 

   وزیر کشور چه گفت
فیلترینگ گسترده ماه های اخیر تقریبا 
دسترسی همه شهروندان را به فضای مجازی 
با مشکلات عدیده ای روبه رو کرد با این حال، 
وزیر کشور هنوز هم معتقد است که افراد 
باید دقت کنند در فضای مجازی تلاش برای 
ترویج بی قانونی صورت نگیرد وگرنه به عنوان 
مروجان بی قانونی مورد برخورد قرار خواهند 

گرفت. 
احمد وحیدی، تاکید کرده که »اوضاع 
امنیتی کشور بسیار خوب است و هیچ مشکلی 
نداریم و دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی بر 

اوضاع مسلط هستند.«
او در حاشیه جلسه دیروز هیات دولت در 
جمع خبرنگاران گفته که در جلسه هیات 
دولت تشکیل یک شهرستان و چند بخش 
جدید در کشور به تصویب رسید. همچنین 
در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: عمده 
بانوان متعهد به رعایت حجاب هستند و آن را 
ارزش و قانون می دانند. اما تعداد اندکی هستند 
که رعایت نمی کنند. با توصیه های صورت 

گرفته و کارهای انجام شده، امیدواریم وضعیت 
بهتری به وجود بیاید. 

وحیدی با بیان اینکه همه بخش ها باید 
وظایف خود را انجام دهند، گفته: حجاب به 
عنوان یک ارزش عرفی، قانونی و الهی باید 
مدنظر قرار گیرد. هستند کسانی که تلاش 
می کنند که این ارزش مهم را نادیده بگیرند. 
ما این را کاملا رد می کنیم و توصیه می کنیم 
که تلاش برای ترویج بی قانونی و عدم رعایت 
قانون به هر زبان و هر گفته ای مردود است. 
این حرف ها از دیدگاه مسئولان مربوطه دور 
نخواهد ماند. معنایی ندارد که عده ای تلاش 
کنند که یک امر قانونی و ارزشی را که برای 
صیانت از خانواده، تحکیم خانواده و صیانت از 
هویت بانوان ما حائز اهمیت است را کنار بزنند. 
افراد باید در رفتار و گفته های خود دقت کنند 
در غیر اینصورت به عنوان مروج بی قانونی باید 

با آنها برخورد شود. 

   وزارت علوم چه واکنشی نشان داد؟
اما این روزها بحث هایی در مورد همسان 
سازی لباس دانشجویان برای جلوگیری از 
بی حجابی آن ها مطرح شده. حالا محمدعلی 
زلفی گل وزیر علوم با تاکید بر اینکه هیچ 
برنامه ای در راستای یکسان سازی پوشش در 
دانشگاه ها نداریم، گفته: تمام زیبایی خلقت 
به تنوع آن است بر این اساس یکسان سازی 
پوشش در دانشگاه ها نخواهیم داشت. او گفته 
ممکن است دانشگاه ها در راستای حجاب 

برنامه هایی داشته باشند، ولی ما نداریم. 
زلفی گل در گفت وگو با ایسنا تصریح کرد: 
خداوند رنگ ها، نژادها، قومیت ها و زبان های 
مختلف را خلق کرده و یکسان سازی در 
راستای خلقت خداوند هم وجود ندارد. بر 
این اساس ما نیز طرحی برای یکسان سازی 

پوشش در دانشگاه ها نخواهیم داشت. 

   وزارتخانه گردشگرى چه می گوید؟
اما بشنوید از یک وزارتخانه دیگر که عزت ا... 
ضرغامی رئیس آن است؛ وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی گفته: در مورد 
مسئله حجاب اتفاقا گردشگری خارجی به 
دلیل آنکه موضوع حجاب در قانون ما وجود 
دارد به شدت رعایت می کند و این بسیار 
جالب است و هیچ مشکلی از ناحیه گردشگران 
خارجی نداریم، گردشگران خارجی قانون ما 
را پذیرفته اند. ضرغامی در گفت وگو با ایلنا با 
اشاره به این که گردشگران خارجی قانون ما را 
پذیرفته اند و ایران را می شناسند، عنوان کرده: 
گردشگران خارجی حتی بعضی جاها با حجاب 
سرشان به عنوان یک پدیده گردشگری، 
فرهنگی و اجتماعی برخورد می کنند. اگر 
جلوی مسجدی به آن ها چادر دهیم که سر 
کنند، به این کار علاقه مند هستند، آن چادر 
را می گیرند سر می کنند و یک عکس دسته 
جمعی می گیرند، پس گردشگر با حجاب هیچ 
مشکلی ندارد و ما از این جهت به هیچ وجه 

چالش نداریم. 
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روی خط آرمان ملی

وزیر میراث فرهنگی: گردشگران خارجی به شدت قانون حجاب را رعایت می کنند

﹢ب ا︨ت و ه﹫چ ﹝شکل﹩ ن︡اریم وزی︣ کش﹢ر: اوض︀ع︠ 
        وزیر علوم: تمام زیبایی خلقت به تنوع آن است بر این اساس یکسان سازى پوشش در دانشگاه ها نخواهیم داشت

        یک خبرگزارى مدعی شد که ساعتی ۳ تا ۵ دلار براى تردد دختران بی حجاب در تهران پرداخت می شود

۱۸۶ سال پیش دولت فرانسه در یک اقدام فرهنگی اول 
ماه مه ۱۸۱9 میلادی را »روز آزادی مطبوعات« اعلام کرد اما 
زمان زیادی نگذشت تا این پیام از مرزهای پاریس فراتر رفت و 
جهانی شد. اتحادیه ها و انجمن های روزنامه نگاری از آن پس در 
بسیاری از نقاط جهان به برپایی برنامه های مختلف فرهنگی و 
هنری مانند جشنواره و جلسات اقدام کردند. از سال های اولیه 
این رویداد تا کنون قوانین و اعلامیه های زیادی درباره آزادی 
مطبوعات منتشر شد و در نهایت هم ۱۳ اردیبهشت یا همان 
سوم ماه می  به نام روز جهانی آزادی مطبوعات نام گذاری شد. 
به بهانه همین ماجرا اردیبهشت ۱۴۰۱، سازمان گزارشگران 
بدون مرز، رده بندی آزادی رسانه ها در دنیا را منتشر کرد که در 

این جایگاه، آلمان سه پله سقوط کرده بود .
در این جدول کشورهای اسکاندیناوی در رأس جدول 
آزادی رسانه ها قرار داشتند و نروژ برای ششمین سال متوالی 
در رده اول این جدول نشسته بود و پس از آن به ترتیب 
دانمارک و سوئد قرار داشتند و استونی نیز در جایگاه چهارم 

قرار گرفته بود. 
به بهانه روز جهانی آزادی بیان و مطبوعات، خبرانلاین با 
فریدون صدیقی روزنامه نگار و استاد رسانه گفت وگویی داشته. 
او با اشاره به جایگاه ۱۷۸ مطبوعات ایران و در پاسخ به اینکه 
با وجود اتفاقات ماه های گذشته فکر می کنید جایگاه ایران در 
بین ۱۸۰ کشور بهتر شده یا نزول پیدا کرده می گوید: »نظری 
درباره بهبود اوضاع ندارم. چون زمانی می توانیم بگوییم اوضاع 
بهبود پیدا کرده که روزنامه ها و خبرگزاری های ما دیده و 
خوانده شود. تیراژ روزنامه ها افزایش پیدا کند و صداوسیمای 
ما مخاطب داشته باشد. خبرنگار ما در بند نباشد. آن وقت 
می توان باور کرد. زمانی که رئیس یک فدراسیون، که بخشی 
از ماهیت و موجودیت خود را مرهون توجه خبرنگار است؛ این 
اجازه را به خودش می دهد که خبرنگار را از جلسه بیرون کند، 
به نظر شما این جایگاه می تواند ارتقا پیدا کند؟ امیدوارم روزی 
برسد که رسانه در چارچوب منافع ملی و با احترام به قانون 
آزاد شود، چون در این روز بیکاران کمتری خواهیم داشت و 
جامعه کمتر درگیر مناقشات درونی خودش می شود و تمام 

ناهنجاری ها کاهش پیدا می کند.«
اشاره آقای صدیقی به  اخراج یک خبرنگار در جلسه ای با 

علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتی است. 
اما قانون مطبوعات که در سال ۱۳۶۴ تصویب شد. همچنین 
در اصول نهم، بیست وسوم و بیست وچهارم قانون اساسی 

جمهوری اسلامی به صراحت به آزادی بیان اشاره شده و آزادی 
مطبوعات را به رسمیت شناخته است. همچنین در اصل یکصد 
و شصت وهشتم قانون اساسی درباره هیات منصفه صحبت 
کرده و تلاش داشته تا این آزادی را تضمین کند، به این ترتیب 
که رسیدگی به جرائم مطبوعاتی مستقل از قدرت حاکمیت و 
با حضور هیات منصفه در دادگاه علنی انجام شود. به عبارتی 
می توانیم بگوییم قانون اساسی به شکل نسبتا مناسبی، آزادی 
بیان و آزادی رسانه را کاملا به رسمیت شناخته است. اما در 
عمل این ماجرای آزادی مطبوعات و رسانه ها، در وضعیت 
نوسانی قرار داشته است. و بعد از آن هم در چند نوبت اصلاح 
شد، مقتضیات آزادی مطبوعات را به درستی ندیده و باعث 
شده در مواردی مقررات این قانون، با حقوق و آزادی مطبوعات 

مغایرت داشته باشد. 
صدیقی در پاسخ به این سوال که تا چه اندازه در 
رسانه هایمان آزادی بیان داریم توضیح می دهد: »از بین 
رسانه هایی که در حال حاضر داریم و اعضای اجتماعی که 
در آن رفت وآمد می کنند، آزادی رسانه ها یک شوخی است. 
واقعیت امر این است که رسانه ها عموما دست کوتاهی در 
نوشتن و تحلیل کردن موضوعات و مسائل دارند. آن ها باید 
به ژرف اندیشی، درون کاوی و هزارتوی مشکلات و معضلات 
بپردازند که نمی توانند، بنابراین ظرفیت  آزادی در رسانه های 
ما در حداقل خودش است و دوران سختی را می گذراند که 
یکی از دلایل آشکار و روشن آن هم این است که رسانه ها 
مخاطب و مرجعیت خودشان را از دست داده اند و متاسفانه 
هیچ کدام آن جایگاه حقیقی و حقوقی که باید داشته باشند 

را ندارند.«
صدیقی درباره نحوه اعتمادسازی می گوید: »زمانی 

اعتمادسازی می شود که رسانه آزاد باشد و به نیاز مخاطب 
پاسخ دهد؛ اما متاسفم که هیچ کاری از دست 

رسانه های ما بر نمی آید..«
فریدون صدیقی درباره مرجعیت رسانه ای 
هم توضیح می دهد که: »رسانه زمانی 
می تواند اعتماد عمومی را جلب کند تا 
مرجعی برای خبر، دانش و مهارت هایی 

باشد که مخاطبش نیاز دارد، اما الان رسانه 
این جایگاه را ندارد به این خاطر که اطلاع رسانی 

در رسانه ها به حداقل خودش رسیده و نکته بعد 
اینکه رسانه های ما واکنشی شده و دیگر کنش مند 

نیستند. یعنی اتفاقی رخ می دهد بعد تازه به ماجرا وارد 
می شوند و می توانند ماجرا را بررسی کنند و به آن بپردازند.«

او ادامه می دهد: »متاسفانه در حال حاضر رسانه های 
ما اعتماد جامعه را از دست داده اند چون نمی توانند به نیاز 
مخاطب پاسخ دهند. مخاطب نیاز آنی و همچنین بلند مدت 
دارد اما به قدری خط قرمزها پیش رونده شده که رسانه ها به 
هیچ یک از نیازهای مخاطبان نمی تواند پاسخ دهد و در نتیجه 
جایگاه خبر به قدری تنزل پیدا می کند که در نهایت می توان 

خبر نتیجه بازی استقلال و پرسپولیس را رسانه ای کرد.«
صدیقی ادامه می دهد: »بنابراین وقتی به نیاز مخاطب 
پاسخ داده نمی شود، دلیلی هم برای مرجعیت وجود نخواهد 
داشت. اصلا نیاز نیست که من این ماجرا را توضیح دهم، وقتی 
مخاطب ما را نمی بیند و نمی خواند و از کنار دکه روزنامه 
فروشی که رد می شود حتی حاضر نیست سرش را پایین بگیرد 

و تیترها را بخواند، یعنی ما مرجعیتمان را از دست داده ایم.«

 فریدون صدیقی:

 ارزش خبرنگار به قدری پایین است  که از جلسه اخراج  مى شود
       سازمان گزارشگران بدون مرز، رده بندى آزادى رسانه ها در دنیا را منتشر کرد

شناسایی 4۵0 هزار کودک و 
مادر باردار دارای سوءتغذیه

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت با بیان اینکه در سال گذشته ۲۰۰ 
هزار کودک و ۲۵۰ هزار مادر باردار که دچار 
سوءتغذیه بوده اند، شناسایی شده و به بنیاد 
برکت و کمیته امداد معرفی شده اند، گفت: 
امسال سازمان برنامه و بودجه، اعتبار مناسبی 
را برای این نهادها قرار داده  است که نسبت به 

سال گذشته افزایش ۵ تا ۶ برابری دارد. 
احمد اسماعیل زاده در گفت وگو با ایلنا 
تصریح کرد: به تناسب بودجه ای که این 
نهادها در اختیار داشتند حدود ۳۵ تا ۴۰ 
درصد این افرادتحت پوشش قرار گرفته 
بودند. در پایان سال ۱۴۰۱ ما بررسی کردیم 
و مشخص شد از افرادی که تحت پوشش این 
نهادها قرار گرفته اند بهبود وضعیت تغذیه 
در حدود ۵۸ درصد این کودکان مشاهده 
شده است. مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشت در پاسخ به این سوال که 
کدام استان ها بیش ترین آمار مادران باردار 
و کودکان دارای سوءتغذیه را دارند، گفت: ۸ 
استان کم برخوردار داریم که طبیعتا آمار این 
افراد نسبت به سایر استان ها با فاصله است. 
استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، 
کرمان، خراسان جنوبی از جمله ۸ استانی 
هستند که آمار کودکان و مادران باردار دارای 
سوءتغذیه در آن ها از سایر استان ها وضعیت 
نامطلوب تری دارند.  اسماعیل زاده در بخش 
دیگری از صحبت هایش درباره چاقی و 
کوتاه قدی گفت: یکی از مشکلات ما در این 
بخش بار دوگانه سوءتغذیه است یعنی در 
استان هایی که از استان های برخوردار هستند 
به خاطر دانش و آگاهی پایین خانواده درباره 
تغذیه سالم خانواده هایی داریم که در آن ها 
هم فرد چاق وجود دارد و هم فرد لاغر و این 
نشان می دهد که سواد تغذیه در این استان ها 
نیز پایین است و ما باید تلاش کنیم تا سواد 

تغذیه را افزایش دهیم. 

باید جلوی استفاده از نماد شیر 
گرفته شود

در  ولی فقیه  نماینده  نوشت:  فارس 
کهگیلویه و بویراحمد در نشست شورای 
فرهنگ عمومی با بیان اینکه حوزه فرهنگ 
نیازمند پایش است، گفت: انحراف و انحطاط 
فرهنگی مانند ویروس است و اگر پیشگیری 
صورت نگیرد همه جامعه درگیر آن می شود. 
نصیر حسینی با اشاره به استفاده از نماد شیر 
بر روی قبرها گفت: افراد کمی از این موارد 
استفاده کردند و اغلب مردم رعایت می کنند 
اما از آنجا که قبرستان ها عمومی است 
شهرداری ها باید نظارت کنند که جلوی چنین 
کاری گرفته شود. حسینی بر همسان سازی 
قبور تاکید کرد و گفت: همسان سازی قبور 
ابلاغ شده که باید اجرایی شود. نماینده 
ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد با بیان 
اینکه برخی موارد ضد دین نیست، اما نباید 
به یک باور تبدیل شود، گفت: شورای فرهنگ 
عمومی در شهرستان ها با حضور معتمدان و 
ریش سفیدان، معلمان و فرهنگیان برگزار 
شده تا آحاد مردم نسبت به این مورد احساس 
مسئولیت کنند. حسینی عنوان کرد: از 
ظرفیت جوانان تاثیرگذار برای جلوگیری از 

برخی آسیب ها استفاده خواهیم کرد. 

 از سلول های توله یوزهای
  تلف شده برای تکثیر

 استفاده می کنیم
باشگاه خبرنگاران نوشت: علی سلاجقه، 
از  گفت:  زیست  محیط  سازمان  رئیس 
سلول های توله یوزهای تلف شده برای تکثیر 
استفاده می شود.  رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: حفظ یوزپلنگ ها در 
طبیعت در اولویت است، اما در سمنان یوزها 
را در اسارت تکثیر می کنیم. این امر ادامه پیدا 
خواهد کرد و ممکن است در استان های دیگر 
هم این کار را انجام دهیم.  وی در ادامه افزود: 
سلول های توله یوزهایی که سال قبل تلف 
شدند در مرکز رویان نگهداری می شود و فاز 
تکثیرشان در حال انجام است که اگر به نتیجه 

برسد دستاورد بسیار مهمی است. 

 انتقاد به اظهارات 
معاونِ روابط کارِ وزیر

کارگران به اظهارات معاون روابط کار وزیر 
کار انتقاد کردند. به گزارش ایلنا، اعضای 
کارگری شورای عالی کار می گویند »افزایش 
۲۷درصدی دستمزد ۱۴۰۲ تنها به شرط 
مهار و کنترل تورم مصوب شده است و اعضای 
کارگری به این شرط، پای این مصوبه را 
امضا گذاشته اند.« به اعتقاد آن ها، حالا که 
دولت در مهار تورم ناموفق بوده است باید 
نشست  شورایعالی کار برای ترمیم مزد به 
سرعت برگزار شود. این در حالیست که دهم 
اردیبهشت، وزیر کار آب پاکی را روی دست 
کارگران ریخت و گفت اصلاح دستمزد در 
دستور کار نیست؛ پس از آن رعیتی فرد 
)معاون روابط کار وزیر( در گفت وگویی 
تلویزیونی در روز جهانی کارگر تصریح کرد 
»درصورت افزایش حقوق کارکنان دولت، 
حقوق کارگران هم افزایش می یابد؛ فعلًا 

برنامه ای برای افزایش نیست.« 
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 واژگونی پژو 4 کشته داد
رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر مرکز حوادث و 
فوریت های پزشکی استان کرمان گفت: واژگونی پژوپارس در 
محور بردسیر به کرمان ۴ فوتی و یک مجروح برجا گذاشت. 
سیدمحمد صابری افزود: واژگونی پژوپارس در محور بردسیر 
به کرمان ۲۰ کیلومتری باغین رخ داده است. وی اظهارداشت: 
۲ دستگاه آمبولانس به محل حادثه اعزام و تنها مصدوم این 
سانحه به بیمارستان شفا در کرمان منتقل شد. رئیس اورژانس 
پیش بیمارستانی و مدیر مرکز حوادث و فوریت های پزشکی 
استان کرمان تصریح کرد: حال عمومی تنها مصدوم این حادثه 
نامساعد گزارش شده است. وی گفت: افراد فوتی در این خودرو 

مرد و ایرانی و حدود ۳۰ تا ۴۰ سال سن داشته اند.

عاملان نزاع دستگیر شدند
فرمانده انتظامی ساوه گفت: ۴ نفر از عاملان نزاع دسته جمعی 
در این شهرستان دستگیر شدند. سرهنگ علی اکبر عیسی آبادی 
اظهارکرد: به دنبال اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی 
بر یک فقره نزاع دسته جمعی در یکی از خبابان های اصلی 
شهر ساوه، بلافاصله ماموران انتظامی کلانتری ۱۱ انقلاب 
این شهرستان جهت بررسی موضوع به محل اعزام شدند. وی 
افزود: پس از حضور ماموران در محل مشاهده شد که چند 
نفر به علت اختلافات قبلی باهم درگیر شدند که موجب ایجاد 
تنش و برهم زدن آسایش و نظم عمومی شده اند. این مقام 
انتظامی گفت: با حضور به موقع پلیس چهار نفر از عوامل اصلی 
این نزاع دستگیر و با تشکیل پرونده تحویل مراجع ذیصلاح 
شدند. وی یادآور شد: پلیس با حضور به موقع در صحنه و انجام 
پیگیری های لازم جهت دستگیری عاملان جرم و ناامنی، با 
جدیت با افرادی که بخواهند نظم و امنیت جامعه را خدشه دار 

کنند برخورد قانونی می کند.

کشف 24۹ دستگاه تلفن همراه سرقتی 
فرمانده انتظامی خراسان جنوبی از کشف ۲۴9 دستگاه انواع 
تلفن همراه سرقتی در بازارچه مرزی ماهیرود خبر داد و گفت: متهم 
قصد داشت گوشی ها را از طریق مرز ماهیرود به کشور افغانستان 
منتقل کند. سرهنگ حسن شجاعی نسب اظهارداشت: کارآگاهان 
پلیس آگاهی استان خراسان جنوبی هنگام کنترل خودروهای بازارچه 
مرزی ماهیرود به یکدستگاه کامیون مشکوک شدند و خودرو را برای 
بررسی بیشتر متوقف کردند. وی افزود: ماموران در بازرسی از کامیون، 
تعداد ۲۴9 دستگاه تلفن همراه سرقتی که به طرز ماهرانه ای جاساز 
شده بود را کشف کردند. فرمانده انتظامی خراسان جنوبی ادامه داد: 
کارآگاهان پلیس آگاهی با بررسی های تخصصی و تحقیقات میدانی 
همچنین استعلام از سامانه های مربوطه متوجه شدند اکثر گوشی ها 
در شهرهای مشهد و تهران به سرقت رفته است که متهم قصد داشته 
آنها را از طریق مرز ماهیرود به کشور افغانستان انتقال دهد. وی بیان 
کرد: کارشناسان ذیربط ارزش ریالی موبایل های سرقتی مکشوفه را 
بیش از ۴۰ میلیارد ریال برآورد کردند. سرهنگ شجاعی نسب گفت: 
در این خصوص یک نفر متهم دستگیر که به همراه پرونده برای سیر 
مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. وی افزود: تحقیقات در 
راستای شناسایی و متلاشی کردن اعضای این شبکه گسترده اعم 
از سارقان گوشی، خریداران اموال مسروقه و سایر افراد مرتبط ادامه 
دارد، لذا شهروندان هرگونه موارد مشکوک را در اسرع وقت به پلیس 

۱۱۰ اطلاع دهند.
    توقیف سوخت قاچاق 

همچنین فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی از کشف ۲۴ 
هزار و ۴۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق و خارج از شبکه توزیع فرآورده های 
نفتی در شهرستان بیرجند خبر داد. وی گفت: ماموران پلیس امنیت 
اقتصادی در اجرای طرح مبارزه با قاچاق سوخت، هنگام کنترل 
خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی استان به یکدستگاه تریلی 
مشکوک شدند و آن را برای بررسی بیشتر متوقف کردند. سرهنگ 
شجاعی نسب اظهارداشت: پس از هماهنگی با مقام قضائی در بازرسی 
از تریلی، مقدار ۲۴ هزار و ۴۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق و خارج از شبکه 
توزیع فرآورده های نفتی کشف شد. وی افزود: ماموران در این رابطه 
یکدستگاه تریلی توقیف و یک متهم را دستگیر کردند که به همراه 
پرونده برای سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده 
انتظامی خراسان جنوبی با تاکید بر اینکه مبارزه با قاچاق کلان سوخت 
به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار دارد از شهروندان خواست 
هر گونه اخبار و اطلاعات از فعالیت قاچاقچیان را با شماره تلفن ۱۱۰ 
به پلیس اطلاع دهند. خراسان  جنوبی به طول ۳۳۱ کیلومتر در 
شهرستان های درمیان، زیرکوه، سربیشه و نهبندان با کشور افغانستان 
مرز مشترک دارد. این استان دارای چهار بازارچه مرزی است که 
فعال ترین آنها در سال های اخیر مرز رسمی ماهیرود بوده و سومین 

معبر رسمی ایران با افغانستان شناخته می شود.

انفجار مرگبار براثر نشت گاز
سرکلانتر هشتم از وقوع انفجار مرگبار در جنوب تهران براثر نشت 
گاز و فوت یک پسر ۱۸ ساله خبر داد. سرهنگ محمدی اظهارداشت: 
وقوع یک انفجار در ساختمانی در محله جیحون به کلانتری ۱۰۸ 
نواب گزارش داده شد. وی افزود: با اعلام این خبر و بنابر حساسیت 
موضوع، بلافاصله تیمی زبده از ماموران کلانتری ۱۰۸ نواب برای 
برقراری امنیت و کمک رسانی به تیم های امداد و نجات راهی محل 
حادثه شدند و اقدامات اولیه را آغاز کردند. سرکلانتر هشتم ادامه داد: 
در تحقیقات میدانی ماموران کلانتری مشخص شد، در طبقه چهارم 
ساختمان موردنظر به دلایل نشتی گاز انفجار رخ داده و در جریان این 
حادثه یک پسر ۱۸ ساله فوت کرده است. سرهنگ محمدی با بیان 
اینکه در زمان انفجار پسر جوان تنها بوده و اعضای خانواده او در خانه 
حضور نداشته اند و حسب گزارش کارشناسان  آتش نشانی، نشتی گاز 

باعث انفجار بوده است.

32 هزارلیتر سوخت کشف شد
فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف ۳۲ هزار لیتر 
سوخت قاچاق در شهرستان بندرعباس خبر داد. سردار 
غلامرضا جعفری گفت: مأموران ایست و بازرسی شهیدمیرزایی، 
حین کنترل خودروهای عبوری محور حاجی آباد به بندرعباس 
به یکدستگاه کامیون تانکر به رانندگی فردی معلوم مشکوک 
و جهت بررسی بیشتر با رعایت کامل حقوق شهروندی خودرو 
به داخل محوطه یگان منتقل شد. فرمانده انتظامی هرمزگان 
اظهارداشت: مأموران در بازرسی از کامیون ۳۲ هزارلیتر سوخت 
قاچاق کشف و یک متهم دستگیر و با تشکیل پرونده تحویل 

مراجع قضائی دادند.

کــوتــاه

کشف 101 کیلو تریاک 
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان 
کیلوگرم   ۱۰۱ کشف  از  خراسان رضوی 
تریاک در عملیات ضربتی جان برکفان مرکز 
عملیات ویژه پلیس استان خبر داد. سرهنگ 
مهدی سلمانیان بیان داشت: جان برکفان 
مرکز عملیات ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر 
استان خراسان رضوی در اقدامی اطلاعاتی به 
سرنخ هایی از قاچاق محموله موادافیونی به 
مشهد دست یافتند. وی افزود: تیم های مرکز 
عملیات ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر با اشراف 
اطلاعاتی یک خودرو سواری حامل موادمخدر را 
در ورودی شهر مشهد شناسایی و آن را متوقف 
کردند. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان 
خراسان رضوی خاطرنشان کرد: ماموران 
انتظامی در بازرسی از خودرو مورد نظر ۱۰۱ 
کیلوگرم تریاک را کشف و در این زمینه ۲ متهم 

را دستگیر و به مراجع قضائی معرفی کردند.

جاساز تریاک در محموله 
گوجه فرنگی

فرمانده انتظامی استان یزد از کشف ۳9۰ 
کیلو تریاک در بازرسی از یکدستگاه کامیون 
خبر داد. سردار عباسعلی بهدانی فرد گفت: 
ماموران ایستگاه بازرسی شهید مدنی یزد هنگام 
کنترل خودروهای عبوری، یکدستگاه کامیون 
ایویکو را برای بازرسی متوقف کردند. وی گفت: 
ماموران در بازرسی از این کامیون ۳9۰ کیلو 
تریاک که لابه لای بار گوجه فرنگی جاساز شده 
بود را کشف و یک قاچاقچی را در این خصوص 
دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان یزد با 
بیان اینکه این محموله از شرق کشور به مقصد 
پایتخت بارگیری شده بود، یادآور شد: قاچاقچی 

به مراجع قضائی معرفی شد.

 توقیف ۵ کامیون 
حامل  سنگ آهن

فرمانده انتظامی استان کرمان از ناکام ماندن 
سرقت ۳ هزار و ۲۸۶ کیلوگرم سنگ آهن و 
توقیف ۵ کامیون در این زمینه خبر داد و گفت: 
۱۴ متهم مرتبط با این موضوع شناسایی و چهار 
نفر دستگیر شدند.  سردار عبدالرضا ناظری افزود: 
ماموران پلیس آگاهی سیرجان با اشراف اطلاعاتی 
و گزارش عوامل حقوقی یکی از شرکت های 
معدنی این شهرستان از جعل مدارک تخلیه بار 
و سرقت مقادیر زیادی سنگ آهن از کامیون های 
بارگیری شده به مقصد یکی از استان های همجوار 
مطلع شدند و رسیدگی به موضوع را در دستور 
کار قرار دادند. وی اظهارداشت: با تحقیق میدانی 
ماموران پلیس آگاهی مشخص شد چندین فرد 
مرتبط باهم پس از بارگیری تعدادی کامیون 
حامل سنگ آهن از سیرجان برای انتقال آنها 
به یکی از مناطق استان سیستان وبلوچستان با 
همکاری چند کاربر باسکول اقدام به صدور قبض 
جعلی تخلیه بار کرده و محموله های سنگ آهن 
سایر کامیون ها را در یک نقطه دپو می کردند تا 
آنها را به صورت پنهانی به نفع خود به فروش 
برسانند. فرمانده انتظامی استان کرمان با اشاره 
به سرقت بار ۲۲ کامیون که ارزش آنها از سوی 
کارشناسان مربوطه حدود ۱۴۱ میلیارد ریال 
برآورد شده است، تصریح کرد: با پی جویی های 
پلیس سیرجان ۳ هزار و ۲۸۶ کیلو سنگ آهن 
دپو شده کشف، ۱۴ متهم شناسایی و تاکنون 
چهار متهم دخیل در این سرقت و کلاهبرداری 
برای  بعدی  تحقیقات  که  شدند  دستگیر 
دستگیری سایر متهمان ادامه دارد. شهرستان 
سیرجان در فاصله ۱۷۰ کیلومتری غرب مرکز 

استان کرمان قرار گرفته است.

رئیس پلیس فتا استان فارس از شناسایی زن 
و شوهری جوان که اقدام به برداشت غیرمجاز 
۶ میلیارد رمزارز از کیف پول دیجیتالی فردی 
کرده بودند، خبرداد. سرهنگ امیرحسین 
سلیمانی بیان کرد: در پی شکایت مردی 
میانسال مبنی بر برداشت غیرمجاز رمزارزهای 
وی از کیف پول دیجیتالی خود، موضوع در 
دستور کار کارشناسان پلیس فتا قرار گرفت. 
سرهنگ سلیمانی ادامه داد: شاکی بیان داشت: 
»چندی پیش متوجه شدم که دسترسی های 
ارز من  رمز  به حساب  نسبت  غیرمجازی 
صورت گرفته است که در نهایت از کیف پول 
دیجیتالی ام مبلغ ۶ میلیارد رمز ارز به صورت 
غیرمجاز در چندین مرحله برداشت شده 
است.« این مقام سایبری گفت: کارشناسان 
پلیس فتا با اقدامات فنی و تخصصی موفق 
شدند متهمان را مورد شناسایی قرار داده 

و با هماهنگی مقام قضائی در یک عملیات 
نه آنها را دستگیر کنند. سرهنگ  غافلگیرا

بتدا متهمان منکر  سلیمانی ادامه داد: در ا
هرگونه اقدام مجرمانه شده بودند، ولی با 

مواجهه به مستندات و ادله دیجیتالی لب به 
اعتراف گشودند و هدف از این کار را درآمدزایی 
در فضای مجازی عنوان نمودند. وی بیان داشت: 
شهروندان بهتر است به منظور پیشگیری 
از هرگونه دغدغه خاطری نسبت به خرید 
رمزارز و نگهداری آن در کیف های الکترونیکی 
خود، ابتدا دانش و آگاهی خود را بالا ببرند و از 
ذخیره رمز های عبور و نام کاربری ۱۲ کلمه ای 
روی گوشی های خود خودداری کنند و در 
تراکنش های انتقال از صرافی ها از رمز های 
یک بار مصرف ایمیلی استفاده کنند. رئیس 
پلیس فتا استان فارس از هموطنان خواست: 
در صورت برخورد با هرگونه مورد مشکوک و 
یا مجرمانه در فضای مجازی آن را از طریق وب 
www. سایت پلیس فتا به نشانی اینترنتی

cyberpolice.ir و یا با شماره تلفن ۰9۶۳۸۰ 
با کارشناسان در میان بگذارند.

﹢ل دیج﹫︐︀ل﹩ ب︣داشت غ﹫︣﹝ج︀ز از ک﹫ف︎ 

زورگیران تازه کاری که مردجوانی را در جنوب تهران به قتل 
رسانده بودند، دستگیر شدند. پرسنل انتظامات بیمارستان 
شهدای یافت آباد، مرگ پسرجوانی را براثر ضربات چاقو روی 
تخت اورژانس این مرکز درمانی، به پلیس گزارش کردند. با 
اعلام خبر، ماموران کلانتری ۱۵۱ یافت  آباد، تیمی زبده از 
کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی، متخصصان پزشکی قانونی 
و کارشناسان تشخیص هویت تیم بررسی صحنه جرم به همراه 
قاضی محمدجواد شفیعی؛ بازپرس ویژه قتل عمد شعبه پنجم 
دادسرای امور جنایی، راهی بیمارستان شدند و تحقیقات 
ابتدایی را آغاز کردند. تیم جنایی در سردخانه بیمارستان 
با جسد پسر ۲۰ ساله   اهل کشور افغانستان مواجه شدند که 
از ناحیه قفسه سینه هدف ضربات چاقو قرار گرفته و به قتل 
رسیده بود؛ بررسی های اولیه نیز نشان می داد دوست مقتول 
شاهد این جنایت بوده است. بدین ترتیب دوست مقتول هدف 
تحقیقات قرار گرفت که در ادامه مشخص شد، مقتول به همراه 
دوستش در حال عبور از یک پارک بودند که ناگهان یک 

موتورسیکلت با ۲ سرنشین جلوی آنها را گرفته و قفسه سینه 
مقتول را هدف ۲ ضربه چاقو قرار دادند و بلافاصله فرار کردند. 
پس از پایان تحقیقات میدانی در صحنه جنایت و انتقال جسد 
برای معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی، تیمی از کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهی از سوی قاضی جنایی ماموریت پیدا 

کردند تا عاملان این جنایت هولناک را شناسایی و درباره 
انگیزه آنها از ارتکاب قتل تحقیق کنند.

    دستگیرى عاملان جنایت
کارآگاهان جنایی در نخستین گام با اقدامات اطلاعاتی 
گسترده و بررسی های موشکافانه هویت متهمان را در محله 
یافت آباد شناسایی کردند و با هماهنگی های لازم با بازپرس 
پرونده آنها را در یک عملیات منسجم دستگیر کردند. 
متهمان پس از انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی به جرم 
قتل مردجوان در محله یافت آباد اعتراف و عنوان کردند که 
به دلیل مقاومت مقتول مرتکب این جنایت شده و به تازگی 
دست به زورگیری از مردم زدند که در اولین تجربه مرتکب 
قتل شدند. به گزارش تسنیم، با دستور قاضی محمدجواد 
شفیعی؛ بازپرس ویژه قتل عمد شعبه پنجم دادسرای امور 
جنایی، متهمان برای روشن شدن زوایای پنهان پرونده در 
اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی قرار گرفتند و 

تحقیقات همچنان ادامه دارد.

قتل مرد جوان توسط زورگیران 

اعتراف مرد جوان  به قتل دوست گمشده اش 
با اعتراف مردجوان به قتل دوست گمشده اش در مرکز تهران، تحقیقات تیم جنایی برای 
روشن شدن زوایای پنهان پرونده آغاز شد. چندی قبل زن جوانی به اداره چهارم پلیس 
آگاهی مراجعه کرد و هنگامی که مقابل کارآگاهان قرار گرفت، اظهارکرد: »برادرم که 
اعتیاد به مواد مخدر دارد از خانه خارج شده و دیگر بازنگشته است، در این مدت نیز با تمامی 
آشنایان تماس گرفتم اما کسی از او خبری ندارد؛ نگرانم بلایی سر برادرم آمده باشد.« پس از 
ثبت شکایت و تشکیل پرونده در دادسرای امور جنایی، کارآگاهان در نخستین گام با دستور 
بازپرس پرونده اقدامات مخابراتی را آغاز کردند و متوجه شدند، مردگمشده در بازه زمانی 
اعلام فقدانی اش، به خانه دوست خود واقع در خیابان سلسبیل تهران رفته است. همین 
سرنخ کافی بود تا کارآگاهان راهی خانه مورد نظر شده و با اقدامات اطلاعاتی متوجه شوند، 
دوست مردگمشده به دلیل اعتیاد در طرح جمع آوری معتادان متجاهر از خیابان به یک 
کمپ ترک اعتیاد منتقل شده است که در ادامه او بازداشت شد. متهم در جریان بازجویی ها 
طی اظهارات ضد ونقیضی منکر هرگونه ارتباط با مردگمشده در تاریخ فقدانی او بود تا اینکه 
به قتل دوست خود به دلیل اختلافات مالی بر سر موادمخدر اعتراف کرد و گفت: »جسد 
دوستم را در یک کانال آب در ورامین رها کرده ام.« به گزارش تسنیم، پس از اعتراف صریح 
متهم به قتل ، کارآگاهان جنایی و تیم تشخیص هویت پلیس آگاهی راهی بیابان های ورامین 
شدند و تجسس ها را برای کشف جسد آغاز کردند؛ این در حالی است که متهم اعترافات 
ضد ونقیضی را درباره چگونگی به قتل رساندن دوستش و مکان دقیق دفن جسد را بیان 
کرد و مدام اعترافاتش را در جریان تحقیقات تغییر داد. با دستور قاضی جنایی، متهم برای 
روشن شدن زوایای پنهان پرونده در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی )ویژه قتل( 
قرار گرفت و با توجه به اظهارات ضد و نقیض متهم در پرونده تحقیقات همچنان ادامه دارد.

سرقت با هک حساب شهروندان
جانشین فرمانده انتظامی استان کرمانشاه 
از شناسایی و دستگیری یک کلاهبردار 
حرفه ای خبر داد که پس از هک حساب 
۳۰۰ نفر مبلغی بیش از ۲۰ میلیارد ریال 
از حساب آنها به صورت غیرقانونی برداشت 
کرده بود. سردار جمال سلمانی اظهارداشت: 
پس از تشکیل پرونده کلاهبرداری مرتبط 
بانکی  حساب های  هک  و  فیشینگ  با 
شهروندان در بستر فضای مجازی، رسیدگی 
به موضوع در دستور کار قرار گرفت. وی 
ادامه داد: در تحقیقات معلوم شد، متهم با 
ارسال لینک های جعلی و فیشینگ و آلوده 

به بدافزار به صورت پیامکی در بستر سامانه 
مخابراتی کشور، اقدام به کلاهبرداری از 
کاربران می کرد. جانشین فرمانده انتظامی 
استان کرمانشاه افزود: در تحقیقات تکمیلی 
نیز مشخص شد این مجرم حرفه ای مبلغی 
بیش از ۲۰ میلیارد ریال از حساب ۳۰۰ نفر 
به صورت غیرمجاز برداشت کرده است. 
سردار سلمانی با بیان اینکه فرد مجرم با 
تلاش ماموران پلیس فتا دستگیر و به جرم 
خود اعتراف کرد، گفت: در این خصوص 
پرونده ای تشکیل و این فرد تحویل مراجع 

قضائی شد.

سارقان حین زورگیری به دام افتادند
فرمانده انتظامی مشهد گفت: با سرعت 
عمل ماموران ۲ سارق با ۸ فقره زورگیری 
به دام افتادند. سرهنگ احمد نگهبان بیان 
داشت: در پی اعلام یک فقره زورگیری 
تلفن همراه در خیابان شیرازی به ۱۱۰، 
بلافاصله ماموران به محل اعزام شدند. وی 
افزود: با حضور ماموران در محل ۲ جوان 
راکب موتورآپاچی، گوشی تلفن همراه 
خانمی را که منتظر تاکسی بود با تهدید 
زورگیری کردند، اما با استمدادخواهی 
مالباخته تعدادی از شهروندان افراد زورگیر 
را دستگیر و تحویل پلیس می دهند. این 

مقام انتظامی اظهارداشت: ماموران در 
بازرسی از متهمان ۲ قبضه قمه و ۲ دستگاه 
گوشی تلفن همراه هوشمند مسروقه را 
نگهبان تصریح  کشف کردند. سرهنگ 
کرد: متهمان پس از انتقال به مقر انتظامی 
با توجه به گزارش سرقت های مشابه در 
مواجهه با ادله پلیس به ۸ فقره زورگیری و 
فروش آنها به یک مالخر به مبالغی بین یک 
تا ۲ میلیون تومان اعتراف کردند. فرمانده 
انتظامی مشهد خاطرنشان کرد: تحقیقات 
برای شناسایی و دستگیر مالخر با هماهنگی 

مقام قضائی ادامه دارد.

شناسایى و انهدام شبکه آرد قاچاق
 فرمانده انتظامی شهرستان اسلامشهر از 
کشف و شناسایی و انهدام شبکه قاچاق آرد 
و کشف بیش از ۴۱ تن آرد قاچاق به ارزش 
۱۵ میلیارد ریال خبر داد. سرهنگ محمدرضا 
علیزاده اظهارداشت: در راستای مقابله و مبارزه 
جدی در بحث مبارزه با قاچاق انجام تحقیقات 

از کشف کارگاه توزیع آرد قاچاق در دستور کار 
پلیس اطلاعات امنیت عمومی قرار گرفت. وی 
افزود: در راستای پیگیری پرونده شبکه حرفه ای 
آرد قاچاق با انجام تحقیقات میدانی و اقدامات 
اطلاعاتی محل دپوی آرد قاچاق در آدرس 
معلوم کشف و پلمب شد. فرمانده انتظامی 

شهرستان اسلامشهر با بیان اینکه کارشناسان 
ارزش محموله آرد مکشوفه را بالغ بر ۱۵ میلیارد 
ریال اعلام داشتند، تصریح کرد: در این رابطه ۲ 
متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده برای سیر 
مراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی و کارگاه 
مذکور نیز پلمب شد. سرهنگ علیزاده در پایان 

از شهروندان خواست: درصورت مشاهده هر 
گونه فعالیت غیرمجاز در قالب قاچاق کالا و 
یا تهیه و توزیع کالاهای قاچاق توسط افراد 
سودجو، موضوع را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ 
به پلیس گزارش دهند تا نسبت به شناسایی و 

دستگیری متخلفان اقدام شود

توقیف موتورسیکلت قاچاق
 فرمانده انتظامی ارسنجان از توقیف یکدستگاه موتورسیکلت قاچاق به ارزش 10 
میلیارد ریال در این شهرستان خبر داد. سرهنگ محمدعلی فرهادى بیان کرد: ماموران 
پلیس آگاهی ارسنجان هنگام گشت زنی هدفمند در حوزه استحفاظی، به یکدستگاه 
موتورسیکلت سنگین فاقد پلاک مشکوک و نسبت به متوقف کردن آن اقدام کردند. وى 
افزود: طی بررسی و استعلامات صورت گرفته، مشخص شد این موتورسیکلت قاچاق و 
فاقد مدارک قانونی است. فرمانده انتظامی شهرستان ارسنجان با اشاره به اینکه ارزش 
موتورسیکلت قاچاق مکشوفه برابر اعلام کارشناسان، 10 میلیارد ریال برآورد شده است، 
تصریح کرد: در این رابطه راکب دستگیر و پس از تشکیل پرونده براى انجام اقدامات قانونی 

به مرجع قضائی معرفی شد.



آرمان ملی: در ماه های گذشته سکانس های مختلفی را با 
حضور حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی و باشگاه 
استقلال شاهد بودیم که آخرین آن حضور قربان زاده در تمرین 

استقلال است. 
    مشکلات مالی 

در شرایطی که ابهامات مالی در دو دوره مدیریت فعلی و قبلی 
باشگاه استقلال هر روز بیشتر می شود، حسین قربانزاده از گم 
شدن ۱۴۰ هزار دلار در این باشگاه خبر داد. مهر نوشت: وی که 
با علی فتح ا... زاده در یک برنامه تلویزیونی حضور پیدا کرده بود با 
تاکید بر اینکه باید هیات مدیره ای انتخاب شود که بر هزینه کرد 
باشگاه نظارت دقیق و حرفه ای داشته باشد، به شیوه مدیریت فتح 
ا... زاده ایراد وارد کرد و گفت: باید همه چیز شفاف باشد نه اینکه 
یک »حامد« نامی را پیدا کنیم و بخواهیم پول را از طریق او انتقال 
دهیم و ۱۴۰ هزار دلار آن گم شود. فتح ا... زاده در واکنش به این 
اظهار نظر گفت: اینها که ایشان می گوید توهین است. من از آقای 
قربانزاده شکایت می کنم. کجا گم شده است؟ شما از ما سوال 
می کردید تا پاسخ بدهیم. قربانزاده در واکنش به این اظهارنظر 
گفت: شما استعفا داده بودید. من سوال کردم و جوابم را هم 
گرفتم. پول گم شده است. مدیرعامل استقلال در پاسخ گفت: 
اصلا اینطور نیست. من گفتم ۱۴۰ هزار دلار پیش یک صرافی 
در بلژیک یا یکی از کشورهاست! در پایان مجادله این مورد قرار 
شد علی فتح ا... زاده سند قرار داشتن ۱۴۰ هزار دلار در نزد یک 

صرافی را ارائه کند. 
    حضور در کمپ 

مدیران باشگاه استقلال چند روز قبل به همراه رئیس سازمان 
خصوصی سازی از کمپ شادروان ناصر حجازی بازدید کردند. در 
بازدید حسین قربان زاده از کمپ حجازی که حجت کریمی و 
فرشید سمیعی نیز او را همراهی کردند، رئیس سازمان خصوصی 
سازی برای حل مشکلات مالی باشگاه استقلال قول مساعد داد 
و دیداری هم با اعضای تیم داشت. اما دلیل حضور قربان زاده 
در کمپ حجازی موضوع دیگری هم داشت؛ ماجرا از این قرار است 
که باشگاه استقلال با بنیاد مستضعفان بر سر قطعه زمینی در کنار 
کمپ حجازی دچار اختلاف نظر شده اند که بازدید رئیس سازمان 
خصوصی سازی به این مساله مربوط می شود. قربان زاده با حضور 
در کمپ حجازی با مدیران استقلال گفت وگو کرد و قرار است 
برای حل این مشکل به عنوان حَکَم به دو طرف ماجرا کمک کند. 

    تغییر در هیات مدیره؟
حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی در خصوص 

تغییر در هیات مدیره باشگاه های سرخابی پایتخت نوشت: »با 
توجه به تشکیل هیات انتخاب پنج نفره مشترک بین وزارت 
ورزش و جوانان و سازمان خصوصی سازی، یکی از دستور جلسات 
مجمع امروز دو باشگاه یعنی تغییر اعضای هیات مدیره، به مدت 
دو هفته به تعویق افتاد و صرفاً دستور جلسه تصویب صورت های 
مالی در دستور کار قرار گرفت. در این فاصله دو هفته ای جلسات 
فشرده هیات انتخاب برگزار می شود و پس از مصاحبه تخصصی 
با نامزدهای اعضای هیات مدیره، این هیات، اعضای پیشنهادی 
نهایی خود را به مجمع معرفی می کند. لذا شایعه ابقای اعضای 
هیات مدیره فعلی در مجامع دو باشگاه صحت ندارد و حتماً در 
جلسه مجمع فوق العاده دو هفته آینده هیات مدیره دو باشگاه با 
هدف ارتقا انضباط مالی و عملکرد حرفه ای دستخوش تغییرات 

خواهند شد.« 
    حضور در تمرین استقلال 

حسین قربان زاده، رئیس سازمان خصوصی سازی روز سه 
شنبه گذشته در تمرین تیم فوتبال استقلال حضور یافت؛ اتفاقی 
عجیب که سؤالات زیادی را در اذهان به وجود می آورد به ویژه 
اینکه رسانه رسمی باشگاه استقلال نه خبری از آن منتشر کرد و نه 
عکسی. این پرسش که چنین ماجرایی با خواست قربان زاده بوده یا 
باشگاه موضوع را بایکوت کرده هم موضوع مهمی است. تسنیم در 
ادامه نوشت: اینکه چرا رئیس سازمان خصوصی سازی که قاعدتاً 
مشغله زیادی دارد سر تمرین استقلال می رود، جای تأمل دارد. 
دلیل حضور او از سوی باشگاه استقلال و خودش اعلام نشده اما 
در برخی خبرها آمده بود که برای پیگیری وضعیت سند کمپ 
مرحوم ناصر حجازی به محل تمرین استقلال رفته بود. اگر اینگونه 
باشد باید پرسید چرا رئیس سازمان خصوصی سازی در ساعتی 

غیر از ساعت تمرین آبی پوشان به کمپ حجازی نرفته است؟ 
ماجرای دقیق تر اما این است که رئیس سازمان خصوصی سازی در 
جمع بازیکنان گفته دنبال حرفه ای  کردن استقلال و پرسپولیس 

است و وعده هایی هم درباره مطالبات استقلالی ها داده است. 
    شفاف سازى 

فرشید سمیعی در گفت وگو با فارس، در مورد بازدید رئیس 
سازمان خصوصی سازی از کمپ شادروان ناصر حجازی، اظهار 
داشت: حضور حسین قربان زاده در کمپ حجازی اصلا ربطی به 
تیم فوتبال باشگاه استقلال نداشت. کمپ حجازی ۲۰ هزار متر 
مربع است که دو سند ۱۰ هزار متری دارد. در کنار کمپ، زمینی 
به مساحت ۱۶ هزار و ۴۰۰ متر وجود دارد. این زمین ربطی به 
کمپ حجازی ندارد اما طبق صورت جلسات قدیمی قرار بود این 
زمین هم به باشگاه استقلال تعلق بگیرد. وی افزود: از روزی که 
من در باشگاه استقلال مشغول شدم، به دنبال الحاق این زمین 
که در پارک ارم واقع شده به باشگاه استقلال طبق اسناد موجود 
که وزارت ورزش آن را به باشگاه واگذار کرده، بودم اما متاسفانه 
چون زمین در تصرف پارک ارم است در نتیجه یک سری دعاوی 
حقوقی بین بنیاد مستضغفان، وزارت ورزش و یک شخص ثالث 
ایجاد شده است. معاون حقوقی باشگاه استقلال گفت: در حال 
حاضر سهام استقلال در هیات واگذاری سازمان خصوصی سازی 
است. خریداران سهام و سهامداران باید اطلاع دقیقی از اموال و 
پرونده های مطروحه داشته باشند به همین خاطر رئیس سازمان 
خصوصی سازی جهت رویت رقبه مورد تنازع در محل حضور 
پیدا کرد. هنگام خروج هم به درخواست سرپرست باشگاه حجت 
کریمی چند کلمه ای با بازیکنان تیم صحبت کرد. بعد از آن نیز 
بلافاصله به پارک ارم رفت تا این مِلکِ مورد تنازع را بررسی کند. 
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 ︦﹫ر ر﹢︱ ︣ده از  ︎︡﹠
︭﹢︮﹩ ︨︀زی  ︨︀ز﹝︀ن︠ 

در ا︨︐﹆﹑ل 

دیوید بکام در ۴۸ سالگی ثروث چشمگیری 
دارد که نشان می دهد نه تنها از نظر فوتبالی 
که از نظر اقتصادی نیز هوش و البته جذابیت 
بالایی دارد. بازیکن سابق منچستریونایتد و 
رئال مادرید روز سه شنبه گذشته ۴۸ ساله 
شد. دیوید بکام یکی از ثروتمندترین بازیکنان 
بازنشسته جهان است که به همراه همسرش 
ویکتوریا، یکی از ثروتمندترین زوج هاست. 
شماره هفت تیم ملی انگلیس نه تنها در فوتبال 
دنیا توانست به یکی از برترین های نسل 
خود تبدیل شود، بلکه در خارج از مستطیل 
سبز نیز همیشه سرآمد بود. حضور مداوم 
بکام در تبلیغات تلویزیونی و مراسم های 

بین المللی در طول سالیان مداوم نکته جالب 
توجه دوران بازی او محسوب می شود؛ به 
طوری که درآمد جالب توجهی در زمان بازی 
داشت و حتی الان که بازنشسته شده است 
نیز در کانون تبلیغات قرار دارد. از زمانی که 
دیوید بکام اولین بازی خود را دو دهه پیش 
برای منچستریونایتد انجام داد، این بازیکن 
انگلیسی توانست تا جایی رشد کند که نه تنها 
به یکی از بزرگ ترین فوتبالیست ها که به یکی 
از بزرگ ترین ورزشکاران نسل خود تبدیل 
شود. انجام ۱۱۵ بازی ملی برای تیم ملی 
انگلیس و کسب قهرمانی در چهار کشور 
مختلف تنها از یک بریتانیایی برمی آید و 

آن هم دیوید بکام است. دیوید بکام در شش 
فصل آخر حضورش در MLS با لس آنجلس 
گلکسی، ۲۵۵ میلیون دلار به دست آورد. با 
این حال، پس از بازنشستگی درآمدزایی این 
ورزشکار انگلیسی ادامه یافت. به طور مثال 
اکتبر ۲۰۲۱، بکام قراردادی ۱۰ ساله امضا 
کرد که سالانه ۲۱ میلیون دلار به او دستمزد 
می دهد تا سفیر گردشگری قطر باشد؛ چیزی 
که به دلیل سابقه این کشور در زمینه حقوق 
بشر مورد انتقاد شدید بسیاری از طرفدارانش 
Celebrity قرار گرفت. به نوشته پورتال

Net که همان طور که از نامش  Worth

پیداست، بر ثروت افراد مشهور تمرکز دارد، 

بکام دارای ثروت ۴۵۰ میلیون دلاری است 
که سومین نفر در فهرست ثروتمندترین 
بازیکنان فوتبال است. فقط پایین تر از فائق 
بلقیه و هم سطح با کریستیانو رونالدو. این 
زوج دارای یک خانه چهار میلیون دلاری 
در جنوب فرانسه و همچنین یک عمارت 
در غرب لندن هستند که در سال ۲۰۱۳

آن را به قیمت ۴۱ میلیون دلار خریدند. در 
سال ۲۰۱۶، آنها یک دهکده روستایی را با 
قیمت حدود هشت میلیون دلار خریدند. 
این زوج برای اقامت خود در میامی، صاحب 
یک پنت هاوس ۲۴ میلیون دلاری هستند 
که امکاناتی باورنکردنی برای مهمانان دارد. 

دارایى بکام چقدر است؟

  کوتاه
ایسنا: بازیکنان تیم فوتبال پیکان عصر دیروز هم حاضر 
به انجام تمرین نشدند. بعد از اعتصاب صبح دیروز بازیکنان 
تیم فوتبال پیکان، مدیران این باشگاه بیانیه ای تهدیدآمیز 
صادر و عنوان کردند که عصر دیروز تمرینات این تیم پیگیری 
می شود اما با این حال باز هم بازیکنان پیکان حاضر به انجام 
تمرین نشدند. مدیران این باشگاه به بازیکنان قول داده  بودند 
که ۱۰ درصد از قراردادها را پرداخت خواهند کرد اما این وعده 
محقق نشد تا بازیکنان بعد از حضور در ورزشگاه اختصاصی 
پیکان، بدون انجام تمرین محل را ترک کنند. این درحالی 
است که پیکان عصر شنبه در جریان هفته بیست  و هشتم لیگ 
برتر فوتبال ایران میزبان پرسپولیس است. اعتصاب بازیکنان 
پیکان در حالی ادامه دارد که در بیانیه باشگاه پیکان که صبح 
دیروز صادر شد، آمده بود: بازیکنان تیم تا به حال بدون توجه 
به شرایط مالی و با شرافت در زمین بازی حاضر شده اند و از 
این پس نیز همین رویه را در پیش می گیرند تا هرگونه نگرانی 
اهالی فوتبال بابت بازی های آینده که نقش مستقیمی بر 
سرنوشت قهرمانی فصل دارد، از بین برود. با این حال، بر اساس 
شایعات در صورتی که هر بازیکنی در شرایط فعلی از تمرین 
و بازی به همراه تیم سر باز بزند، جدا از جریمه های انضباطی 
باشگاه، مسئولیت اتفاقات آینده از جمله معرفی به کمیته 

اخلاق را بر دوش خواهد داشت. 

بیــن المــلل
سرمربی لیورپول از رفتارش در دیدار با تاتنهام و 
خوشحالی افراطی برابر داور چهارم بازی عذرخواهی کرد. به 
گزارش ساکرنت، یورگن کلوپ پس از گل چهارم لیورپول در 
دیدار با تاتنهام به سرعت به سمت داور چهارم دوید و شروع به 
خوشحالی کرد و پس از این حرکت پایش را گرفت و نشان داد 
که مصدوم شده است. یورگن کلوپ در نشستی خبری بازی 
مقابل فولام به اشتباه خود اعتراف کرد. او گفت: نباید این اتفاق 
می افتاد. حرکتم ناشی از احساسات زیاد بود و از عصبانیت در 
لحظه ناشی می شد که هرگز انگیزه خوبی برای کارهایی که 
انجام می دهید نیست. اتحادیه داوران حرفه ای انگلیس پیش 
از این قاطعانه اتهام های کلوپ را رد کرده بود. سرمربی آلمانی 
بلافاصله پس از بازی نیز عذرخواهی کرده بود. این مربی 
۵۵ساله که هنگام جشن گرفتن مصدوم شد، در بخش دیگری 
افزود: کاری که کردم غیر ضروری بود. من به خاطر آن کارت 
زرد گرفتم و عضله ام نیز کشیده شد. اتحادیه فوتبال انگلیس 
در بیانیه ای اعلام کرد اظهارات کلوپ بعد از این دیدار به منزله 
رفتار نامناسب تلقی می شود زیرا حاکی از جانبداری یا زیر 

سوال بردن صداقت داور بازی است.

NBA سوتی خنده دار در
با  دیدار  در  لیکرز  تیم  ستاره  ایسنا: 
گلدن استین به اشتباه توپ را وارد سبد خودی 
کرد! به گزارش استار، لس آنجلس لیکرز در 
اولین بازی پلی آف مقابل گلدن استیت واریرز 
پیروز شد. در جریان بازی، آنتونی دیویس 
اشتباهی نادر را مرتکب شد و به اشتباه یک 
پرتاب دو امتیازی را وارد سبد خودی کرد. 
آنتونی دیویس ملقب به »آقای ابرو« با ۳۰
امتیاز و ۲۳ ریباند، عملکردی عالی در دیدار 
مقابل گلدن استیت وریرز داشت. فوق ستاره 
۳۰ ساله در این دیدار لحظه ای عجیب ایجاد 
کرد: پس از پرتاب استفن کری، دیویس ریباند 
را در سبد خودی انداخت! البته این دو امتیاز 
رسماً به حریفش کوان لونی تعلق گرفت اما 
دیویس به وضوح با دستانش روی توپ بود و 
۷۳ کند. این  مسئول سبد بود تا نتیجه را -۷۳
بازیکن ۳۰ ساله بعد از سوتی خود پوزخند زد 
و سرش را تکان داد. در نهایت لیکرز ۱۱۷ بر 
۱۱۲ پیروز شد تا این اشتباه تاثیری در نتیجه 
نداشته باشد. دیویس بعد از این دیدار گفت: 
هیچ دیداری برابر گلدن استیت آسان نیست. 
آنها مدافع عنوان قهرمانی هستند و بازی برابر 

این تیم دشوار است.

خارج ازمستطیل سبز

گزینه ای جذاب برای کهکشانی ها
به نوشته روزنامه آلمانی اشپورت بیلد، 
چنانچه کارلو آنچلوتی نیمکت رئال مادرید 
را به مقصد تیم ملی فوتبال برزیل ترک کند، 
ژابی آلونسو جای او را در سانتیاگو برنابئو 
خواهد گرفت. به گزارش اشپورت بیلد، ژابی 
آلونسو پس از دوران درخشانش به عنوان 
بازیکن در عرصه مربیگری نیز نامی برای خود 
دست وپا کرده است. گفته می شود سرمربی 
بایرلورکوزن در کانون توجه رئال مادرید قرار 
دارد. اگر سرمربی فعلی از سمتش کنار برود، 
این مربی ۴۱ ساله گزینه اول رئال خواهد بود. 
ژابی آلونسو به عنوان مربی، کارش را از آکادمی 
جوانان رئال مادرید آغاز کرد و سپس در باشگاه 
سابقش رئال سوسیداد هدایت تیم دوم این 
باشگاه را بر عهده گرفت. ستاره سابق تیم ملی 
اسپانیا از اکتبر ۲۰۲۲ در بایرلورکوزن مشغول 
به کار است. قرارداد این مربی اسپانیایی با 
لورکوزن تا تابستان ۲۰۲۴ اعتبار دارد ولی 
در پایان فصل می تواند درباره آینده اش 
تصمیم گیری کند و از هدایت لورکوزن کنار 
برود. طبق گزارش اسپورت بیلد، سرمربی بایر 
مد نظر رئالی هاست و باید دید واکنش دو طرف 
چه خواهد بود. رائول گونسالس، اسطوره رئال 
مادرید، نیز به نظر باید یکی از گزینه ها باشد اما 
فلورنتینو پرس، رئیس باشگاه رئال مادرید، 

آلونسو را گزینه بهتری می بیند.

خبـــــر

قهرمان لیگ هفته آخر مشخص می شود

این دوره از مسابقات لیگ برتر طوری شده که خوشبختانه 
رقابت ها در بالای جدول برای قهرمانی و در پایین جدول 
برای سقوط نکردن بسیار نزدیک است. برای کسانی که 
علاقه به فوتبال دارند بازی های پر هیجان و جذابی خواهد 
بود. الان شانس پرسپولیس بیشتر از سپاهان شده اما 
یادمان باشد در فوتبال نمی توان با قطعیت در مورد مسأله ای 
اظهارنظر کرد و در لحظه اتفاقی رخ می دهد که سرنوشت 
مسابقه عوض می شود. جنگ قهرمانی بین پرسپولیس، 
سپاهان و استقلال تا هفته آخر ادامه دارد و کسانی که فوتبال 
را خوب درک می کند می دانند باید تا هفته آخر صبر کرد و 
نتایج مدعیان قهرمانی را دید. درست است که از نظر جدولی 
سپاهان خیلی بهتر از نفت مسجدسلیمان نتیجه گرفته ولی 
باید عکس قضیه را نگاه کنیم. چه نفت مسجدسلیمان و چه 
مس کرمآنکه هفته آخر با سپاهان بازی دارند آخرین تیر 
خود را در کمان دارند و اگر نتوانند از سپاهان امتیاز بگیرند از 
لیگ برتر سقوط می کنند. در لیگ های معتبر دنیا هم چنین 
مسئله ای هست و تیم های ته جدولی برای سقوط نکردن، 
آنچه دارند و ندارند را ارائه می کنند. آخرین تلاش ها برای 
ماندن در لیگ برتر خواهد بود و اصلًا نمی توانیم بگوییم 
چنین تیم هایی بازنده هستند. پایین بودن در جدول دلیلی 
بر بازنده بودن نیست و هفته قبل دیدیم که ملوان وا نداد و در 
اصفهان از سپاهان امتیاز گرفت. نفت مسجدسلیمان و مس 
کرمان هم اگر هفته قبل باختند، با تمام توان مقابل فولاد و 
مس رفسنجان بازی کردند اما در تقابلی فوتبالی باختند. هر 
چه تیم ها با جسارت و شجاعت بازی کنند به سود فوتبال 
ایران و تیم ملی است چون کیفیت بازیکنان بالاتر می رود. 
نکته ای که باید گفت درخشش ۶ تیم در این فصل بوده است. 
به غیر از سپاهان، پرسپولیس و استقلال، تراکتور و گل گهر 
سیرجان و مس رفسنجان هم خیلی خوب کار کردند. انصافاً 
متفاوت و بهتر از دیگر تیم ها فوتبال بازی کردند. این تیم ها از 
جلو حریفان را پرس کردند و وقتی صاحب توپ می شدند به 
بازی سرعت می دادند، به خصوص در ضدحملات در انتقال 
توپ از دفاع به حمله با برنامه عمل می کردند. برعکس وقتی 
از جلو پرس می شدند زیر توپ نمی زدند و با پاسکاری به 
دنبال پرس شکنی بودند. چنین فوتبال نویدبخش روزهای 
خوبی برای فوتبال ایران است. صرف نظر از اینکه کدام تیم 
قهرمان می شود فوتبالی که این تیم ها انجام می دادند آینده 
فوتبال ما را می سازد. شرایط جدول طوری شده که چیزی 
به نام بازی آسان در لیگ برتر نداریم. پرسپولیس در بازی 
جام حذفی مقابل گل گهر اذیت شد و مطمئن باشید در بازی 
هفته بیست و هشتم با پیکان هم کار خیلی سختی دارد. بعد 
از آن هم دوباره با گل گهر بازی می کند که به دنبال چهارم 
شدن است و هفته آخر هم با نساجی مازندران بازی دارد 
که عملکرد سرمربی خارجی اش زیر نظر مالک و مدیرعامل 
باشگاه است. نساجی تیم پرتماشاگری است و می خواهد در 
هفته آخر بهترین نتیجه را بگیرد. استقلال هم خلی بازی 
سختی با صنعت نفت دارد که در هفته های اخیر جبران 
مافات کرده و با امتیاز گرفتن از استقلال خیلی امید بیشتری 
برای ماندن در لیگ برتر پیدا می کند. مس رفسنجان و 
تراکتور هم به چهارم شدن فکر می کنند پس بازی های 

استقلال واقعاً سخت است. 

مهدی پاشازاده بازیکن سابق تیم ملی و 
تیم استقلال در خصوص شرایط شاگردان 
ساپینتو و داوری صحبت کرد. وی می گوید 
var داور باید امکانات داشته باشد. به نظرم

زودتر از سال ۲۰۳۰ به ایران نخواهد آمد. 
  ارزیابی شما از دیدارهاى استقلال 

در هفته هاى گذشته چیست؟
 به هر حال یک مقدار قهرمانی در لیگ 
برای استقلالی ها سخت شده است، اما در 
جام حذفی می توانیم امیدوار باشیم که به 

موفقیت برسیم. 
  درباره قرعه کشی مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی و تقابل استقلال با 

نساجی چه نظرى دارید؟
 تیم هایی که تا این مرحله آمده اند خوب 
هستند و نمی توانیم تیمی را از پیش برنده 
یا از پیش بازنده بدانیم. بازیکنان و کادر فنی 
به خوبی می دانند که باید با تمرکز بالا بازی 

کنند تا برنده شوند. 
  درباره احتمال رویارویی استقلال 
و پرسپولیس در فینال جام حذفی چه 

نظرى دارید؟
 به نظرم فینال جذابی می شود. دیدار جام 
حذفی با لیگ فرق می کند و هر تیمی که 
بتواند بازی را کنترل کرده و تمرکز کند و از 
اشتباهات حریف بهره ببرد برنده خواهد شد. 
  شانس قهرمانی استقلال را در لیگ 

چقدر می دانید؟
 هیچ چیز مشخص نیست و اتفاقاتی در 
فوتبال رخ می دهد که قابل پیش بینی نیست. 
البته استقلال هنوز شانس قهرمانی دارد و 

می تواند قهرمان شود. 
اعتراضات  درباره  شما  نظر    
استقلال  علیه  داورى  اشتباهات  به 

چیست؟ 
به نظرم اشتباهات داوری زیادی در این 
فصل به ضرر استقلال شده است. تا زمانی 
که داوران را تامین نکنند و آن ها شغل دوم 
داشته باشند اشتباهات داوری وجود دارد و 
تمام شدنی نیست. داور باید امکانات داشته 
باشد. به نظرم var زودتر از سال ۲۰۳۰ به 

ایران نخواهد آمد. 

حسین چرخابی
کارشناس فوتبال 

پاشازاده: 
var زودتر از 

سال 2030 به ایران 
نخواهد آمد

آنا براتی پس از استعفا از سرمربیگری تیم ملی کشتی زنان 
گفت: از نظر مالی حمایت نمی شویم و هرچه به وزارت ورزش 

گفتیم هیچ فایده ای نداشت. 
   استعفا 

 مسابقات انتخابی تیم ملی کشتی آلیش زنان در حال 
برگزاری است تا تیم ملی آماده حضور در قهرمانی آسیا شود اما 
آنا براتی سرمربی تیم ملی در انتقاد به شرایط زنان این رشته از 
سمت خود کناره گیری کرده و استعفای خود را به فدراسیون 

کشتی ارائه داده است. 
   دلیل 

براتی در گفت وگو با ایسنا به دلیل استعفای خود اشاره و بیان 
کرد: باید یک نفر کاری می کرد. اینکه همیشه توسری بخوریم 
و بگویند اعزام برایتان کافی است، درست نیست. به عنوان یک 
تیم وقت می گذاریم، از کار و زندگی می زنیم و برای معیشت به 
پول نیاز داریم. ترجیح دادم به عنوان سرمربی تیم استعفا بدهم 
شاید صدای ما شنیده شود و وزارت ورزش و جوانان کاری برای 

کشتی زنان بکند. 
   حمایت؟

او با بیان اینکه از نظر مالی حمایت نمی شویم و هرچه به 
وزارت ورزش گفتیم هیچ فایده ای نداشت، ادامه داد: مگر چند 
تیم در بخش زنان داریم که در مسابقات آسیایی و جهانی اول 
می شوند؟ فکر می کنم اگر ۱۰ سال دیگر هم مقام بیاوریم هیچ 
اتفاقی برای ما نمی افتد. براتی به عدم حمایت مریم کاظمی پور 
معاون ورزش زنان از کشتی زنان اشاره و بیان کرد: وقتی خانم 
کاظمی پور به اردوی ما آمد، گفتیم حتی یک ریال هم پول 
نمی گیریم. تعجب کرد و قول حمایت داد اما الان یک سال 

گذشته و اتفاقی نیفتاده است. 
   درخواست از وزیر ورزش 

او در مورد درخواست از حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان 
برای حمایت از زنان کشتی گیر گفت: قبل از مسابقات جهانی 
به این امید که اتفاقی بیفتد، نامه ای به آقای سجادی زدیم 
اما هیچکس توجه نکرد. مگر همه رشته های دیگر که پاداش 

دریافت می کنند المپیکی هستند که به ما جایزه نمی دهند؟ 
در آخرین مراسم با رئیس جمهور که به ورزشکاران جایزه اهدا 
شد هیچکدام از ما را دعوت نکردند و گفتند شامل نمی شوید. 

   بی توجهی 
براتی با بیان اینکه بی توجهی به رشته آلیش در حالی است 
که مسابقات آن کاملا رسمی و زیر نظر اتحادیه جهانی کشتی 
برگزار می شود، ادامه داد: حرف هایی که می زنند بهانه است 
و صدای ما به جایی نمی رسد. فدراسیون هم هیچ حمایتی 
نمی کند و توجهش به بخش زنان فقط در حد برگزاری اردو 

و اعزام است. 
   بی انگیزگی

او در مورد بی انگیزگی دختران کشتی گیر در نتیجه 
بی توجهی مسئولان گفت: فدراسیون کشتی مثل سراب از دور 
خوب است و برای زنان هیچ کاری نمی کند. دختران کشتی گیر 
قدیمی واقعا بی انگیزه هستند چون می دانند حتی اگر مقام 

بیاورند هم اتفاقی برایشان نمی افتد. 

تیم ملی مچ اندازی ایران با کسب ۵۳ مدال رنگارنگ، کسب عنوان 
نایب قهرمانی بخش بزرگسالان و سومی مجموع به کار خود در بیست و 
یکمین دوره مسابقات آسیایی پایان داد. به گزارش مهر به نقل از روابط 
عمومی فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام، بیست و یکمین دوره 
مسابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا که از ۸ اردیبهشت ماه به میزبانی 
عجمان امارات آغاز شده بود، امروز به پایان رسید.  در روز پایانی این 
مسابقات در بخش دست راست بزرگسالان طیبه فریدزادگان و رضا 
صادقی به مدال نقره آسیا دست یافتند و ۵ مدال برنز هم توسط رؤیا 
مهبودی، حمیرا شاهیان یار، مرضیه مهدی زاده، شراره نظری مهرابی 

و میکائیل میرابی در کارنامه ایران به ثبت رسید.  بدین ترتیب پرونده 
بیست و یکمین دوره مسابقات مچ اندازی قهرمانی آسیا در عجمان 
امارات با ۵۳ مدال رنگارنگ )۷ طلا، ۱۸ نقره، ۲۸ برنز( برای نمایندگان 
کشورمان بسته شد.  همچنین ایران در بخش تیمی بزرگسالان کاپ 
نایب قهرمانی را کسب کرد. در بخش امیدها به عنوان سومی دست 
یافت و در مجموع همه دسته ها بعد از قزاقستان و قرقیزستان به عنوان 
سومی آسیا دست پیدا کرد.  رؤیا مهبودی روز گذشته در دسته 9۰

کیلوگرم بزرگسالان بانوان توانست یک مدال طلای تاریخی را برای 
نخستین بار در این دسته به نام ایران ثبت کند. 

تیم مچ اندازی 
بانوان ایــران
 به مقام سوم آسیا 
رسیــد 

 آنا براتی سرمربی کشتی زنان پس از استعفا: 
 فدراسیون کشتى مثل سراب است!
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یادداشــــت                      غیـــر محرمانـــه

خبر آخـــــر                      

دانشجویان بازداشتی سهمیه ایثارگری 
بودند

ابراهیم متقی، رئیس دانشکده حقوق و علوم سیاسی 
دانشگاه تهران گفت: از ۸ دانشجوی بازداشتی دانشکده 
، ۷ دانشــجو با سهمیه ایثارگری بودند. در حوادث سال 
۱۴۰۱، هشت دانشــجو در دانشکده ما، دستگیر شدند 
پیگیری کردم ۷ دانشــجو مربوط به سهمیه ایثارگران 
بودنــد. پدرهــای آنها جانباز و شــیمیایی و ســپاهی 
بودند. چرا این وضعیت شــکل گرفته؟ در سخت افزار 
به بازدارندگی رســیده ایم اما در قالب های نرم افزاری و 

ادراکی به بازدارندگی نرسیده ایم. 
 

برکناری ۵۷ مدیرکل 
پنجاه و هفت نفر از مدیــران کل در وزارتخانه های 
عراق از ســمت خود اخراج یا برکنار شدند. به گزارش 
ایســنا، به نقل از خبرگزاری واع، اعضای کابینه دولت 
عراق به ریاســت محمد شیاع الســودانی، نخست وزیر 
این کشور در جلســه ای عملکرد مدیران کل شاغل در 
وزارتخانه ها را ارزیابی کردند. در این جلســه مقرر شد 
تا ۳۰ مدیرکل از ســمت خود اخــراج و ۲۷ نفر دیگر 
که به عنوان سرپرست مدیرکل فعالیت می کردند، برکنار 
شــوند. براســاس این گزارش، افراد یاد شده از آنجا که 
وظیفه شــان را به  خوبی انجام نداده اند، اخراج یا برکنار 
شــدند. در این گزارش اشــاره ای به این نشد که افراد 

مذکور در کدام وزارتخانه ها شاغل بودند.
 
بازداشت تعدادی از پیمانکاران 

بــا رصــد اطلاعاتی و بررســی های صــورت گرفته 
توسط ســربازان گمنام امام زمان)عج( در دستگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی اســتان بوشــهر و با حمایت و اقدام 
قاطع دســتگاه قضایی، تعــدادی از پیمانکاران متخلف 
تامین نیروی انسانی پروژه های توسعه ای پارس جنوبی، 
احضار و بازداشــت شــدند. به گزارش فارس و به گفته 
یــک منبع آگاه دلیل اصلی بازداشــت این پیمانکاران، 
تخلفات متعدد در حوزه کارگری، همراهی با فراخوان ها 
و اقدامات ضدانقلاب و ایجــاد اعتصابات در پروژه های 

توسعه ای صنعت در منطقه پارس جنوبی بوده است. 
 

انهدام باند دریافت رشوه 
رئیس کل دادگســتری اســتان فارس با بیان اینکه 
چهارمیــن نفر از باند دریافت رشــوه در یکی از ادارات 
دولتی استان دستگیر شد، گفت: با دستگیری چهارمین 
نفر از باند دریافت رشوه در یکی از ادارات دولتی استان 
اقدامات مجرمانه باند دریافت رشــوه متوقف شد. سید 
کاظم موســوی با اعلام این خبر اظهار کرد: از اســفند 
ماه سال گذشته اقدامات امنیتی توسط سربازان گمنام 
امام زمان)عج( مبنی بر شناساسی عوامل دخیل در اخذ 
سازمان یافته رشــوه در مجموعه مالیاتی استان فارس 

زیر نظر بازپرس ویژه انجام شد. 

 

 

 

 

 چرا هوا در تابستان گرم می شود

چندی پیش اخبار هواشناسی در پیش بینی هایش خبر 
از وقوع تابســتانی گرم تر از گذشته را داد؛ با اینکه هنوز در 
تقویم در اواسط بهار به ســر می بریم اما اگر از دانشمندان 
علوم جوی بپرســید می گویند؛ فصل ها با کاهش و افزایش 
دما می آیند و می روند و تقسیم بندی تقویمی ربط چندانی به 
آمدن روزهای سرد و گرم در طول یک سال ندارد. به عبارت 
روشــن تر گاهی اوقات پیش آمده است که تا اوایل آبان ماه 
دمای هوای تابســتانه بر کشــور غالب باشد یا فصل بهار از 
اواسط بهمن ماه خودنمایی کند. در نتیجه بر اساس الگوهای 
جوی حاکم بر کشور، پیش بینی می شود که فصل های سال 
از چه شــدت دمایی برخوردار باشند. اینکه پیش بینی های 
هواشناســان و اقلیم شناســان تا چه میزان درســت از آب 
درمی آید؟ پرســش اغلب مردم است. اصولا پیش بینی های 
هواشناسی با درصدی از خطا همراه است؛ چراکه الگوهای 
جوی تحت تاثیر عوامل شــناخته شده و بعضا ناشناخته ای 
هستند که ممکن اســت در مدت زمان حضورشان در یک 
منطقه جوی عملکرد متفاوتی داشــته باشــند. اما معمولا 
نشانه های واحدی دارند. حال برای درک بهتر تاثیر الگوهای 
جوی بر شرایط دمایی هوا در فصل تابستان، ابتدا باید نمایی 
از موقعیت زمین در فضا داشته باشیم. کره زمین روی مداری 
بیضی شــکل به دور خورشید در گردش است. علاوه بر این 
گردش مداری، زمین بــه دور خودش نیز می چرخد که بر 
اساس آن شــب و روز پدید می آید. بنابراین گردش زمین 
به دور خورشــید عامل تشکیل فصل ها نیست بلکه تنها با 
گذشــت ۳۶۵ روز و ۸ ساعت ســفر یک ساله زمین به دور 
خورشــید پایان می یابد. در واقع انحراف ۲۳ و نیم درجه ای 
محور زمین اســت که منجر به ایجاد فصــول گوناگون در 
کره زمین می شــود و انقلاب های تابســتانی و زمستانی و 
اعتدال هــای بهاری و پاییزی را به ارمغــان می آورد. واضح 
است این فصل ها در نیمکره شمالی و جنوبی بالعکس عمل 
می کند. برای مثال زمانی که در نیمکره شــمالی تابســتان 
است، مردم نیمکره جنوبی فصل زمستان را تجربه می کنند 
و برعکس. برخلاف آنچه تصور می شــود، زمین در تابستان 
)نیمکره شمالی( بیش ترین فاصله را نسبت به خورشید دارد 
اما زاویه محور چرخش زمین به دور خودش به گونه ای است 
که نور خورشید با زاویه مستقیمی به نیمکره شمالی زمین 
می تابد و همین زاویه تابش مستقیم منجر به دریافت انرژی 
بیشتری نسبت به همتای جنوبی خود می شود. با وجود این 
شرایط یکسان در نیمکره شمالی، کل سطوح این نیمکره در 
تابستان دمای مشابهی را تجربه نمی کند. بلکه میزان این دما 
به عوامل بسیاری از جمله عرض جغرافیایی، پوشش سطح 
زمیــن، دوری و نزدیکی از منابــع آبی و عامل مهم دیگری 
یعنی سامانه های جوی بســتگی دارد که از آن مکان عبور 
می کنند. در ایران تعداد ســامانه های جوی حاکم بر کشور، 
در فصل تابســتان کمتر از فصول دیگر سال است. اتمسفر 
ایران در تابســتان تنها تحت سلطه پرفشار جنب حاره قرار 
می گیرد. این پرفشاری تا حوالی نوار شمالی اتمسفر کشور 
را در می نوردد و مانند سدی مقابل هر گونه سیستم باران زا 
قرار می گیرد. اما گاهی هم پیش آمده اســت که پرفشــار 
جنب حاره در ســال هایی هم جریان عقب گرد داشته و راه 
را برای ورود ســامانه های بارشی از جنوب شرق باز گذاشته 
است. برای مثال تابستان سال گذشته که نیمه شرقی کشور 
باران های ســیلابی را تجربه کرد. در کل سامانه های جوی 
در مقیاس ســیاره ای و با دید یکجانگری ممکن اســت در 
سال هایی قوی تر یا ضعیف تر شود. اما دلایل محلی تری هم 
وجود دارد که باعث می شود برخی روزها گرم تر از روزهای 
دیگر باشد، این دلایل همان میزان ابرناکی آسمان، رطوبت 
هوا و جهت وزش باد اســت که اگــر در یک منطقه ای کم 
و زیاد باشد تاثیر محسوســی روی دما دارد. برای مثال در 
روزهایی که آسمان ابری اســت، در ابتدای روز مانع تابش 
کامل نور خورشــید به زمین شده و دمای کمینه )کمترین 

دمای اندازه گیری شده در یک شبانه روز( کاهش می یابد. 

اسماعیلی: 
 یارانه  خرید در نمایشگاه کتاب 

افزایش می یابد
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: وزارت فرهنگ 
در این دوره از نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران به دنبال 
افزایش چشمگیر چتر یارانه ای خرید کتاب است. به گزارش  
مهر، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ در حاشیه جلسه 
هیــأت دولت در جمع خبرنگاران گفت: ســی و چهارمین 
دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به عنوان بزرگ ترین 
جشنواره فرهنگی در منطقه از هفته آینده در محل مصلای 
تهران برپا خواهد شــد و طبق پیش بینی ها شــاهد حضور 
۵ تا ۷ میلیونی بازدیدکنندگان در این نمایشــگاه خواهیم 
بود. وی با بیان اینکه نظام یارانه ای خوبی برای خرید کتاب 
برای اقشار مختلف اعم از دانشجویان، اساتید، طلاب و... در 
نمایشگاه امسال تدارک دیده شده، گفت: وزارت فرهنگ در 
این دوره از نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به دنبال افزایش 
چشــمگیر چتر یارانه ای خرید کتاب است. وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی با اشاره به اینکه در این دوره برای نخستین 
بار ۵۰۰ کتابفروشــی از طریق سامانه مجازی در نمایشگاه 
کتاب مشــارکت دارند، گفت: از آنجا کــه برخی مواقع در 
خصوص فروش کتاب در نمایشــگاه ها، مباحثی چون ضرر 
و زیان کتابفروشی های سطح شهر مطرح می شود، این اتفاق 
می تواند زیان احتمالی کتابفروشــی ها را جبران کند. عضو 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به حضور کشور تاجیکستان 
به عنوان کشور مهمان ویژه نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
اشاره کرد و افزود: در این دوره از نمایشگاه بیش از سه هزار 
ناشر داخلی و خارجی حضور خواهند داشت همچنین شاهد 
حضور وزرای فرهنگ کشــورهای مختلف در زمان برپایی 
نمایشگاه در کشــور خواهیم بود که امضای تفاهم نامه های 
مشــترک همکاری با برخی از این کشــورها در دستور کار 

قرار دارد. 

مهتاب دمیرچی
اقلیم شناس 

زاویـــه

وزیــر میراث فرهنگی و گردشــگری 
گفت: مرمت، نگهداری، اداره و اســتفاده 
بهینــه و کاربردی از بناهــای تاریخی با 
مشــخصاتی که در نظر گرفته شده جزو 
سیاســت های جدی دولت است و بخش 
خصوصی می تواند در این زمینه مشارکت 
کند. عزت ا... ضرغامی در حاشــیه جلسه 
هیأت دولت در جمــع خبرنگاران اظهار 
کــرد: مشــارکت خصوصــی در مرمت، 
نگهــداری، اداره و اســتفاده بهینــه و 
کاربردی از بناهای تاریخی با مشخصاتی 
که در نظر گرفته شده جزو سیاست های 
جدی دولت اســت. در این دولت ما ابعاد 

این کار را ســرعت بخشــیدیم تا مردم 
مشــارکت کنند. وی افزود: بســیاری از 
ابنیــه تاریخی ما در حــال از بین رفتن 
هستند و هیچ اعتباری برای مرمت آن ها 
در کشــور وجود ندارد. بعد از مرمت هم 
مســئله نگهداری و مدیریت آن ها پیش 
می آیــد که بحــث مفصلی اســت. وزیر 
میــراث فرهنگــی و گردشــگری اظهار 
کرد: مردم باید در این زمینه مشــارکت 
کننــد و بخش خصوصی می تواند در این 
زمینــه کمک کند تا طبــق مزایده این 
ابنیه به افرادی با مدت مشــخص و مبلغ 
مشخص اجاره داده شود تا آنها را مرمت 

و نگهــداری کنند و در حوزه هایی که 
ما تاییــد می کنیم کاربــری خوبی 
برایشــان در نظر بگیرند. ضرغامی 
یادآور شــد: نظارت بر ایــن موارد 

هم بــا خود وزارت میــراث فرهنگی 
اســت و ابنیه موردنظر نه تنها آسیب 

نمی بینند که از آســیب نجات 
پیــدا می کننــد. در غیر 

اینصــورت همه این ها 
بدل بــه محل تجمع 
حتــی  و  معتــادان 

ســگ ها  بیتوتــه 
می شود. 

عزت ا... ضرغامی: 
بناهای تاریخی را واگذار نمی کنیم، اجاره می دهیم

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند در ستایش نان  -  خیابان آیت اله کاشانی  

دریچـــــهمنبع:  ایسنا    اینفوگرافیک

نشست هم اندیشــی و هم افزایی مدیران بنیاد 
فرهنگــی روایت فتح با مدیران ارشــد ســازمان 
سینمایی برگزار شد. نشست هم اندیشی و هم افزایی 
مدیران بنیاد فرهنگی روایت فتح با مدیران ارشد 
سازمان سینمایی در مجموعه بنیاد فرهنگی روایت 
فتح برگزار شد. در ابتدای این مراسم محمد خزاعی 
معاون وزیر و رئیس ســازمان سینمایی با تقدیر و 
تشکر از حمایت های بنیاد روایت فتح در چالش ها 
و بحران های امروز سینما گفت: بنیاد روایت فتح 
در دورانی که بنده در سازمان سینمایی قرار گرفتم 
همواره حامی و همراه ما مخصوصاً در چالش های 
مکرر و فشــارهای متعدد اتفاقات ســال گذشته 
بوده است. صادقانه عرض می کنم که روایت فتح 
جــزو معدود مجموعه هایی بود که در بحران از ما 
حمایت کرد و در کنارمان قرار داشــت. در حالی 
که بسیاری از بحران ها و چالش های یکساله اخیر 
ارتباط مســتقیمی با سازمان سینمایی نداشته و 
کل جریان فرهنگی انقــلاب را هدف گرفته بود. 
وی با اشــاره به جلسه مشــترک با مجموعه های 
فرهنگی و سینمایی افزود: این جلسات با نهادها 
و دستگاه های مختلف به منظور نزدیکی مدیران 
به یکدیگر و هم افزایی بیش از گذشته و در جهت 
تقویت ظرفیت های اشتغال و همکاری پیش بینی 
شــده اســت. خزاعی با بیان اینکه رشد تولیدات 
سینمایی همسو با جریان دفاع مقدس، مقاومت و 
انقلاب در این دوره جدی تر شده است تاکید کرد: 
این امر مربوط به فرد و شــخص خاصی نمی شود 
و محصول کار گروه و تیمی اســت. وی ادامه داد: 
تشویق و ترغیب موسسات و مجموعه های فرهنگی 
و ســینمایی به منظور افزایــش ضریب تولید در 
راستای توسعه اشتغال و معیشت، پیگیری برای 
تسهیل و کاهش مشکلات پروژه های سینمایی با 
موضوعات جنگی و دفاع مقدس، تبادل نظر برای 
بهره برداری آسان تر از امکانات شهرک دفاع مقدس، 
برنامه  ریزی و هم اندیشی به منظور تقویت جریان 
اکران فیلم های انقلابی و دفاع مقدس، همچنین، 
گســترش پاتوق ها و فضاهای گفت وگو از جمله 
محورهای مطرح شده در این نشست مشترک بود. 
به گفته وی، ســازمان سینمایی به دلیل تراکم و 
گستردگی امور شاید بعضاً نتواند با همه طیف ها، 

همکاران و سینماگران نشست داشته باشد اما روند 
را به گونــه ای تعریف کرده ایم که به طور هفتگی 
با ده ها فیلمساز و سینماگر در بخش های مختلف 
دیدارهایی داشته باشیم و دغدغه ها و مطالبات شان 
را بشــنویم و پیگیری کنیم. خزاعی اضافه کرد: 
نشســت ها و هم اندیشی های مشــترک با سایر 
مراکز فرهنگی تاثیرگذار در حوزه ســینما برای 
رونق اشتغال و معیشت سینماگران امری ضروری 
است چرا که به طور بدیهی، سازمان سینمایی به 
تنهایی نمی تواند بار مســئولیت کمک و ارتقای 
ضریب اشتغال ســینماگران را به دوش بکشد و 
هم افزایی مجموعه های فرهنگی و ســینمایی در 
این زمینه مهم اســت. رئیس سازمان سینمایی 
با اشــاره به بحران ها و چالش های به وجود آمده 
طی یک ســال گذشته در سینما، گفت: از همان 
روزهــای اول حضورم در ســازمان، با چالش های 
مکرری مواجه بوده ایم که بســیاری از آنها پیش 
از آنکه مربوط به ســینما و جریان فرهنگ و هنر 
باشند، مرتبط با »فرامتن سینما« بوده است. وی 
با بیان اینکه صیانت از ســرمایه اجتماعی سینما 
نیازمند همگرایی همه طیف ها و سلایق است ادامه 
داد: ما تعارف و رودربایستی با کسی نداریم. یکی 
از نقدهایی که به ما می شــود این است که کمی 
محافظه کارانــه اقدام کنید اما محافظه کاری، کار 
ما نیســت. به اندازه کافی محافظه کاران در حوزه 
فرهنگ بوده اند. ما رودربایستی با کسی نداریم و با 
تکیه بر قوانین و عدالت محوری حرکت می کنیم. 
همچنان که در جشــنواره ســال گذشته اعلام 
کرده ام میدان داری بچه های انقلاب و سینماگران 
متعهد و دارای دغدغه ملی تحقق آرزویی چندین 
ساله بوده است. البته، این به معنای حذف طیف ها، 
سلایق یا افراد دیگری نیست. معتقدم دامنه انقلاب 
گسترده اســت و محدود به طیف و گروه خاصی 
نمی شود. وی همچنین با اشاره به خلأهای موجود 
در هنرمندان همســو با جبهــه فرهنگی انقلاب، 
عنوان کرد: بــه نظرم به رغم حضور دولت مردمی 
و مدیران انقلابی در ســازمان سینمایی همچنان 
شــاهد خلأهایی در حوزه جریان فرهنگی انقلاب 
هستیم که باید توسط محافل و پاتوق های مکمل 

دیگری اصلاح و پر شود. 

محمد خزاعی: 
صحبت هایم در جشنواره فجر به معنای »حذف دیگران« نبود


